
حکومت نبوی و »داغ های ملی«
 وقتی مسلمین به فتح چشمگیری دست پیدا کردند، یکی از 
سرداران سپاه اسلام به منطقه ای که اعلام قبول اسلام نکرده 
بودند، اعزام شد و طبق تشخیص خود، در آنجا زد و کشت و 

تخریب ها کرد ...
خبر به پیامبر )ص( رسید ..

اولین کاری که آن پیامبر خدا )ص( کرد، با صداقت تمام آنچه انجام شده بود و داغی که 
خانواده ها دیده بودند، و مهم تر، لطمه ای که به »آبروی اسلام« رسیده بود را، بدون فوت وقت و 

بدون ذره ای »پنهان کاری« اعلام نمود .
ثانیا؛  »سردار خطاکار« را از هر گونه سِمتی حذف کامل نمود .

ثالثا؛  در جمع حاضران اشک ریخت و به خدای متعال از خون هایی که ریخته شده، طلب 
مغفرت نمود و از رفتار آن سردار نظامی اش اظهار بی اطلاعی کرد و تبری نمود .

و رابعا؛ حضرت امیرالمومنین )ع( را  برای پوزش و دلجویی و پرداخت خسارات وارده، عازم 
آن منطقه نمود . آیا این بلیات بسیار سوزناک که پشت سر هم جان این ملت مظلوم و شریف را 
می نوازند، ابتلائات )آزمایش های( الهی است؟ یعنی؛ ]خدای نخواسته[ رفتاری چون ندانم کاری، 
فریب،  بازی قدرت، غرور، دروغ و عدم صداقت، اهانت به مخالف خود و تضییع حقوق، اختلاس 

نجومی و... در پیدایش آن نقشی ندارد؟
یا نه،  از ماست که بر ماست؟

براساس قرآن، این احتمال دوم را نمی شود انکار نمود!
چرا که فرمود:  »ان الله لا یغیر ما بقوم حتی یغیروا بانفسهم؛  خدا وضع و حال هیچ قومی را 
عوض نخواهد کرد، مگر آنکه انسان ها خودشان وضع و حال خودشان را تغییر دهند.« )رعد/۱۱( 
اگر ] خدای نخواسته[ ذره ای احتمال وجود گزینه دوم می رود که منشأ بسیاری از »داغ های ملی« 

است!  راه درست، همان راهی است که پیامبر )ص( انجام داد و تنها چراغ راه حکومت است .
پژوهشگر دینی

 

یک جامعه شناس پاسخ می دهد

نبود شفافیت چه پیامدهایی دارد؟
یک جامعه شناس گفت: نبود شفافیت منجر به شکاف بیشتر میان نهاد حکمرانی و ساختارهای 
سیاسی با مردم جامعه می شود. عالیه شکربیگی افزود: نبود سرمایه اجتماعی در یک جامعه 
ارتباط مستقیمی با فقدان شفاف سازی موضوعاتی که در سطوح کلان وجود دارد و به نوعی با 
نهاد حکمرانی در ارتباط است، دارد. وی توضیح داد: در بستری که شفاف سازی و اعتماد حاکم 
باشد و رابطه حکمرانان با مردم از روی صداقت و صادقانه باشد، سرمایه اجتماعی افزایش پیدا 
می کند زیرا سرمایه اجتماعی در یک رابطه ساختار و کارگزار به وجود می آید. این جامعه شناس 
با بیان اینکه در حادثه اخیر هواپیمای مسافربری، شاهد بودیم فشار افکار عمومی و ویدئوهایی 
که توسط مردم در شبکه های اجتماعی منتشر شد به شفافیت موضوع افزود، خاطرنشان کرد: 
اگر سرمایه اجتماعی کمرنگ نبود مسئولان درصدد برنمی آمدند که برای پرهیز از انتقاد و نقد 
عمومی، کارها را شفاف کنند. وی با بیان این پرسش که آیا به صرف اعلام »خطای انسانی« مساله 
تمام می شود، تصریح کرد: عذرخواهی از مردم و اعلام استعفاء افرادی که در این مساله مسئول 
بودند، راهکاری بر بازگردان سرمایه اجتماعی و افزایش امید و اعتماد عمومی است. آن هم زمانی 
که کشور در شرایط بحران قرار دارد. شکربیگی در گفت و گو با ایرنا در بخشی دیگر از این گفت 
وگو، با تاکید بر اینکه بنابر آمارهای منتشر شده، جامعه در افسردگی قرار دارد، یادآور شد: یکی از 
پیامدهای فقدان اطلاع رسانی صحیح به مردم این است که جامعه ای که امید و اعتماد خود را از 
نهاد حکمرانی قطع شده می بیند، بیکار ننشسته و در شبکه های اجتماعی و ابزارهای دیگر اطلاع 
رسانی که امروزه جریان آزاد اطلاعات را برای مردم بیان می کند، به بیان واقعیت می پردازد. وی 
ادامه داد: نمونه بارز آن، سخنان مسئول سازمان هواپیمایی اوکراین است زمانی که اعلام می کند 
در شبکه های اجتماعی ایران، اطلاع رسانی از سوی مردم شده که قابل پیگیری است. مدیرگروه 
علمی تخصصی خانواده در انجمن جامعه شناسی تاکید کرد: این رویداد نشان داد جامعه مدنی 
در حال شکل گیری است و در شرایطی کاهش دسترسی مردم به اطلاعات آزاد، هر نفر تبدیل به 
یک شهروند خبرنگار شده و اطلاع رسانی می کند. بر همین اساس مسئولان باید بدانند با مردمانی 
روبرو هستند که هر لحظه شبکه های اجتماعی را کلیک می کنند و فضای مجازی جزیی از زندگی 
آنان شده و چشم بیدار جامعه هستند. وی خاطرنشان کرد: یکی از پیامدهای  نبود اطلاع رسانی 
از سوی حاکمیت به مردم، کاهش سرمایه اجتماعی نهاد حکمران در میان جامعه است؛ ضمن 
اینکه از دست رفتن اعتماد مردم نسبت به مسئولان را هم رقم می زند. در نتیجه دستگاه هایی که 
چشم و گوش مقام های اجرائی در جامعه هستند باید آنقدر قوی عمل کنند تا هر واقعیتی که اتفاق 
می افتد را بیان کنند و در صورتی که توانی برای ادامه کار نیست فضا را به شایستگانی بسپارند که 
جامعه را از بحران دور کنند. شکربیگی ضمن ابزار خرسندی از اینکه وجود مردم در تشییع پیکر 
سردار سپهبد شهید قاسم سلیمانی حکایت از این امر دارد که هر زمان بیگانگان بخواهند به کشور 
حمله کنند پدافند دفاعی مردم فعال شده و همگرا با هم مانع آن می شوند، تصریح کرد: مردم ایران 
مطالبات، مشکلات و ناراحتی خود را در زمان همگرایی کنار می گذارند و از کسی که در بحث 
امنیت فعالیت کرده بود قدردانی کردند. وی با بیان اینکه این حضور مردم را باید قدر دانست، تاکید 
کرد: نهاد حکمرانی و مسئولان و مقام ها باید بدانند که پیامد نبود شفافیت، منجر به شکاف بیشتر 
میان نهاد حکمرانی و ساختارهای سیاسی با مردم جامعه ایران می شود پس باید اصل بر شفاف 

سازی و صحبت صادقانه با مردم باشد.

هادی سروش*

گفت وگوی روحانی با ترودو؛ 

استقبال ایران از همکاری بین المللی برای 
روشن شدن دلایل سقوط هواپیما

 رئیس جمهور در تماس تلفنی نخست وزیر کانادا گفت: امنیت در منطقه حساس 
خاورمیانه بر اثر دخالت ها و اقدامات آمریکا به مرحله خطرناکی رسیده است.

حجت الاسلام حسن روحانی شامگاه شنبه در تماس تلفنی »جاستین ترودو« نخست 
وزیر کانادا با وی، ضمن ابراز تأسف از حادثه سقوط هواپیمای خطوط هوایی اوکراین و 
کشته شدن مسافران این پرواز در این سانحه، گفت: تحقیقات مفیدی برای دستیابی به 
دلایل این حادثه انجام شده و بررسی های تکمیلی هم تا رسیدن به نتیجه نهایی با سرعت 
و دقت در حال انجام است. رئیس جمهور افزود: این سانحه برای مردم ایران و کانادا و 
ملت های دیگری که اتباع آنها در این هواپیما بودند دردناک و غم بزرگی بود. روحانی 
اظهار داشت: از لحظات اول همه تلاش های خود را برای دستیابی به علل این سانحه 
به کار گرفتیم و قدم به قدم به هر نتیجه دیگر برسیم، در اختیار افکار عمومی جهان قرار 
خواهیم داد. رئیس جمهور با بیان اینکه دستورات لازم برای ادامه رسیدگی های لازم فنی 
و حقوقی را صادر کردم، گفت: ایران از هرگونه همکاری بین المللی در چارچوب قوانین 
بین الملل برای روشن شدن دقیق این حادثه استقبال کرده و همه تسهیلات کنسولی 
را برای این منظور فراهم خواهد کرد و آماده ایم تا وزرای خارجه ایران و کانادا گفتگوهای 
خود را ادامه دهند. روحانی افزود: علاقه مندم روابط دو کشور در آینده در راستای کمک 
به رفاه ایرانیان مقیم کانادا و به نفع دو ملت و نیز در موضوعات گوناگون مورد علاقه دو 
کشور از جمله توسعه صلح و امنیت منطقه ادامه یابد. رئیس جمهور با بیان اینکه امروز 
امنیت در منطقه حساس خاورمیانه بر اثر دخالت ها و اقدامات آمریکا به مرحله خطرناکی 
رسیده است، گفت: ایران در راستای کاهش تنش طرح صلح هرمز را ارائه کرده و همه 
باید برای بازگرداندن ثبات و امنیت کامل به این منطقه، تلاش کنیم. روحانی با اشاره 
به اثرات نامطلوب توسعه ناامنی در منطقه و ترور سردار سلیمانی به عنوان فرمانده 
ای محبوب توسط آمریکایی ها بر ملت های منطقه، گفت: راه حل برای ثبات و امنیت 
منطقه و آرامش مردم اینست که همه به قانون برگردند و معتقدیم امنیت این منطقه تنها 
با مشارکت کشورهای منطقه تأمین خواهد شد. »جاستین ترودو« نخست وزیر کانادا نیز 
در این تماس تلفنی با تسلیت کشته شدن جمعی از مردم ایران در سقوط هواپیمای 
اوکراینی، گفت: باید با همکاری هم تلاش کنیم تا دلایل این حادثه به روشنی مشخص 
شود. نخست وزیر کانادا با بیان اینکه آماده هرگونه همکاری با ایران در راستای انجام 
تحقیقات لازم درباره این سانحه هستیم، تصریح کرد: امیدوارم در آینده بتوانیم برای 
مسائلی که بتواند در امنیت منطقه تأثیر داشته باشد با هم گفتگوهای بیشتری داشته 
باشیم.  وی با تقدیر از همکاری های کنسولی با اتباع کانادایی، از گسترش تعاملات و 

همکاری وزرای خارجه دو کشور در زمینه های گوناگون استقبال کرد.

مدیرکل مشاوره و امور روانشناختی سازمان بهزیستی کشور اعلام کرد

ارائه حمایت های روانی به خانواده های 
جانباختگان حادثه هوایی

بهزیستی کشور گفت: حمایت های  روانشناختی سازمان  امور  و   مدیرکل مشاوره 
روانی به خانواده های جانباختگان حادثه هواپیمای اوکراینی در راستای اجرای طرح 
حمایت های اجتماعی و روانشناسی موسوم به محب ارائه می شود. بهزاد وحیدنیا افزود: 
تیم مشاوره ای محب همراه با یک نماینده از سازمان بهزیستی کشور بعد از حادثه سقوط 
هواپیمای اوکراینی در فرودگاه امام خمینی )ره( حاضر شدند و خدمات روانشناختی را به 
خانواده های جانباختگان حادثه هواپیمای اکراینی ارائه دادند. وی در عین حال تصریح 
کرد: متاسفانه شماره تماس های خانواده های جانباختگان حادثه هواپیمای اوکراینی 
را نداریم و در حال مکاتبه با وزارت کشور هستیم تا با این خانواده ها ارتباط گیری مجدد 
داشته باشیم. ارائه خدمات بعدی به این خانواده ها به صورت اعزام متخصصان روانشناس 
به خانه بوده و وضعیت سلامت روان آنان حداقل ۶ ماه پیگیری خواهد شد. مدیرکل 
مشاوره و امور روانشناختی بهزیستی کشور گفت: خانواده های جانباختگان حادثه 
هواپیمای اوکراینی برای دریافت خدمات روانشناختی حضوری در تهران نیز می توانند 
به مرکز شماره دو مشاوره بهزیستی و در سایر استان ها به مراکز مشاوره ای بهزیستی 
استان مراجعه کنند. وحیدنیا با اشاره به پیام های دردناک چند روز گذشته افزود: با 
گزارش منتشر شده درباره سقوط هواپیمای اوکراینی، به نظر می رسد نگرانی های جدی 
تر در حوزه جلب اعتماد مردم و فشارهای روانی خواهیم داشت.   وی افزود:  بیش از هر 
شرایط دیگر نیاز به همدلی داریم و لازم است در کنار یکدیگر باشیم بنابراین فکر می کنیم 
مردم شبکه های پویایی، برای بازسازی وضعیت روانی تشکیل دهند. وحیدنیا از مردم 
خواست در انتشار اخبار بد پیشرو نباشند و گفت: درصدد هستیم با همکاری انجمن 
های تخصصی، رفتارهای جمعی مردم را در انتشار اخبار بد، هدایت کنیم. وی افزود: 
امیدواریم مسئولیت پذیری مسئولان بتواند بخشی از مخاطرات سلامت روان را تعدیل 

کند؛ همراهی و جانفشانی های مردم شایسته نگاه مسئولیت پذیری نیز هست.

قلوب  ایرانیان جریحه دار شد 
خطای انسانی ؛عامل سقوط هواپیمای اوکراینی

رهبر انقلاب تاکید کرد

رئیس جمهوری: 

دستور رئیسی به سازمان قضایی نیرو های مسلح؛

فرمانده نیروی هوافضای سپاه  :

لزوم پیگیری تقصیرهای احتمالی و مراقبت از عدم تکرار 

عاملان سقوط هواپیما مورد پیگرد قرار می گیرند

 اقدام سریع قضایی درباره حادثه سقوط هواپیما

کاش می مُردم و شاهد  حادثه سرنگونی هواپیما نبودم
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ضرورت  مقاوم سازی اقتصاد
رهبر معظم انقلاب در بند سوم بیانیه گام دوم وارد مباحث 
اقتصادی شده و با اشاره به اینکه اقتصاد قوی می تواند مانع 
سلطه بیگانگان گردد، ارتباط سیاست خارجی با اقتصاد را 

تبیین نموده اند.
"اقتصاد یک نقطه ی کلیدیِ تعیین کننده است. اقتصاد قوی، نقطه ی قوّت و عامل مهمّ 
سلطه ناپذیری و نفوذناپذیری کشور است و اقتصاد ضعیف، نقطه ی ضعف و زمینه ساز نفوذ 
و سلطه و دخالت دشمنان است." آیت الله خامنه ای در همین چارچوب، اقتصاد کشور را 
دارای دو چالش مهم یعنی تحریم به عنوان یک چالش خارجی و عیوب ساختاری و ضعفهای 
مدیریّتی به عنوان یک مانع داخلی دانسته اند. " انقلاب اسلامی راه نجات از اقتصاد ضعیف 
و وابسته و فاسد دوران طاغوت را به ما نشان داد، ولی عملکردهای ضعیف، اقتصاد کشور 
را از بیرون و درون دچار چالش ساخته است. چالش بیرونی تحریم و وسوسه های دشمن 
است که در صورت اصلاح مشکل درونی، کم اثر و حتّی بی اثر خواهد شد. چالش درونی 
عبارت از عیوب ساختاری و ضعفهای مدیریّتی است." ایشان در همین بیانیه، راه حلّ این 
مشکلات را در اجرای سیاستهای اقتصاد مقاومتی دانسته و پیگیری و اقدام  برای مقاوم 
سازی اقتصاد را از دولتها خواسته اند. تاکید رهبری بر درون زایی اقتصاد کشور و برون گرایی 
با استفاده از ظرفیّتهای موجود، رابطه سیاست های داخلی و خارجی برای برون رفت از 
مشکلات اقتصادی را مشخص نموده و ورود یک مجموعه ی جوان و دانا و مؤمن و مسلّط 
بر دانسته های اقتصادی در درون دولت را چارۀ کار می داند. "جوانان عزیز در سراسر کشور 
بدانند که همه ی راه حل ها در داخل کشور است. اینکه کسی گمان کند که »مشکلات 
اقتصادی صرفاً ناشی از تحریم است و علّت تحریم هم مقاومت ضدّ استکباری و تسلیم نشدن 
در برابر دشمن است؛ پس راه حل، زانو زدن در برابر دشمن و بوسه زدن بر پنجه ی گرگ است« 
خطایی نابخشودنی است. این تحلیل سراپا غلط، هرچند گاه از زبان و قلم برخی غفلت زدگان 
داخلی صادر میشود، امّا منشأ آن، کانونهای فکر و توطئه ی خارجی است که با صد زبان به 
تصمیم سازان و تصمیم گیران و افکار عمومی داخلی القاء میشود. " رهبر انقلاب در بیانیه گام 
دوم، وابستگی به درآمدهای نفتی و نگاه به خارج و نه به توان و ظرفیت داخلی را از مهم ترین 
عیوب اقتصاد دانسته و با یادآوری ظرفیت های بالقوه کشور و توجه به بازارهای بزرگ ملی و 
منطقه ای، مسئولین را به برنامه ریزی دقیق برای استفاده از این ظرفیت ها فراخوانده اند. 
"ایران با دارا بودن یک درصد جمعیّت جهان، دارای ۷ درصد ذخایر معدنی جهان است: 
منابع عظیم زیرزمینی، موقعیت استثنائی جغرافیایی میان شرق و غرب و شمال و جنوب، 
بازار بزرگ ملّی، بازار بزرگ منطقه ای با داشتن ۱۵ همسایه با ۶۰۰ میلیون جمعیّت، سواحل 
دریایی طولانی، حاصلخیزی زمین با محصولات متنوّع کشاورزی و باغی، اقتصاد بزرگ و 
متنوّع، بخشهایی از ظرفیّتهای کشور است؛ بسیاری از ظرفیّتها دست نخورده مانده است.... 
دهه ی دوّم چشم انداز، باید زمان تمرکز بر بهره برداری از دستاوردهای گذشته و نیز ظرفیّتهای 
استفاده نشده باشد و پیشرفت کشور از جمله در بخش تولید و اقتصاد ملّی ارتقاء یابد." توجه 
به بازار بزرگ منطقه ای و پانزده همسایه با  ۶۰۰ میلیون جمعیّت و بهره گیری از این ظرفیت 
برای صادرات تولیدات داخلی ، برقراری روابط خوب با همسایگان را می طلبد. رهبر انقلاب 
نیز  با اعتقاد به اهمیت روابط با همسایگان، توسعه پیوندهای راهبردی با همسایگان در 

سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی، را در 3۰ بهمن ۱392 ابلاغ کردند.
بر این اساس افزایش تولید داخلی و صادرات آن به خارج از کشور،موجب کاهش اتکا 
از عناصر مقاوم سازی اقتصاد تلقی می گردد. در مقطع فعلی  به صادرات نفت شده و 
حدود بیست و دو کشور از تحریم های آمریکا و غرب رنج می برند و برای مقابله با تحریم، 
اکثر همسایگان شمالی و شرقی ایران ، به دنبال مقاوم سازی اقتصاد و کاهش وابستگی به 
درآمدهای نفتی هستند. با توجه به این مشترکات، تقویت سیاست همسایگی می بایست از 
اولویت های دستگاه دیپلماسی باشد. این رویکرد موجب بهره گیری از ظرفیت های متقابل 
سرزمینی بر اساس احترام ،اعتماد و همکاری متقابل خواهد بود و زمینه همکاری های 

سه جانبه و چندجانبه را فراهم می آورد که می تواند اهداف اقتصاد مقاومتی را محقق سازد.
در اجرای توصیه های اقتصادی بیانیه گام دوم، توجه دست اندرکاران سیاست خارجی به 
اعمال دیپلماسی اقتصادی، چه در وزارت امورخارجه و چه در دستگاه های دیگر، می تواند 
اهداف اقتصاد مقاومتی را محقق ساخته و در چهل سال دوم، انقلاب اسلامی را در مسیر 

دستیابی به دستاوردهای بزرگ اقتصادی قرار دهد.

جنگی که شروع نشد
ترور جنایت آمیز شهید سلیمانی،به موجی از واکنش های  

سیاسی و رسانه ای انجامید.این واکنشها سرانجام به عملیات  
موشکی ایران انجامید.انتقام جویی ایران نیز  به سخنان ترامپ 
منجر شد.او با وجود لفاظی های همیشگی علیه ایران به  طور 

آشکار تلاش کرد تنشها را کاهش دهد.اما بحران چند روز گذشته چه پیامدهایی داشت و 
پویشها و کنش های ایران و آمریکا چگونه قابل تبیین است؟این نوشتار پاسخ هایی کوتاه 
دربردارد. ۱-ترورسردار سلیمانی و همراهانش،اقدامی ماجراجویانه ،فاقد مبنای خردآمیز  و 
توجیه کننده و برخلاف قواعد بین المللی بود.ماجراجویانه بود چراکه  آشکار بود پیامدهایی 
غیرقابل پیش بینی دارد.هیچ مبنای  توجیه کننده ای نداشت چراکه آمریکا نتوانست دلیلی 
معتبر درباره ضرورت آن  ارائه کند و سرانجام آنکه نقض قواعد بین المللی بود زیرا سردار 
سلیمانی به عنوان مقام نظامی رسمی ایران،از مصونیت برخوردار بود. 2-ایران مصمم و البته 
ناگزیر بود واکنشی نظامی نشان دهد.جایگاه شهید سلیمانی به عنوان مقام  نظامی عالی و 
بسیار تعیین کننده،ایران را برای واکنش مصمم ساخت.ایران به علاوه به سبب آنکه سالها در 
سطوح و به شکل های مختلف با آمریکا درگیر منازعه بوده است،ناگزیر بود به شکل عملی 
پاسخ دهد.چرا که بی عملی آن موجب بی اعتباری مبارزه جوییهای گذشته ایران می شد. 
3-پاسخ ایران از آنجا اهمیت دارد که دهه ها است هیچ حکومت مستقری پایگاههای آمریکا 
را هدف قرار نداده است.عملیات تلافی جویانه ایران نشان داد،جمهوری اسلامی از توان لازم 
برای دفاع از خود برخوردار است.اما این توان خود را حسابگرانه و با محاسبه همه پیامدهای 
احتمالی آن به کار می گیرد.آمریکا نیز هرچند با ترور سردار سلیمانی،بی ملاحظه رفتار کرد 
اما درباره پاسخ متقابل به حمله موشکی ایران،عاقلانه تر برخورد کرد.چرا که آمریکا این چرخه 
اشتباه را با ترور شهید سلیمانی،شروع کرد و اگر قرار بود این تنش تازه پایان یابد ،آمریکا باید 
ضربه آخر را دریافت می کرد. ۴-هزینه حضور نظامی آمریکا در خاورمیانه برای آن حکومت و 
منطقه بیش از منافع آن است.اظهارات ترامپ درباره بی نیازی آن به نفت خاورمیانه،ضرورت 
نقش آفرینی بیشتر ناتو در منطقه و برخی گزارشها درباره خروج آمریکا از پایگاههای متطقه 
این احتمال را تقویت می کند که واشنگتن اشتباه خود را در یک فرایند تدریجی اصلاح کند. 
۵-رفتار و گفتار ترامپ هیچ گاه از تناقض دور نیست.او در حالی از همکاری با ایران برای مبارزه 
با داعش سخن گفت که با دستور خود درباره ترور شهید سلیمانی،مهم ترین شخصیت ایران 
را در نبرد با داعش،هدف قرار داد. ایران و آمریکا برای دومین بار در چند ماه گذشته به شکل 
خطرناکی به جنگ نزدیک شدند.اما عملگرایی سبب دوری آنها از جنگ شد.به نظر می رسد 
دو طرف باید نوعی کانال ارتباطی برای مدیریت تنشهای احتمالی آینده طراحی کنند تا 

بتوانند با استفاده از آن ،از برخوردهای خشونت آمیز آینده جلوگیری کنند.
 

محمد هاشمی:

نظام ما به اعتماد عمومی مردم نیاز دارد
 عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام اطلاع رسانی دیرهنگام درخصوص مساله 

سقوط هواپیمای اوکراینی را موجب سلب اعتماد عمومی دانست.
محمد هاشمی عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام درخصوص اثرات اطلاع رسانی 
دیرهنگام و پنهان کاری در اذهان عمومی در ماجرا سقوط هواپیمای مسافربری گفت: وقتی 
حادثه  مهمی به این صورت اتفاق می افتد، نیاز است که از ابتدا واقعیت به مردم گفته شود، در 
چنین شرایطی مردم نیز به مسئولان اعتماد می کنند. اما اگر مسائل به گونه ای رقم بخورد که 
مردم احساس کنند حقایق از آن ها پنهان شده است، موجب سلب اعتماد عمومی می شود.

وی در خصوص دخالت دولت های غربی در مساله سقوط هواپیمای اوکراینی، خاطرنشان 
کرد: بهتر این بود که از ابتدای مساله سقوط هواپیما جزئیات عوامل حادثه به روشنی توسط 
مسئولان برای مردم تشریح می شد. هاشمی در پایان گفت: درخصوص علت عدم لغو پروازها 

در زمان وقوع حادثه اطلاعی ندارم و مسئولین امر باید پاسخگو باشند.
 

مصطفی کواکبیان:

 باید انسجام کنونی حفظ شود
یک عضو هیات رییسه فراکسیون امید تاکید کرد که باید انسجام کنونی پس از شهادت 
سپهبد سلیمانی حفظ شود. مصطفی کواکبیان با اشاره به حضور میلیونی مردم در مراسم 
تشییع سپهبد حاج قاسم سلیمانی، اظهار کرد: این که در چنین شرایطی و در اوج انسجام 
داخلی وحدت و صمیمیت، یک دفعه آقایی می گوید باید اصلاح طلبان مجلس شورای 
اسلامی را تکه تکه کرد از دو حالت خارج نیست این که آن فرد مامور نفوذی خارجی هاست 
یا واقعا عقل ش کم است که این حرف ها را می زند. وی ادامه داد: ما در وضعیتی هستیم 
که طرح سه فوریتی برای مقابله با آمریکا در مجلس شورای اسلامی مطرح می شود و همه 
نمایندگان به آن رای می دهند این در طول ۴۰ سال بعد از انقلاب بی نظیر بوده است این 
بالاترین انسجام است که باید حفظ شود. کواکبیان در پایان درباره  طرح های موجود برای 
انتقام سخت از آمریکا، گفت: حضور میلیونی مردم در مراسم تشییع و تصویب طرح سه 

فوریتی، انتقام سخت بود و در مورد ابعاد نظامی هم مسئولان امر تصمیم گیری کرده اند.
 

جهانگیری تاکید کرد؛

آماده باش کامل نیروهای امدادی هرمزگان و 
سیستان و بلوچستان 

معاون اول رئیس جمهور در تماس های تلفنی جداگانه با استانداران سیستان و بلوچستان و 
هرمزگان، بر لزوم آماده باش نیروهای امدادی استان و تلاش برای کاهش خسارات ناشی از سیل 
و بارش باران تاکید کرد. اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور در تماس های تلفنی جداگانه 
با استانداران سیستان و بلوچستان و هرمزگان، بر لزوم آماده باش نیروهای امدادی استان و تلاش 
برای کاهش خسارات ناشی از سیل و بارش سنگین باران تاکید کرد. اسحاق جهانگیری در این 
تماس های تلفنی گزارشی از آخرین وضعیت بارش های سنگین و میزان خسارات ناشی از سیل و 
نیز تمهیدات اندیشیده شده برای پیشگیری از بروز خسارات احتمالی به زیرساخت ها دریافت کرد 
و از استانداران این دو استان خواست، با بسیج همه امکانات، اقدامات لازم را برای کمک به سیل 

زدگان و پیشگیری از بروز خسارات به منازل و زندگی مردم انجام دهند.

بیانیه شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان:

پاسخگوی اعتماد از دست رفته 
شهروندان باشید

هیأت رئیسه شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان در واکنش به بروز 
خطای انسانی در سانحه سقوط هواپیمای مسافربری اوکراین، در بیانیه ای از مقام های 
مسئول خواست به جای فرافکنی جبران خسارت های معنوی و مادی را در اولویت قرار 
دهند و با عزل و مجازات عاملان و خاطیان پاسخگوی اعتماد از دست رفته شهروندان 

ایرانی باشند. 
به گزارش روابط عمومی شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان، در این 
بیانیه که شامگاه شنبه منتشر شد، آمده است:  خبر تلخ بود و جانفرسا و جان ایران 
عزیز امروز دوباره مجروح شد؛ مجروح زخم هایی پی در پی که بیش از پیش اعتماد و 
امید مردم را نشانه گرفته است. این بیانیه خاطرنشان کرد:  ایران هنوز سوگوار شهادت 
مظلومانه سردار سلیمانی بود که جمعی از هموطنان به دلیل سوء مدیریت در مراسم 
تشییع سرباز وطن در کرمان جان خود را از دست دادند، افزون بر هموطنانی که در چند 
روز اخیر قربانی سوانح جاده ای در گوشه و کنار کشور شدند. شورای عالی سیاست 
گذاری جبهه اصلاح طلبان یادآور شد:  هنوز اندوه از دست دادن آنها التیام نیافته بود 
که خبر آمد همه مسافران هواپیمای بوئینگ ۷3۷ اوکراینی پرواز ۷۵2 در شبی که پایگاه 
امریکایی عین الاسد در عراق مورد حمله سپاه پاسداران قرار گرفت، در اثر سانحه ای 
دلخراش جان خود را از دست داده اند. اما آنچه بر این غم ها افزود، فرار از پاسخگویی 
و بیان حقایق و دلایل اصلی سقوط هواپیما بود.   این بیانیه تاکید کرد: در حالیکه از 
زبان مقامات و رسانه های خارجی خبر از فعال شدن سامانه پدافندی کشور و اصابت 
موشک به عنوان دلیل سقوط این هواپیما مطرح می شد، مقامات و رسانه های رسمی 
اصرار داشتند که نقص فنی عامل این سانحه بوده است. متاسفانه آنچه که بر عمق 
این فاجعه افزود، تاخیر در بیان حقایق و کتمان دلایل اصلی سقوط بود. هیات رئیسه 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان افزود: این نوع مواجهه با رخداد تلخ جان 
باختن هموطنان و نوع رفتار رسانه های رسمی و به خصوص صدا و سیما به موجی از 
بی اعتمادی ها دامن زده است که در عمل مرجعیت اخبار را به رسانه های غیر واگذار 
کرده است. سؤال این است که چه آسیب و تهدیدی می تواند برای امنیت ملی کشور از 
این رویه و رفتار جدی تر باشد؟ هیات رییسه شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح 
طلبان ضمن ابراز تأسف عمیق نسبت به این ضایعه تلخ و تسلیت به بازماندگان و ملت 
ایران، از مقام های مسئول می خواهد به جای فرافکنی، جبران خسارت های معنوی و 
مادی به بار آمده را در اولویت قرار دهند و ضمن عذرخواهی از ملت ایران و خانواده های 
همه جانباختگان ایرانی و غیر ایرانی و پذیرش مسئولیت این فاجعه ملی با عزل و مجازات 
عاملان و نیز خاطیانی که سعی در پنهان کاری و فریب افکار عمومی داشتند. پاسخگوی 

اعتماد از دست رفته شهروندان ایرانی باشند. 

احمد خرم، وزیر راه دولت اصلاحات:

پنهان کاری باعث جریحه دار شدن
 افکار عمومی شد

وزیر راه دولت اصلاحات گفت: نامحرم دانستن مردم همه را آچمز کرد و الان دیگر 
نمی شود آب رفته را به جوی بازگرداند. باز هم تاکید می کنم، این نوع رفتار برای نظام 
خیلی بد شد و هم در عرصه بین المللی و هم در فضای داخلی ضربه حیثیتی به ما وارد 
شد.  احمد خرم، وزیر راه دولت اصلاحات، در گفت وگو با اعتمادآنلاین، با ابراز تاسف 
بابت بی اعتمادی به وجود آمده در افکار عمومی اظهار داشت: سانحه سقوط هواپیمای 
اوکراینی در تهران از ساعت اول با ابهام مواجه بود و دلایل نشان می داد اتفاق، اتفاقی 
عادی نیست.  وزیر راه دولت اصلاحات در ادامه سخنانش گفت: متاسفانه بعد از آن 
پنهان کاری ای صورت گرفت که باعث جریحه دار شدن افکار عمومی شد. در حالی این 
مساله سه روز از مردم پنهان ماند که ایکائو )سازمان بین المللی هوانوردی غیرنظامی( 
و یاتا )انجمن بین المللی حمل ونقل هوایی( مثل عقاب بالای سر هر سانحه ای حاضر 
می شوند تا دلیل اصلی سقوط یا هر اتفاق دیگری روشن شود. خرم همچنین توضیح 
داد: من واقعاً نمی دانم چه چیزی درباره پنهان کاری بگویم. ما که می دانستیم خبر اعلام 
می شود چرا تصمیم گرفتیم مساله را با مردم در میان نگذاریم؟ الان به مردم باید حق داد 
که با خود بگویند: »اگر مجبور نمی شدند،  نمی گفتند«. واقعاً چطور می شود عده ای به 
این راحتی افکار عمومی را نسبت به نظام بدبین و بی اعتماد کنند؟او اضافه کرد: این 
اتفاق خیلی بد شد. اگر از روز اول واقعیت گفته می شد، یک دهم التهاب امروز را شاهد 
نبودیم. بالاخره خطایی بود که به خاطر این پنهان کاری هزینه های سیاسی، اجتماعی 
و اقتصادی بیشتری را باید بپردازیم. من واقعاً نمی دانم چرا آقایان با عجله اقدام به 

تمیزکاری محل سانحه کردند تا ابهامات زیادی در ذهن مردم متبلور شود.

مجید انصاری: 
سقوط هواپیمای مسافر بری یک فاجعه ملی بود

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: فاجعه مضاعف پس از سقوط هواپیمای 
مسافربری نحوه برخورد مسئولین با حادثه واطلاع رسلانی درباره آن بود.  مجید انصاری 
،  در واکنش به بروز خطای انسانی توسط ستاد کل نیروهای مسلح  در حادثه سقوط 
هواپیمای مسافربری اوکراین اظهار کرد: این اتفاق یک فاجعه بزرگ ملی بود؛ بعد از ترور 
ظالمانه و ناجوانمرانه شهید حاج قاسم سلیمانی که داغ بزرگی بر دل مردم ایران گذاشت 
این فاجعه موجب غم واندوه بیش تر مردم ایران شد. وی ادامه داد: فاجعه مضاعف نحوه 
برخورد مسئولین با حادثه واطلاع رسلانی درباره آن بود. این عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام گفت: اگر مسئولین برای بررسی موضوع سقوط هواپیمای مذکور نیاز به 
زمان داشتند، باید اطلاع رسانی می کردند. اولا موظف بودند با فاصله کم از زمان سقوط 
هواپیما نتیجه را اعلام کنند و ثانیا خیلی صریح و شفاف باید  با پذیرش تقصیر از همه مردم 
عذرخواهی می کردند. نه اینکه در صدا و سیما برخی مسئولین به طور کل حتی فرضیه 
هدف قرار گرفتن هواپیما توسط موشک را هم  رد بکنند. انصاری در گفت و گو با ایسنا 
تاکید کرد: این اتفاق به شدت به اعتماد مردم آسیب وارد  و داغ مصیبت دیدیگان را تشدید 
می کند. وی تصریح کرد: اصل مسئله به هیچ وجه قابل گذشت و مسامحه نیست؛ از 
سوی دیگر هم نحوه اطلاع رسانی و برخورد با این موضوع هم قابل گذشت نیست. این 
فعال سیاسی گفت: باید با قاطعیت درباره هر دو مسئله یعنی مسببان سقوط هواپیما و 
مسببان اطلاع ناقص رسیدگی شود؛ با افراد خاطی طبق مقررات برخورد شود و مجازات 
شوند تا حداقل اعتماد مخدوش شده جامعه ترمیم گردد. وی در پایان گفت: گرچه آثار 
این موضوع بعید است با یک عذر خواهی و توجیه ترمیم شود. اما به هر صورت حداقل 

انتظار عذرخواهی صریح و برخود قاطع با هر دو ماجرا است.

چرا واقعیت آنطور که باید و شاید از ابتدا به مردم گفته نشد

صدر:لازمه اسلامی بودن صداقت
 درستی و راستی است 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در واکنش به اشتباه پدافند در شلیک به هواپیمای 
اوکراینی گفت: طبیعی است که برای اشتباه صورت گرفته احساسات مردم جریحه دار 
شود؛ مخصوصا که در این یکی دو هفته اتفاقات متعددی رخ داده است. باعث تاسف 
است و باید به خانواده های مصیبت دیده تسلیت گفت. سید محمد صدراظهارداشت 
: حتما به خاطر اشتباه صورت گرفته یک برخورد جدی صورت بگیرد. وی افزود: چرا 
واقعیت آنطور که باید و شاید از ابتدا به مردم گفته نشد؟ حکومت ما جمهوری اسلامی 
است و لازمه اسلامی بودن صداقت، درستی و راستی  است. اینکه شلیک به سوی این 
هواپیما تکذیب می شود و سرانجام اعلام می شود که به اشتباهی صورت گرفته است 
بسیار باعث تاسف است. این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام معتقد است وقتی 
قرار است به پایگاه آمریکا در عراق حمله موشکی شود باید همه پروازها لغو می شد. این 
هم اشتباه بزرگی است و مسئولان باید در این باره به مردم توضیحات بیشتری بدهند. 
در هر صورت این حادثه بسیار تاسف آور، جانسوز و ناراحت کننده است. صدر گفت: از 
همه این قضایا مهمتر این است که بررسی شود که چرا اصلا چنین اتفاقی می افتد؟ 
اینجا مشخص است که مدیریت این سیستم کاملا مشکل و مساله دارد و باید از تکرار 
چنین اتفاقاتی که  منجر به جان باختن جان تعداد زیادی از هموطنان ما و نخبگان کشور 
می شود جلوگیری کرد. این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در پایان گفت: نمی 
دانم مسئول مستقیم اشتباه صورت گرفته شده چه کسی است و آیا یک نفر یا چند نفر 
مسئول مستقیم آن بوده اند. هرچند بحث استعفا مطرح است اما قضیه نباید نمایشی 

باشد. بلکه باید به صورت جدی از تکرار این قضایا جلوگیری کرد.
 

احمد توکلی:
 حقیقت در همان ابتدا باید به مردم اعلام می شد

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: باید از همان ابتدا حقیقت به مردم 
اعلام می شد، الان مردم مسئولین را دروغ گو می دانند. 

احمد توکلی ،  در واکنش به بروز خطای انسانی توسط ستاد نیروهای مسلح  در حادثه 
سقوط هواپیمای مسافربری اوکراین اظهار کرد:  به قدری از این اتفاق عصبانی و متاسف 
شدم که توان سخن گفتن ندارم. وی ادامه داد: کسی که این کار را کرده باید فورا اعلام 
می کرد و مجازاتش را دریافت می کرد.  اگر در ابتدا و از اول این موضوع مطرح می شد  
فقط یک اشتباه صورت می گرفت. وقتی چند روز این موضوع را کتمان  کردند، اشتباه 
بزرگ تری مرتکب شدند الان مردم مسئولین  را دروغ گو می دانند . این فعال سیاسی 
افزود: موضوع بر سر  جان مردم است .اشتباه انسانی  جان مردم را نشانه گرفته است. 
وقتی اشتباه به این بزرگی اتفاق می افتد باید در وهله اول حقیقت را به مردم اعلام 
می کردیم. توکلی تاکید کرد: مقامات ایران باید به جد این موضوع را پیگیری کنند و 
مقصران هر دو اتفاق یعنی هم خطای صورت گرفته در سقوط هواپیمای مسافربری  و 

هم مقصران در تاخیر اعلام این موضوع را معرفی کنند.

محسن پاک آیین*

قله  در  پایگاه آمریکایی ها  زدن  با  اسلامی  جمهوری  اینکه  بیان  با  اطلاعات  وزیر 
عزت قرار گرفت،  گفت: حاج قاسم هیچ وقت احساس ضعف و نتوانستن نداشت و 
احساس"ما می توانیم" در وجودش متجلی بود و با همین اعتماد به نفس سراغ کارهای 

ناشدنی می رفت و آن را انجام می داد.
»سید محمود علوی« در مراسم بزرگداشت سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی و 
همرزمان شهیدش در مسجد ابراهیم نمایشگاه بین المللی با تشریح ویژگی های 
شخصیتی سردار سلیمانی اظهار داشت: حاج قاسم سلیمانی یکسری ویژگی های 
نظامی گری و یکسری ویژگی های انسانی داشت. اما نه نظامی گری او را از یک آدم موثر 

جامعه جدا کرده بود و نه حشر و نشر با مردم ایشان را از نظامی گری بازداشت.
داشت:  اظهار  حوزه  نظامی  در  حاکم  مراتب  سلسله  به  اشاره  با  اطلاعات  وزیر 
نظامی گری مراتبی دارد؛ زمانی فردی عملیاتی است و در میادین نبرد دشمن را زیر 
ضربه می گیرد که این یک روحیه شجاعت و شهامت در میدان می خواهد. چنین فردی 
از توپ و تفنگ نمی ترسد جلوی دشمن را می گیرد و او را وادار به عقب نشینی می کند.

علوی  با بیان اینکه فرماندهان دیگری در اتاق های فکر و ستاد فرماندهی طرح 
های عملیاتی تدوین می کنند، ادامه داد: ستاد جای آدم هایی است که عمری تجربه 
و سال ها سابقه فرماندهی دارند و باید با در نظر گرفتن جنبه های مختلف میدانی و 
راهبردی، طرح ها را طراحی کرده و به یگان ها ارائه دهند تا فرماندهان عملیاتی بر 

اساس آن اقدام کنند.
 وزیر اطلاعات خاطرنشان کرد: این که فرماندهی بخواهد از بین گزینه های مختلف، 
راهبردی که احتمال موفقیت بیشتر را دارد، عملیاتی کند نیازمند یک انسجام فکری 
و قدرت انتخاب است. اما گاهی در مرتبه ای بالاتر از بحث راهبرد و تعیین راهبردهای 
دفاعی است که آن هم الزامات خاص خود را دارد و  کسی که در این مرتبه قرار گرفته باید 
اشراف اطلاعاتی داشته و تمامی ظرفیت ها و داده ها را در نظر گرفته و راهبرد عملیاتی 

و دفاعی تدوین کند.
وی در بخش دیگری از سخنانش گفت: حاج قاسم از معدود افرادی بود که دارای 
قدرت تدوین راهبرد دفاعی بود و با اشراف اطلاعاتی که داشت، راهبردها را تدوین 
می کرد و اهداف عالی را بر اساس آن ترسیم می کرد و بر مبنای آن طرح عملیاتی ارائه 

کرده و بعد از آن هم در میدان نبرد برنامه عملیاتی را اجرایی می کرد.
علوی ادامه داد: حاج قاسم از بعد مردمی هم علی رغم این که درجه بالای سرلشکری 
داشت اما کسی که با او نشست و برخاست می کرد در رفتارش احساس نمی کرد که 
با یک سرلشکر برخورد می کند و احساس می کرد یک آدم معمولی است. حاج قاسم 
بی ادعا بود و خودش را از همه کوچکتر می گرفت یعنی در عین بزرگی، کوچکی و 

تواضع در پیش می گرفت.
 وزیر اطلاعات افزود: حاج قاسم به آداب تشریفات نظامی پایبند بود. زمانی که 
یونیفرم نظامی را می پوشید به آداب نظامی و نظامی گری ملتزم بود اما وقتی لباس را 

درمی آورد کس دیگری می شد.
 وی اعتماد به نفس بالای حاج قاسم را از دیگر ویژگی های این فرمانده شهید عنوان 
کرد و گفت: یکی از ویژگی های حاج قاسم اعتماد به نفس بالای ایشان بود. حاج قاسم 
هیچ وقت احساس ضعف و نتوانستن نداشت و عبارت "ما می توانیم" در وجودش 
متجلی بود و با همین اعتماد به نفس سراغ کارهای ناشدنی می رفت و آن را انجام 

می داد.
علوی گفت: چه کسی فکر می کرد تیر و کمان فلسطینیان تبدیل به فشنگ شود. یا 
چه کسی فکر می کرد حزب الله 33 روز مقاومت کند و موشک هایشان اسرائیل را ذله 

کند و بعد با احساس شکست عقب نشینی کنند.
وی با بیان این که حاج قاسم از از دور صحنه را مدیریت نمی کرد بلکه در دل خطر می 
رفت، گفت: تنها چیزی که انسان را از خطر و مواجهه با آن باز می دارد، ترس از مرگ 
است. ترس از مرگ در وجود حاج قاسم راه نداشت و بر اساس همین ویژگی ها بود که 

در بین مردم چنین جایگاهی پیدا کرد.
 وزیر اطلاعات یادآورشد: حاج قاسم دشمن شناس بود اما دشمن هراس نبود. از 
ابتدا امکانات و  البته اینطور نبود که بی گدار به دشمن بزند؛  دشمن نمی ترسید 
توانمندی ها و نقاط قوت و نقاط ضعف را شناسایی کرده و بعد به سراغ دشمن می رفت 

و آن را شکست می داد.
وی اظهار داشت: یک سری از ویژگی های انسانی ذاتی هستند، همانند استعداد 
بالا، نخبگی، توان تحلیل مسائل که قابلیت شکوفایی دارند. اما مسائلی مانند شجاعت 
و رفتن در خطر را همه می توانند داشته باشند. اینها اکتسابی است و آدم می تواند اینها 

را در خود رشد بدهد.
علوی گفت: ترس از مرگ عامل ذلت و به بند کشیده شدن انسان هاست. اما اسلام 
میگوید درست است که انسان باید به دنبال جاودانگی باشد اما جای جاودانگی در این 
دنیا نیست و می گوید نباید مرگ را به حساب فنا بگذارید. شما با مرگ از خانه ای به خانه 

دیگر منتقل می شوید.
 وی با اشاره به حدیثی از امیرالمومنین گفت: حضرت می فرماید مرگ جستجوگر 
سمجی است حالا که انسان باید بمیرد چرا نباید بهترین را انتخاب کند. با ارزشترین 
رفتن شهادت در راه خداست وقتی انسان کشته شدن در راه خدا را فنا شدن نداند دیگر 
از مرگ نمی ترسد و حتی اگر تهدید کننده در هر موقعیتی از قدرت باشد. بر همین مبنا 

بود که امام می فرمود آمریکا هیچ غلطی نمی تواند بکند.
 وزیر اطلاعات گفت: امام این فرهنگ را وارد خون مردم ایران کرد و بعد آن را در لبنان، 

عراق و یمن دنبال کرد و در تمام این حرکت ها حاج قاسم پرچم دار بود.
علوی با بیان این که حاج قاسم را باید گوهرشناس می شناخت، گفت: رهبر خرد ورز، 
حکیم و دوراندیش و آدم شناس آدم ها را خوب می شناسد و پرورش می دهد ایشان حاج 
قاسم را خوب شناخت و رفتارشان با ایشان طور دیگری بود وقتی در جلسات شورای 
عالی امنیت ملی می آمد گزارش می داد و سریع بر می گشت. لحظه آرام و قرار نداشت 
و حتی زمانی که به او می گفتند تو را می زنند می گفتبزنند به آرزویم می رسم. در حرکات 
و اظهارات شان بی قراری در راه شهادت مشهود بود که در نهایت هم به آرزویش رسید و 

دیدیم که چه انقلاب عظیمی با خون پاک او ایجاد شد.
وی تصریح کرد: قدرت اصلی ما به آدم ها و روحیه شهادت طلبی مان است؛ با اتکا به 
همین روحیه و انسان ها است که زمانی که کسی جرات نمی کند به آمریکا بگوید بالای 
چشمت ابروست، ما پایگاه نظامی او را در هم می کوبیم؛ اگر در دنیا اسم آمریکا روی 
پایگاهی باشد کسی حتی جرات نمی کنند با تیر و کمان آن را بزنند چه برسد با موشک؛ 

اما جمهوری اسلامی ایران با زدن این پایگاه در قله عزت قرار گرفت.
وزیر اطلاعات با بیان اینکه قدرت اصلی ما به آدم ها و روحیه شهادت طلبی ماست، 
اظهارداشت: هدایت های حکیمانه رهبری انقلاب  است که سیلی را به آمریکا می زند 
اما در عین حال با مدیریت شان از این که به سادگی ناقه جنگ شعله ور شود، جلوگیری 
می کنند؛ ایشان نه از ترس اینکه جنگ شود از سیلی زدن به متجاوز خودداری می کنند 

و نه بعد از سیلی، کاری می کنند که خسارت های زیادی به کشور وارد شود.

وزیر اطلاعات:

احساس "ما می توانیم" در وجود سردار سلیمانی متجلی بود

نایب رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: 
مردم با حضور خود در تشییع پیکر سپهبد شهید سلیمانی 

درس همبستگی دادند و الگوی مسئولان شدند.
»عبدالکریم حسین زاده« بر ضرورت حفظ انسجام ملی 
ایجاد شده پیرامون شهادت سردار سلیمانی به خبرنگار ایرنا 
گفت: آن چیزی که همواره محل سرمایه گذاری خیلی از 
کشورها بوده است، برهم زدن انسجام یا چندپارچه کردن 

کشور بوده است.
وی اضافه کرد: آنها در تمام زمینه هایی که امکان داشته 
قومی،  مذهبی،  زمینه های  اند.  کرده  برنامه ریزی  اند، 
که  است  حوزه هایی  جمله  از  عقیدتی  و  زبانی  فرهنگی، 

سرمایه گذاری های کلانی در آنها شده است.
این شرایط که  افزود: در  نماینده مردم نقده در مجلس 
دشمنان در جهت تخریب انسجام ملی حرکت می کنند باید 
از هر بهانه ای که باعث نمایش و تبلور این انسجام می شود 
برای بازسازی بیشتر همبستگی ملی، استفاده کنیم و نباید 

دچار غفلت بشویم.
حسین زاده خاطرنشان کرد: معتقدم در چنین فرصت هایی 
که مردم حضور خود را نشان می دهند، فرصت های بهتری 
برای کنار گذاشتن اختلافات و پذیرفتن این نکته مهم که 

تفاوت ها نباید باعث انشقاق بشود وجود دارد.

وی یادآور شد: امروز وقتی دیده می شود که هنوز چند 
در  اما  است،  نگذشته  سلیمانی  سردار  شهادت  از  روزی 
رسانه ها و برخی تریبون های دیگر، برخی صداها به دنبال 
ایجاد انشقاق و افتراق در جامعه هستند، نمی توان از آنها 
انتظار هم افزایی برای کشور داشت. در واقع آنها برخوردی 

غیرمنصفانه با این واقعیت دارند.
موضوع  خلط  مواقع  گاهی  ما  داد:  ادامه  حسین زاده 
جریانهای  همه  نهایی  هدف  ملی  منافع  اگر  می کنیم. 
سیاسی و غیر سیاسی در کشور باشد، دستیابی به معنا و 
تعریف واحد از آن خیلی سخت نخواهد بود. تفاوت ها تنها در 
راه های رسیدن به این منافع خواهد بود که هر جریان راهی 

را بر می گزیند.
نایب رئیس فراکسیون امید خاطرنشان کرد: همبستگی 
نهادهای  و  سازمان ها  سه گانه،  قوای  روسای  مسئولان، 
مختلف از یک سوی و از سوی دیگر همبستگی مردم باهم 
و مردم با حاکمیت، اگر در کشور شکل بگیرد می توان برای 

حل مشکلات عدیده کشور گام های مثبت را برداشت.  
وی خاطرنشان کرد: کشور ما در حال حاضر دچار تحریم 
هست و مشکلات عدیده ای دارد. در این شرایط وقتی مردم 
همبستگی را در مسئولان کشور نبینند، خودشان هم قطعا 

نمی توانند همبستگی درونی خود را حفظ کنند.

حسین زاده  اظهارکرد: گاهی اوقات ما از همبستگی، صلح 
و آشتی صحبت می کنیم، اما خودمان با خودمان گفت و گو 
و ارتباط نداریم. بدیهی است در چنین شرایطی که  اختلاف 
می بینند،   ما  عملکرد  از  مردم  را  مسئولان  میان  فاصله  و 
تشویق آن ها به حفظ همبستگی، از سوی مسئولان بی تاثیر 

خواهد بود.
جریان های  کرد:  اضافه  مجلس  طلب  اصلاح  نماینده 
سیاسی به جای این که در تریبون های رسمی با هم درگیر 
شوند و اختلاف های نظری شان را به  مردم نشان دهند، 
با هم گفت و گو کنند و حرف بزنند و پروژه گفت و گو در 
به  این مسیر اختلافات  تا در  را پیش گیرند  تعامل  جهت 
تفاوت ها تبدیل شود، آن زمان می توان به حفظ همبستگی 
نمایش یافته میان توده مردم امیدوار بود.  به نظرم این هدفی 
سخت و غیر قابل دستیابی نیست که از این همبستگی 

ایجاد شده حداکثر استفاده را کرد.
حسین زاده تصریح کرد: مردم با حضور خود در این شرایط 
سخت به ما همبستگی را یاد دادند و در واقع الگوی مسئولان 
مسئولان  به  هم  مردم  که  کنیم  فراموش  نباید  اما  شدند. 
نگاه می کنند. اگر آن ها به جز شعار و حرف، در عمل این 
همبستگی را در ما نبینند، به تدریج آنها هم همبستگی خود 

را از دست خواهند داد.

نایب رئیس فراکسیون امید:

مردم به مسئولان درس همبستگی دادند

سفیر جمهوری اسلامی ایران در پاکستان با اشاره به رویکرد سازنده تهران به سمت 
تنش زدایی و تلاش مستمر برای همکاری های منطقه ای جهت صلح، ثبات، امنیت و 
توسعه، تاکید کرد که افزایش رایزنی ها دو کشور با توجه به تحولات اخیر و اهمیت بالای 

روابط تهران و اسلام آباد اجتناب ناپذیر است.
»سید محمد علی حسینی« به عنوان سفیر فوق العاده و تام الاختیار ایران هفته گذشته 

استوار نامه خود را به »عارف علوی« رئیس جمهوری پاکستان تقدیم کرد.
وی در پی حوادث اخیر پس از شهادت سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی و همرزمان 
شهید ایشان در جریان حمله تروریستی آمریکا در خاک عراق، دیدارهای مهمی با فرمانده 

ارتش و وزیر امور خارجه پاکستان انجام داد.
حسینی روز شنبه در نخستین مصاحبه اختصاصی خود با خبرنگار ایرنا، سطح فعلی 
روابط و همکاری های ایران و پاکستان، رایزنی های دو کشور درباره تحولات اخیر منطقه و 

تبعات اقدامات تهاجمی آمریکا در منطقه را تشریح کرد.
وی با اشاره به ترور سردار سلیمانی فرمانده شهید نیروی قدس به دست آمریکا، گفت: 
اقدامی که آمریکایی ها مرتکب شدند یک اقدام آشکار تروریستی و غیرقابل توجیه بود که 

هیچ وجاهت قانونی، انسانی و اخلاقی در میان هیچ ملت و فرهنگی ندارد.
حسینی شهادت سلیمانی را اقدامی جنایتکارانه دانست و افزود: کم تر دولتی غیر از رژیم 

صهیونیستی از این عمل تروریستی آمریکایی ها حمایت کرد.
سفیر ایران در پاکستان افزود: شهید سلیمانی یک مقام رسمی جمهوری اسلامی ایران 
بود که به دعوت یک مقام رسمی عراق به این کشور سفر کرد. عراق یک کشور مستقل و 
دارای حاکمیت و استقلال سیاسی است. در چارچوب روابط، همکاری و مشورت های میان 
تهران و بغداد سفر سردار سلیمانی به عراق انجام شده بود که درپی آن رژیم آمریکا دست به 

چنین اقدام تروریستی زد.
وی تاکید کرد: سران گروه های تروریستی فعال در منطقه شامل البغدادی سرکرده داعش، 
جبهه النصره و سایر گروه های تروریستی همپیمان داعش مدت ها به دنبال ترور حاج قاسم 

بودند و در آن ناکام ماندند. اما ترامپ به نیابت از همه تروریست ها این اقدام را انجام داد.
سید محمد علی حسینی اظهار داشت: یکی از ویژگی های بارز و برجسته شهید سلیمانی 
تلاش بی وقفه و شبانه روزی ایشان در مبارزه با تروریست ها و گروه های مسلح ستیزه جو 
بود؛ چون این عناصر، امنیت، ثبات، آرامش و توسعه کشورهای منطقه را به شدت تخریب 
کرده و تحت تاثیر قرار داده بودند. سردار سلیمانی به دنبال برگرداندن آرامش به منطقه بود و 
به توفیقات زیادی نیز دست پیدا کرد که البته این نه برای تروریست ها خوشایند بود و نه برای 

رژیم آمریکا که همواره درپی دامن زدن به ناامنی و بی ثباتی در منطقه است.
قدردانی پاکستان از رویکرد سازنده ایران در منطقه

سفیر ایران در پاکستان با اشاره به دیدارهای اخیر خود با مقام های عالی رتبه سیاسی و 
نظامی پاکستان گفت: ایران هیچ گاه به دنبال تنش زایی نبوده و همواره تلاش کرده که صلح 

و ثبات و امنیت و توسعه منطقه ای را در پرتوی همکاری های منطقه دنبال کند.
وی اظهار داشت: آنچه که در دیدارهای اخیر با مقام های پاکستان صورت گرفت تاکید بر 
مشترکات فرهنگی، مذهبی و اجتماعی دو کشور و شناسایی تهدیدها و منافع مشترک بود 
که  همه اینها می تواند به عنوان مبنا و پایه مناسب برای تقویت بیش از پیش همکاریها شود.
رابطه خوبی  ایران در حوزه همکاری های نظامی  افزود: جمهوری اسلامی  حسینی 
با پاکستانی ها دارد؛ طی ماه ها و سال های اخیر در عالی ترین سطح نظامی و امنیتی 

دیدارهایی میان دو کشور صورت گرفت.

وی گفت: رایزنی های خوب و سازنده ای درباره روابط دوجانبه و به ویژه همکاری های 
منطقه ای صورت گرفت و این مطلبد که رایزنی های ما با توجه به تحولات اخیر افزایش 

پیدا کند.
سفیر ایران گفت: افزایش همکاری ها با ایران مورد تایید طرف پاکستانی است و آنان از 

مواضع جمهوری اسلامی درباره تنش زدایی تقدیر کردند.
وی افزود: مقام های عالی رتبه پاکستان افق همکاری های دو کشور در حوزه های مختلف 

را روشن می دانند و از آن قویا حمایت می کنند.
حسینی اظهار داشت: پاکستانی ها نسبت به تحولات اخیر در منطقه ابراز نگرانی کرده 
اند. آنچه که ما از جانب مسئولان پاکستان و مردم این کشور مشاهده کردیم ابراز تنفر آنان 

نسبت به اقدام تروریستی آمریکا است.
وی افزود: آنچه که جمهوری اسلامی ایران در واکنش به اقدام تروریستی آمریکا انجام داد 
یک اقدام قاطع اما اقدام حداقلی بود. جمهوری اسلامی ایران بر مبنای حقوق و قوانین 
بین المللی از  حق دفاع مشروع به صورت حداقلی استفاده کرد و کمترین واکنش را در این 

سطح انجام داد.
سفر آتی وزیر خارجه پاکستان به ایران

حسینی در ادامه افزود: ما در جریان تلاش های پاکستان در عالی ترین سطح جهت 
کمک به تنش زدایی در منطقه و ابتکار برای رفع سوء تفاهم میان کشورهای منطقه هستیم.
وی گفت: »شاہ محمود قریشی« وزیر امور خارجه پاکستان در چارچوب رایزنی های 

گذشته دو کشور درباره روابط مشترک و مسائل منطقه ای به زودی عازم تهران می شود.
اهتمام جدی برای تحکیم مناسبات ایران و پاکستان

سید محمد علی حسینی با اشاره به پیشینه تاریخی روابط ایران و پاکستان، گفت: ما 
براساس سیاست های کلی جمهوری اسلامی ایران به ویژه در حوزه سیاست خارجی برای 
همسایگان از جمله کشورهای اسلامی اولویت خاصی قائل هستیم. بنابراین طبیعی است 
که پاکستان هم به دلیل همسایگی و جایگاه مهم این کشور در جهان اسلام و هم به دلیل 

مشترکات مذهبی و فرهنگی از اهمیت ویژه ای برای ما برخوردار است.
وی افزود: جمهوری اسلامی ایران همواره تلاش کرده تا در حوزه های مختلف از جمله 
سیاسی، اقتصادی، نظامی و در مجامع منطقه ای و جهانی با پاکستانی ها همکاری خوب و 
نزدیکی داشته باشد. حسینی اظهار داشت: دیدارها و تبادل هیات ها میان ایران و پاکستان 
در سطوح مختلف در جریان است و ما معتقدیم که این دیدارها  می تواند به پیشبرد روابط 

همه جانبه دو کشور و دو ملت کمک کند.
وی وجود مناسبات حسنه و دیرینه میان دو ملت ایران و پاکستان را از دیگر ظرفیت 
های موجود در روابط دو کشور یاد کرد و گفت: تمرکز بر حوزه جهانگردی، توریسم زیارتی 
و سلامت نیز باید در دستور کار دو کشور قرار گیرد. اکنون در این حوزه فعالیت هایی در 
دست اقدام داریم اما معتقدیم که ظرفیت همکاری های دو کشور در بخش گردشگری 
بسیار بیش از این است. سفیر ایران گفت: در حوزه های مختلف به ویژه همکاری های 
اقتصادی و تجاری هم به دلیل همسایگی و نیازهای مشترک دو کشور و هم به سبب مکمل 
بودن اقتصاد دو کشور زمینه های زیادی برای همکاری وجود دارد. لذا دو طرف مشتاق به 

افزایش و گسترش این همکاری ها، هم در حوزه دولتی و هم در بخش خصوصی هستند.
حسینی گفت: ما امیدواریم در آینده نزدیک بتوانیم در همه حوزه های ذکر شد شاهد 
پیشرفت هایی باشیم زیرا مقامات و مسئولان ذی ربط در هر دو کشور جهت تحکیم و 

گسترش بیش از پیش روابط و همکاری ها، اراده سیاسی و اهتمام جدی دارند.

سفیر جدید ایران در پاکستان تاکیدکرد

افزایش رایزنی های منطقه ای تهران و اسلام آباد اجتناب ناپذیراست

حسن بختیاری زاده*
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سبک زندگی نادرست علت اصلی
 ۹۰ درصد سکته های مغزی

گزارشهای وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی حاکی از آن است که روزانه 2۵۰ تا 
3۰۰ نفر در کشور دچار سکته مغزی می شوند و 9۰ درصد این سکته ها به دلیل داشتن 

سبک زندگی نادرست است. 
در حال حاضر سکته مغزی یکی از شایع ترین علل مرگ و میر و دومین دلیل ابتلا به 

ناتوانی های مغزی است.
برخی پزشکان معتقدند که حدود 3۰ درصد از افرادی که در کشور دچار سکته مغزی 
می شوند زیر ۵۰ سال سن دارند و این رقم ۱۰ سال کمتر از میانگین جهانی بوده و کاهش 

چشمگیر سن شروع سکته مغزی در کشور هشدار دهنده است.
آنان می گویند اگر درمان سکته حاد مغزی در چهار ساعت اولیه صورت گیرد، 3۰ درصد 
بیماران بدون ایجاد عوارض و ناتوانی، بهبودی کامل خواهند یافت و از این رو راه اندازی 

مراکز جامع ویژه درمان سکته های مغزی، اهمیت زیادی دارد. 
 اکنون اجرای برنامه ملی درمان پیشرفته سکته های مغزی به صورت شبانه روزی در ۵۵ 

بیمارستان کشور و در 2۵ شهر کشوردر طرح تحول سلامت انجام می شود.
رئیس انجمن پیشگیری از سکته مغزی ایران در این زمینه به خبرنگار ایرنا می گوید: بی 
تحرکی، تغذیه ناسالم و زندگی پرتنش و پر استرس روزمره، خطر سکته مغزی را افزایش می 
دهد، اگر درمان سکته حاد مغزی در چهار ساعت اولیه انجام گیرد، 3۰ درصد بیماران بدون 

ایجاد عوارض و ناتوانی، بهبودی کامل خواهند یافت.
بابک زمانی با بیان اینکه به طور متوسط ۱۰ تا ۱۵ درصد افرادی که به سکته  های مغزی 
مبتلا می شوند در اثر این بیماری جان خود را از دست می دهند و ۶۰ تا ۷۰ درصد بیماران با 
درمان مناسب می توانند زندگی مستقل داشته باشند، ادامه می دهد: بیماران سکته مغزی 
از زمان شروع علایم تا شروع درمان نباید بیش از سه تا چهار ساعت را برای درمان دارویی و 

حداکثر ۶ ساعت را در موارد درمان آنژیوگرافی از دست بدهند.
وی، سکته مغزی را در دنیا دومین علت مرگ و اولین علت از کار افتادگی می داند و اظهار 
می دارد: اما در کشورهای پیشرفته، اکنون سومین علت مرگ است که با پیر شدن جوامع 
در آینده نه  چندان دور در آن کشورها نیز دومین علت مرگ خواهد شد، سکته مغزی مرگ 
ناگهانی بافت مغز است و یک اورژانس پزشکی بوده و سکته می تواند باعث از دست رفتن 

عملکرد مغز شود.
رئیس انجمن پیشگیری از سکته مغزی ایران می افزاید: بیش از نیمی از افرادی که سکته 
مغزی کرده اند توانایی های خود را باز می یابند و شایع ترین عواملی که سبب بروز سکته 
های مغزی می شوند شامل  فشار خون بالا، دیابت، بیماری های قلبی به ویژه اختلالات 

ریتم قلب، کلسترول خون بالا، تنگی عروق گردنی است.
زمانی می گوید: علائم سکته مغزی به  صورت فلج عمومی بدن بوده اما مهم ترین علامت 
این اختلال، اختلال بینایی گذرا در یک یا هر دو چشم، اختلال در راه رفتن، درد و سوزش 
در یک طرف بدن است و این بیماری معمولًا با بی حسی صورت و دست و پا، ضعف خفیف 
و اختلال تکلم همراه است و فرد مبتلا باید در کمتر از سه ساعت به بیمارستان دارای 

خدمات تخصصی مغز و اعصاب برسد.
رئیس انجمن پیشگیری از سکته مغزی تصریح می کند: افزایش سن به علت پیری رگ  
های مغز، خطر سکته مغزی بسیار بیشتر از دوره جوانی شده و عوامل موثر در افزایش 
ریسک سکته مغزی با بالا رفتن سن شامل فشار و چربی خون بالا، بیماری های قلبی، 

بیماری های ارثی، سیگار، چاقی و غیره می شود.
زمانی با بیان اینکه کم تحرکی، مصرف بی رویه نمک و چربی، چاقی، استعمال دخانیات 
و در مجموع رژیم نامناسب غذایی عاملی برای حرکت به سمت سکته های مغزی ایرانیان 
است، ادامه می دهد:  تشخیص و درمان به موقع شانس بهبودی کامل را در صورت بروز 
سکته مغزی بالا می برد اما برای این کار حتماً باید علایم سکته مغزی را به درستی بشناسیم.
وی می افزاید:  افراد سیگاری 2 برابر بیشتر در معرض خطر ابتلا به سکته هستند و سیگار 

کشیدن رگ های خونی، فشار خون را افزایش می دهد و تسریع گرفتگی عروق است.
زمانی خاطرنشان می کند: افرادی که دارای اضافه وزن یا چاق بوده در خطر بیشتری 
با کلسترول بالا، فشار خون بالا، دیابت و سکته مغزی روبه رو هستند و عدم فعالیت، اضافه 

وزن، یا هر دو خطر بروز سکته  مغزی و سایر بیماری های مرتبط را بالا می برند.

فواید سنگ پا را جدی بگیرید 

سنگ پا دارای فواید زیادی است و استفاده از آن می تواند از ابتلای انسان به برخی 
بیماری ها جلوگیری کند. 

استفاده از سنگ پا دارای فواید زیادی است و می تواند از بروز بسیاری از بیماری ها 
پیشگیری کند. برای استفاده از سنگ پا بهتر است ابتدا آن را خیس کنید و سپس به آرامی 
بر روی ناحیه پینه بسته بکشید تا شاهد پوستی تازه و نرم باشید؛ البته حتما به یاد داشته 

باشید که سنگ پا را زیاد به کف پای خود فشار ندهید.
امروزه روغن زیتون به عنوان یکی از مناسب ترین ابزارهای درمانی در جهت از بین بردن 
ترک زیر پا شناخته شده است اما باید بدانید که سنگ پا موثرترین و مفید ترین عامل در 

جهت مرطوب کردن کف پای شماست که تاثیر فوق العاده ای دارد.
اگر برای نرم کردن و افزایش رطوبت پاشنه پای خود از کرم های نرم کننده مختلف استفاده 
کرده و نتیجه  مطلوبی نگرفته اید بهتر است بدانید که سنگ پا برای لایه برداری بسیار مفید 
و سودمند است؛ زیرا سنگ پا پوست کسل کننده شما را زنده کرده و باعث بهبود گردش 

خون خواهد شد.
موهای زائد خود را با استفاده از سنگ پا نابود کنید

سنگ پا یکی از موثرترین روش های بدون درد برای از بین بردن موهای زائد بدن است 
برای انجام این روش کافی است با استفاده از فشار ملایم، سنگ پا را روی موها با حرکتی 
دایره ای بکشید تا موها از بین بروند. برای از بین بردن دائمی موهای زائد کافی است به 

مدت چند روز این کار را تکرار کنید.
درمان بیماری ها با استفاده از سنگ پا

استفاده روزانه از سنگ پا به مدت ۱۰ دقیقه می تواند باعث کاهش دیابت نوع دو، درد 
معده، تنظیم انسولین خون، بی خوابی، تقویت سیستم قلبی- عروقی، از بین بردن قارچ 
ها و میکروب ها، تقویت عملکرد مغز و هورمون رشد، افزایش قد، رفع سردرد، افزایش چربی 
سوزی، از بین بردن پوست ضخیم، پیشگیری از بروز عفونت و درد ترک های پاشنه پا، رفع 

بیماری های بینی، رفع میخچه و پینه شود.

تقویت گردش خون با روش های طبیعی
پاها اعضای مهمی در بدن ما هستند که در صورت عدم دریافت خون تازه و کافی در 
پیاده روی دچار مشکل می شوند اما چند روش طبیعی وجود دارد که می تواند به بهبود 

گردش خون در پاها کمک کند. 
به گزارش ایسنا، گردش خون ضعیف می تواند منجر به درد شدیدی شده و اندام ها را 
برای مدت طولانی بی حس کند، این احساسات ناخوشایند در پاها باعث می شود راه رفتن 

و حتی ایستادن برای فرد بسیار دشوار شود.
داروهای طبیعی می توانند به بهبود و تقویت گردش خون در پاها کمک کنند. داروهای 
طبیعی می توانند در صورت وخیم بودن مشکل سلامتی در کنار داروهای تجویزی مصرف 
شوند یا در صورت ملایم بودن آن به تنهایی مورد استفاده قرار گیرند. با این حال بهتر است 
قبل از مصرف داروهای طبیعی برای اطمینان از نداشتن هر گونه عارضه یا تداخل دارویی 

با پزشک معالج خود مشورت کنید.
گیاه کُهَن دار )جینکوبیلوبا( یکی از قدیمی ترین گیاهان دارویی در طبیعت است که 
هزاران سال است به عنوان داروی سنتی بهبود جریان خون مصرف می شود. این گیاه 
حاوی ماده رقیق کننده خون است که از جمع شدن پلاکت خون جلوگیری می کند و 
احتمال ایجاد لخته در رگ را کاهش می دهد. لخته های خون می توانند جریان خون را 
مسدود کرده و باعث سکته مغزی شوند. فراموش نکنید که این گیاه را همراه با دیگر داروها 

استفاده نکنید، مگر این که پزشک معالجتان مصرف آن را تایید کرده باشد.
هم چنین افزودن سیر به اندازه کافی به رژیم غذایی یکی دیگر از روش های جایگزین برای 
تقویت سیستم گردش خون و جلوگیری از بیماری های مختلف است. خوردن روزانه چند 

حبه سیر می تواند به مدیریت طبیعی فشار خون کمک کند.
مصرف سیر برای افراد دیابتی با گردش خون ضعیف مزایای ویژه ای دارد، زیرا خاصیت 
ضد عفونی کننده آن می تواند به از بین بردن عفونت های میکروبی که ممکن است باعث 
تورم و التهاب شوند، کمک کند. سیر هم چنین می تواند به کاهش میزان قند خون که 
منجر به غلظت خون می شود و پایین آوردن سطح کلسترول که باعث ضخیم و سفت شدن 

رگ های خونی می شود، کمک کند.
علاوه بر این ها خوردن انواع زالزالک به طور منظم می تواند به بهبود جریان خون در کل 
بدن کمک کند. برای بهترین نتیجه زالزالک را با فلفل کاین، سیر و جینکوبیلوبا مخلوط و 

مصرف کنید تا جریان خون را به ویژه در پاها و مچ پای خود تقویت کنید.
به نوشته پایگاه خبری "ورلد هلث نت"، بیل بری )قره گیله( و هاکلبری نیز به کاهش 

مشکلات گردش خون و هم چنین تقویت بینایی و سلامت چشم کمک می کند.

سلامت 

تهوع صبحگاهی زجرآورترین حالتی است که همه افراد بعد از بیدار شدن از خواب 
آن را تجربه کرده اند. 

برخی افراد هنگام صبح دچار حالت تهوع و استفراغ می شوند که گاهی خودشان هم 
نمی دانند به چه دلیلی بروز کرده است.  اگر خانواده ها و افراد اطلاعات کافی از این 
نوع عارضه داشته باشند، می توانند به راحتی این مشکل را رفع کنند. در این مطلب 

درباره علت تهوع صبحگاهی و درمان آن صحبت می کنیم.
تهوع و استفراغ صبحگاهی می تواند علل مختلفی داشته باشد اما شایع ترین علل 
آن مسمومیت غذایی کتواسیدوز دیابتی و یبوست مخصوصا در کودکان است . افرادی 
که حالت تهوع شدیدی دارند و هیچ غذایی حتی آب را نمی توانند در معده خود 

نگهدارند؛ کافی است یک استکان دم کرده شوید را آهسته آهسته بنوشند.
بهترین راهکار برای رفع حالت تهوع

اگر حالت تهوع دارید قبل از مصرف هر دارویی به دستشویی بروید. گاهی اوقات 
دلیل حالت تهوع و درد دل در افراد مختلف نیاز به اجابت مزاج است. معمولا حالت 
تهوع با استفراغ همراه است. استفراغ باعث از دست رفتن آب بدن می شود. وقتی بدن 
دچار کم آبی شود، حالت تهوع شدیدترهم می شود. همچنین بدن برای حفظ انرژی 
نیاز به مواد مقوی دارد. نوشیدن نعناع، بابونه یا چای زنجبیل با عسل اثر مثبتی درکم 

شدن حالت تهوع دارند.
بدن برای حفظ انرژی نیاز به مواد مقوی دارد، خوردن غذای شیرین به حفظ انرژی 
کمک می کند. البته غذا باید هضم آسانی داشته باشد. غذاهای تند، چرب یا بسیار 
شیرین، مناسب نیستند. در حالت تهوع از خوردن لبنیات هم پرهیز کنید چراکه 

لبنیات، باکتری هایی طبیعی دارند که ممکن است با معده سازگار نباشند.
وقتی بدن دچار کم آبی شود، حالت تهوع شدیدتر می شود. غذاهایی که بوی تند و 
شدیدی دارند یا زیاد چرب هستند، حالت تهوع را بدتر می کند. غذاهایی مانند سیب 
زمینی له شده، پلوی سفید مخصوصا کته یا رشته فرنگی به آرام کردن معده و درمان 

حالت تهوع کمک می کنند.
جوش شیرین نیز به درمان تهوع کمک می کند. جوش شیرین را باید در یک لیوان 
آب ولرم حل کرد و نوشید. همچنین نوشیدن سرکه سیب به درمان حالت تهوع کمک 
می کند به طوریکه دو قاشق سرکه سیب را باید با یک لیوان آب ولرم مخلوط کرده و 

بنوشید.
خوردن زنجبیل برای کاهش تهوع خوب است. برای کنترل تهوع بین یک تا چهار گرم 
زنجبیل در روز می تواند خورده شود ولی در دوران بارداری مصرف زنجبیل هیچ گاه 
نباید از یک گرم در روز بیشتر شود. زنجبیل را می توان با چای یا دمنوش نیز مصرف 
کرد. استنشاق بوی لیمو ترش تازه یا سایز مرکبات در تسکین حالت تهوع مفید است. 

خوردن لیمو ترش خصوصا به شکل یخ زده نیز خوب است.
قرار دادن کمپرس سرد پشت گردن در حالت درازکش، باعث بهتر شدن حالت 
تهوع می شود.  بدن برای مبارزه با باکتری یا ویروس موجود در معده به انرژی نیاز دارد 
بنابراین استراحت لازم است. فردی که دچار حالت تهوع است بهتر است دراز بکشد و 

از انجام ورزش و حرکت زیاد خودداری کند.
اصلا جلوی استفراغ را نگیرید زیرا استفراغ بهترین راه برای بیرون آمدن باکتری ها 
یا ویروس های موجود درمعده است. اگرچه استفراغ ممکن است ناراحت کننده باشد 
اما به بهبود بیماری کمک می کند. برای حفظ آرامش هنگام خواب، می توانید یک 

سطل را در دسترس خود  قرار دهید.
اگر فردی صبح از خواب بیدار شد و حالت تهوع داشت، می تواند مقداری نوشابه 
را کم کم بنوشد یا چوب شور خشک، غلات خشک، نان تست خشک را کم کم 
بخورد. خوردن این خوراکی ها در طول روز، حالت تهوع را کنترل کرده و به درمان 
کمک می کنند. در هنگام حالت تهوع باید خوراکی های سبک و ساده خورده شود. 

بیسکوئیت از جمله این خوراکی هاست اما نباید در خوردن آن زیاده روی کرد.
 خوردن مواد غذایی با فیبر بالا بهترین انتخاب است. خوردن سبزیجات و میوه های 
خام مانند سیب و هویج می توانند انتخاب مناسبی باشند. خوردن مواد کم حجم و 
سرشار از پروتئین مانند گردو و بادام زمینی انرژی از دست رفته را به بدن فرد بیمار باز 
می گرداند و حالت تهوع را کم رنگ تر می کند. اگر حالت تهوع خفیف باشد، پیاده روی 

در هوای آزاد می تواند به بهبود آن کمک کند.
هنگام داشتن حالت تهوع از باید خوردن غذاهای فرآوری شده همانند چیپس، 
همبرگر، شیرینی، دونات، کنسرو، نان سفید، غذاهای سرخ شده یا غذاهای چرب 
و شور خودداری کرد. سوپ ساده سبزیجات، داغ خورده شود. عرق کردن هنگام 

خوردن سوپ داغ، نشانه خوبی برای بهبودی است.
استفاده از مواد مخدر، الکل و کافئین باعث تحریک بیشتر معده شده و حالت 
تهوع را بدتر می کند. فردی که دچار احساس تهوع شده است باید از قرار گرفتن در 
محیط های گرم، دم کرده پرهیز کند. بودن در هوای خنک و تازه احتمال شدیدتر 
شدن حالت تهوع را کاهش می دهد. وعده های غذایی باید حجم کم داشته باشند. ۶ 

تا هشت وعده کوچک در روز و یک میان وعده پیش از خواب، مفید است.
دهانشویه قبل از غذا و بعد از آن باعث از بین بردن طعم و مزه بد در دهان می شود و 
در درمان و بهبود حالت تهوع بی تاثیر نیست. باید توجه داشت که اگر حالت تهوع بی 
هیچ دلیل مشخصی به وجود آمد و ادامه دار شد و یا اگر این حالت با تب همراه شد باید 

حتما به پزشک مراجعه شود.

سیر تکاملی ما انسان ها باعث شده تا در روزهای سرد سال غذای بیشتری بخوریم تا 
بدنمان را از کمبود مواد غذایی و سرما محافظت کنیم. چرا که در قدیم به دلیل کمبود 
مواد غذایی در دسترس در زمستان و تمایل به حفظ بقا موجب می شد تا افراد غذای 
بیشتری بخورند. از طرفی روزهای کوتاه تر و تاریک تر زمستان، افراد را به خانه نشینی 
و تحرک کمتر وامی دارد و این ها بخش مهمی از عوامل افزایش وزن در فصل زمستان 

هستند.
کنترل وزن در فصل زمستان کار دشواری است و معمولًا افراد با پایان این فصل متوجه 
می شوند که چند کیلویی به وزنشان اضافه شده است. به نظر می رسد کنترل هوس های 
غذایی، به خصوص شیرینی هایی که در آن قند و روغن وجود دارد، تقریباً غیرممکن 
است. به همین ترتیب، رفتن به باشگاه نیز در روزهای سرد دشوار است؛ مخصوصاً اگر 
هوا آلوده هم باشد. بنابراین بیشتر خوردن و کمتر سوزاندن دو دلیل اصلی افزایش وزن 
در این فصل هستند؛ اما فقط این ها نیستند، چندین عامل دیگر نیز وجود دارد که باعث 
افزایش وزن زمستانی می شوند. در این مطلب به برخی از آن ها و تغییراتی در عادات 

سبک زندگی که می تواند به شما در حفظ وزنتان کمک کند، اشاره کرده ایم.
تمایل به مصرف غذاهای گرم و پرکالری

از آنجا که بدنمان در این فصل احساس سرما می کند، تمایل ما به مصرف غذاهای گرم 
و راحت برای تأمین انرژی و گرمای بدن بیشتر می شود. به همین دلیل است که میل به 
مصرف پودینگ های گرم و شیرینی ها با آمدن فصل زمستان افزایش می یابد. شیرینی ها 

کالری بالایی دارند که به معنی گرمای بیشتر نیز می باشد.
خواب زمستانی!

اعتراف بکنیم یا نه، همه ی ما دوست داریم در ماه های سرد سال با پتوهایمان به 

گوشه ای دنج پناه ببریم. به عبارت ساده تر، در حالت خواب زمستانی! حالتی که در 
آن ما معمولًا سعی می کنیم بهانه ای پیدا کنیم تا در رختخوابمان بمانیم و بیرون نیاییم.

طبق نظر برخی دانشمندان انسان ها نیز مانند خرس ها! در هنگام سرما کالری ذخیره 
می کنند. در واقع ما در زمستان روزانه بیش از 2۰۰ کالری اضافه مصرف می کنیم.

فعالیت بدنی کمتر
در زمستان قید باشگاه رفتن را می زنید؟ این فکر کافی است تا باعث شود شما بخواهید 
در خانه بمانید و در یک تخت گرم و نرم بخوابید! در روزهای بلند تابستان، ما به بیرون 
رفتن، ملاقات دوستان و ورزش تمایل بیشتری داریم، در حالی که در زمستان ترجیح 
می دهیم که روی مبلی لم داده و تلویزیون ببینیم و زمان را سپری کنیم. در واقع فعالیت 
بدنی کمتر یکی از دلایل اصلی افزایش وزن در زمستان است. به دلیل کمبود نور 
خورشید، غده پینه آل هورمون ملاتونین بیش از حدی را تولید می کند که باعث می شود 
ما همیشه احساس خواب آلودگی کنیم. علاوه بر این، افزایش ملاتونین باعث افزایش 
اشتها نیز می شود. خلاصه آن که، ما در هوای سرد غذای بیشتری می خوریم و حرکت 

کمتری می کنیم که باعث می شود دچار افزایش وزن زمستانی شویم
افزایش هورمون خواب

همه ما می دانیم که خورشید در فصل زمستان به سختی ظاهر می شود و این یعنی 
به بدن ما نور خورشید کم تری می رسد؛ اما بسیاری از مردم نمی دانند که کمبود نور 
خورشید می تواند بر ساعت بیولوژیکی بدن و هورمون های خواب تأثیر بگذارد. این 
عامل حتی ممکن است باعث SAD )اختلال عاطفی فصلی( نیز بشود که این عامل 
هم خودش موجب افزایش تمایل به مصرف کربوهیدرات ها و شیرینی جات و در نتیجه 

اضافه شدن وزن می شود.

یکی دیگر از اشکالات نور کم، افت سطح ویتامین D است. هنگامی که پوستتان در 
معرض آفتاب قرار می گیرد، پیش سازهای ویتامین D را تولید می کند. برخی مطالعات 
نشان می دهد که کمبود ویتامین D می تواند موجب افزایش وزن شود. علاوه بر این 
کمبود ویتامین D باعث می شود احساس خستگی و انرژی کمتری داشته باشید که 
خود باعث فعالیت کمتر و در نتیجه افزایش وزن بیشتر می شود. در صورت کمبود نور 

خورشید، از پزشکتان در مورد مصرف مکمل این ویتامین در طول زمستان سؤال کنید.
به دلیل کمبود نور خورشید، غده پینه آل هورمون ملاتونین بیش از حدی را تولید 
می کند که باعث می شود ما همیشه احساس خواب آلودگی کنیم. علاوه بر این، افزایش 
ملاتونین باعث افزایش اشتها نیز می شود. خلاصه آن که، ما در هوای سرد غذای 
بیشتری می خوریم و حرکت کمتری می کنیم که باعث می شود دچار افزایش وزن 

زمستانی شویم!
تغییر متابولیسم و به تبع آن تغییر الگوی خوردن

با کمال تعجب، میزان سوخت و ساز ما در فصل زمستان افزایش می یابد تا با تثبیت 
دمای بدن، بدنمان گرم شود. اما با سوخت و ساز بیشتر، ممکن است الگوی غذا خوردن 
ما تغییر کند. در واقع در این شرایط ما به مواد غذایی بیشتری نیاز داریم. بنابراین، برای 
جلوگیری از پرخوری، پیشنهاد می شود که یا غذاهای سالم کم کالری مصرف کنید یا در 

یک محیط گرم بمانید تا بدنتان گرم شود.
نکاتی برای پیشگیری از افزایش وزن زمستانی

اگر به دنبال نکات مفیدی برای تناسب اندام در هر فصل و البته جلوگیری از افزایش 
وزن در زمستان هستید، در ادامه چند مورد ذکر شده است:

. یک رژیم متعادل داشته باشید و از غذاهای هوس برانگیز و فست فودها اجتناب کنید.
. بهتر است از رژیم غذایی مایع با انواع سوپ ها و آش های سالم پیروی کنید.

. از سبک زندگی یکجانشینی دوری کنید و بدنتان را به حرکت در آورید. برای به حرکت 
درآوردن بدنتان می توانید اطراف خانه یا محل کارتان قدم بزنید. در کنار فعالیت های 
هوازی، بر روی عضلاتتان هم کار کنید. افزایش عضله باعث افزایش متابولیسم می شود.
. از ادویه های زمستانی در تهیه ی غذاهایتان استفاده کنید تا بدنتان گرم تر شود و 

انرژی بیشتری برای فعالیت بدنی داشته باشید.
. گرسنگی بی موقع را با نوشیدن آب سرکوب کنید. در زمستان ممکن است میل به 

نوشیدن آب و مایعات کمتر شود و این باعث گرسنگی کاذب و یا خستگی شود.
. حتماً یک صبحانه ی خوب و سالم بخورید. تحت هیچ شرایطی این وعده ی غذایی 

را حذف نکنید.
. به جای غذاهای پرکربوهیدرات، از غذاهای دارای شاخص قند خون پایین و پروتئین 

بیشتری استفاده کنید.
. تا حد ممکن از نور خورشید بهره ببرید.

. حواستان به الگوی خوابتان باشد.
. قبل از رفتن به رختخواب نباید غذایی مصرف کنید. گرسنگی نیمه شب را باید با 

میان وعده های سالم سرکوب کرد.
. در طول روز از مصرف میوه ها و سبزیجات دارای ویتامین C غافل نشوید.

. غذاهایی مانند انواع سیب زمینی، تخم مرغ ها، روغن ماهی و پنیر غنی شده با 
ویتامین D را در برنامه ی غذایی تان داشته باشید.

. مصرف کربوهیدرات و قند باید از غذاهای سالمی مانند غلات کامل، حبوبات، آجیل 
و دانه ها باشد.

حالت تهوع صبحگاهی خود را با این روش ها رفع کنید 

چرا در زمستان وزنمان افزایش می یابد؟

دلایل افزایش وزن در زمستان و نکاتی برای کنترل آن

اگر نسبت به گذشته بیشتر با احساس اضطراب مواجه هستید، این می تواند نشانه ای از بروز مشکل در غده تیروئید باشد. 
بیشتر افراد زمانی که احتمال بیماری را در نظر می گیرند، به ویژه با افزایش سن و افزایش عوامل خطر، معمولا درباره نشانه ها و علائم 

جسمی فکر می کنند و آنها را نخستین نشانگرهای بروز مشکل می دانند. اما همواره این گونه نیست.
بسیاری از بیماری ها از جمله بیماری قلبی، آلزایمر، پارکینسون و بسیاری موارد دیگر می توانند خود را در قالب تغییرات ظریف تر 

احساسی بسیار پیش تر از آن که حتی نشانه های جسمی ظاهر شود، نشان دهند.
آشنایی با این نشانه ها می تواند به تشخیص و درمان سریع تر کمک کند. اما از آنجایی که تمرکز معمولا بر شرایط جسمی است، افراد 

کمی به نشانه ها و موارد دیگر توجه دارند.
در ادامه با برخی تغییرات خلقی که می توانند نشانه ای از بروز مشکلی جدی باشند و به شما برای مداخله زودهنگام هشدار می دهند، 

بیشتر آشنا می شویم.
اضطراب 

اگر نسبت به گذشته بیشتر با احساس اضطراب مواجه هستید، این می تواند نشانه ای از بروز مشکل در غده تیروئید باشد.
افراد مبتلا به پرکاری تیروئید اغلب از اضطراب شکایت دارند زیرا سطوح بالای هورمون های تیروئید می تواند اثر منفی بر سیستم عصبی 

انسان داشته و واکنش جنگ یا گریز را تحریک کند.
اگر با افزایش سطوح اضطراب و ضربان قلب خود مواجه هستید، مراجعه به پزشک برای بررسی دقیق شرایط بهترین گزینه است. با یک 

آزمایش خون می توان احتمال بروز مشکل در غده تیروئید به عنوان دلیل پنهان در پس اضطراب را بررسی کرد.
از اختلالات شایع مرتبط با غده تیروئید می توان به بیماری هاشیموتو، بیماری گریوز، گواتر، توده های تیروئید و سرطان تیروئید اشاره 

کرد.
تندخویی 

در شرایطی که پرکاری تیروئید می تواند به اضطراب منجر شود، کم کاری تیروئید نیز می تواند مشکل ساز باشد.
در حقیقت، کم کاری تیروئید و نوسانات هورمونی ناشی از آن می تواند به تغییرات خلقی سریع و تندخویی یا زودرنجی، از جمله 

عصبانیت، افسردگی و گریه منجر شود.
در این شرایط فرد می تواند همانند یک ترن هوایی که به سرعت بالا و پایین می رود، نوسانات منظم احساسی را تجربه کند.

تحریک پذیری 
نوسانات قند خون مانند شرایطی که در زمان ابتلا به دیابت تجربه می کنید می تواند انسان را در وضعیت جنگ یا گریز قرار داده و تحریک 

پذیری وی را افزایش دهد.
در حقیقت، هم سطوح بالای قند خون و هم سطوح پایین آن با تحریک پذیری پیوند خورده اند.

این مشکلات قند خون می تواند به شرایطی که به نام دیسترس دیابت شناخته می شود، منجر شود که می تواند فرد را با اضطراب و 
افسردگی نیز مواجه سازد.

بی تفاوتی 
عدم علاقه یا انگیزه برای انجام کارهایی است که زمانی از آنها لذت می بردید می تواند یکی از علائم اولیه زوال عقل باشد. این شرایط می 

تواند با پیشرفت زوال عقل پایدار باقی مانده و وخیم تر شود.
در شرایطی که متمایز کردن بی تفاوتی یا بی احساسی )Apathy( از افسردگی می تواند دشوار باشد، فرد مبتلا به بی تفاوتی به طور کلی 

توجه و نگرانی درباره علائم خود ندارد.
افسردگی 

همانند بروز لرزش، افسردگی می تواند یکی از نشانه های بیماری پارکینسون باشد. افسردگی می تواند یکی از نخستین نشانه هایی 
باشد که به واسطه تغییرات ناشی از بیماری در شیمی مغز تجربه کنید. این تغییرات خلقی به واسطه سطوح پایین تر دو هورمون دوپامین 

و سروتونین شکل گرفته و می توانند سال ها پیش از ظهور دیگر علائم بیماری پارکینسون رخ دهند.
حادثه ای قریب الوقوع

تجربه این احساس که چیزی وحشتناک یا غم انگیز قرار است رخ دهد می تواند از نشانه های نخست یک حمله قلبی در راه باشد.
این شرایط به ویژه برای زنان صادق است که احتمال بیشتری دارد علائم غیر اختصاصی یک حمله قلبی مانند حالت تهوع، خستگی و 

معده درد را تجربه کنند.
سخن پایانی

علائم بسیاری از بیماری ها فراتر از موارد جسمانی بوده و می توانند موجب تغییرات واقعی و ظریف روانی و عاطفی شوند.
به تغییرات خلق و خو که در بالا به آنها اشاره شد، توجه داشته باشید و آنها را جدی بگیرید زیرا می توانند نشانه ای هشدار دهنده درباره 

وضعیت سلامت شما و نیاز به مراجعه به پزشک باشند.

درباره تغییرات خلقی و بیماری هایی جدی! 
زمانی که موضوع مکمل های دوستدار قلب مطرح می شود، کوآنزیم کیوCoQ۱۰( ۱۰( یکی از بهترین گزینه ها در نظر گرفته می 

شود. 
حفظ سلامت قلب برای لذت بردن از یک زندگی طولانی و سالم از اهمیت ویژه ای برخوردار است. مراقبت از این اندام در فصل 

زمستان از اهمیت بیشتری برخوردار می شود زیرا خطر حملات قلبی طی ماه های سرد این فصل افزایش می یابد.
برخی مواد مغذی می توانند به تقویت سلامت قلب کمک کنند که با دنبال کردن یک رژیم غذایی سالم یا مصرف مکمل های غذایی 

می توان از دریافت آنها به میزان کافی اطمینان حاصل کرد. در ادامه با چهار مکمل مفید برای قلب بیشتر آشنا می شویم.
کوآنزیم کیو۱۰ 

زمانی که موضوع مکمل های دوستدار قلب مطرح می شود، کوآنزیم کیوCoQ۱۰( ۱۰( یکی از بهترین گزینه ها در نظر گرفته می 
شود.

کوآنزیم کیو۱۰ نه تنها به تامین انرژی مورد نیاز برای سلول های قلب برای ارائه عملکرد درست کمک می کند، بلکه به عنوان یک 
آنتی اکسیدان قوی عمل کرده و از سلامت بدن در برابر فعالیت رادیکال های آزاد و آسیب اکسیداتیو که می تواند موحب بروز التهاب 

در رگ های خونی شود، محافظت می کند.
در شرایطی که کوآنزیم کیو۱۰ به طور طبیعی در سلول های بدن وجود دارد، از دهه دوم زندگی انسان به بعد سطوح این ماده مغذی 

می تواند رو به کاهش برود.
همچین، مصرف برخی داروهای رایج می تواند شرایط را وخیم تر کرده و سطوح کوآنزیم کیو۱۰ در بدن را هرچه بیشتر کاهش دهد 
که از جمله این داروها می توان به استاتین ها، داروهای ادرارآور، داروهای ضد افسردگی و حتی برخی داروهای دیابت و بیماری قلبی 
اشاره کرد. بر همین اساس، مصرف مکمل های با کیفیت کوآنزیم کیو۱۰ می تواند اقدام خوبی برای حفظ سلامت و قدرت قلب با 

افزایش سن باشد.
منیزیم 

نتایج یک بررسی که شامل چندین مطالعه می شد نشان داد که از سطوح پایین منیزیممی توان به عنوان یک پیش بینی کننده خوب 
برای بیماری قلبی استفاده کرد.

در حقیقت، سطوح پایین منیزیم با موارد زیر پیوند خورده است:
- فشار خون بالا

- مسائل مرتبط با کلسترول
- سخت شدن سرخرگ ها

- تشکیل پلاک در سرخرگ ها
اگر به میزان کافی از رژیم غذایی خود منیزیم دریافت نمی کنید، مصرف مکمل های این ماده مغذی می تواند نه تنها از این مشکلات 

پیشگیری کند بلکه سلامت کلی قلب را نیز تقویت کند.
منیزیم تاورات یکی از رایج ترین مکمل های منیزیم برای سلامت قلبی عروقی است که فرمی کی لیت شده از منیزیم متصل به تائورین 

است.
ناتوکیناز 

در شرایطی که ممکن است با دو مکمل نخست آشنا بوده باشید، بیشتر مردم چیزی درباره ناتوکیناز نشنیده اند. اما زمانی که موضوع 
سلامت قلب مطرح می شود، این گزینه ای فوق العاده مهم محسوب می شود.

با افزایش سن، خون غلیظ تر و گردش خون کندتر می شود، از این رو، قلب باید سخت تر کار کند تا خون را در سراسر بدن به گردش 
درآورد. این شرایط به دلیل تولید ناکافی آنزیمی به نام پلاسمین رخ می دهد که برای حل شدن لخته های خون در رگ های خونی به 
آن نیاز است. خوشبختانه، ناتوکیناز، آنزیمی که از سویای تخمیر شده حاصل می شود، به روشی مشابه پلاسمین عمل می کند و به 

حل شدن طبیعی لخته های خون در بدن کمک کرده و از این رو، خون می تواند راحت تر در رگ ها جریان یابد.
در حقیقت، مطالعات علمی نشان داده اند که ناتوکیناز به بهینه سازی گردش خون کمک می کند.

سیر 
اگر تاکنون برای تقویت سلامت قلب خود به مصرف سیر توجه ای نداشته اید، زمان آن فرا رسیده است تا این روند را تغییر دهید، 
زیرا این محصول می تواند به روش های مختلف برای قلب مفید باشد. مطالعات نشان داده اند مصرف حدود چهار حبه سیر در روز 
می تواند به کنترل بهتر فشار خون کمک کند. همچنین، سیر توانایی خود در کاهش سطوح کلسترول بد )LDL( به میزان ۱۰ تا ۱۵ 
درصد را نشان داده است. اگر به مصرف سیر تازه علاقه ای ندارید، مکمل های سیر گزینه ای راحت برای دریافت مواد مغذی ضروری 

برای تقویت سلامت قلب هستند.

مکمل زمستانی برای قلب! 
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مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور:

تشییع میلیونی سردار سلیمانی صفحه زرینی 
از افتخارات ملت ایران است

 مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور در پیامی تأکید کرد: حماسه میلیونی تشییع سردار 
سلیمانی صفحه ای زرین از افتخارات الهی ملت رشید و مؤمن انقلابی ایران است که برای 
همیشه در تاریخ خواهد درخشید. به گزارش مهر، متن پیام تقدیر آیت الله علیرضا اعرافی 
مدیر حوزه های علمیه از حماسه میلیونی مردم مؤمن و انقلابی در تشییع پیکر مطهر سردار 

شهید قاسم سلیمانی به شرح زیر است:
بسم الله الرحمن الرحیم

مردم مؤمن و انقلابی و حق شناس ایران عزیز، حضور شکوهمندانه شما در تمامی شهرهای 
ایران در تجلیل از مقام والای سردار رشید اسلام و مالک اشتر علی زمان امام خامنه ای )مدظله 
العالی( که سهمی بی نظیر در امنیت مردم عزیز ما و کشورهای همسایه داشت و محکوم 
کردن جنایات تروریستی آشکار شیطان بزرگ واقعاً ستودنی است و بیانگر روحیه قدردانی 
شما از شخصیت هایی است که عمرشان را در کف اخلاص برای خدمت اسلام و ایران عزیز 
قرار داده اند، چنانکه مشارکت عاشقانه میلیون ها مرد و زن، کوچک و پیر و جوان در مراسم 
تشییع پیکر مطهر سردار شهید قاسم سلیمانی و شهدای گرانقدر هم سنگرش در استان های 
خوزستان، مشهد مقدس، تهران، قم و کرمان نشان دلدادگی ملت عزیز به اسلام و حاکمیت 
الهی و شهیدان گلگون کفن است که ندای تاریخی »هَلْ مِنْ ناصِرٍ یَنْصُرُنی« سالار شهیدان 
حضرت حسین بن علی )علیه السلام( در کربلا را شنیده و جان خویش را به خدا و ملت عزیز 
تقدیم کردند. حماسه میلیونی تشییع پیکر مطهر سردار شهید قاسم سلیمانی که در جهان 
بی نظیر است صفحه ای زرین از افتخارات الهی ملت رشید و مؤمن انقلابی ایران است که برای 
همیشه در تاریخ خواهد درخشید. گرچه در جریان حضور جمعیت شگفت آور مردم مصیبت 
دیده کرمان در تشییع سردار محبوب شأن، شاهد ضایعه جان باختن جمعی از دلدادگان 
عاشق شدیم که ما را به شدت متأثر ساخت، اما ضمن طلب رحمت و حشر این عزیزان با 
سردار شهید انتظار داریم مدیران دستگاه های ذیربط ضمن انجام وظیفه نسبت به بازماندگان 
این عزیزان تدبیرهای لازم را برای صیانت و سلامت مردم عزیزمان در اینگونه تجمعات داشته 
باشند، زیرا کوتاهی و غفلت از تدابیر پیشگیرانه از این حوادث قابل قبول نیست. امید است 
خداوند بزرگ توفیق زمینه سازی ظهور مصلح جهانی حضرت مهدی )عجل الله تعالی فرجه( 

را به ملت ایران عنایت فرماید.

مسئول خانه عکس حوزه هنری قم:

فراخوان عکس »قم، شهر من« به دنبال ارائه 
تصویری منصفانه از قم است

مسئول خانه عکس حوزه هنری قم با بیان اینکه هر شهروند تبدیل به یک رسانه شده  است، 
گفت: فراخوان عکس »قم، شهر من« به دنبال ارائه تصویری امروزی، درست و منصفانه  از 

شهر قم است.
محمد مهدی بهمنی در نشست نقد عکس انجمن عکاسان قم، در تشریح اهداف برگزاری 
فراخوان عکس »قم، شهر من« تصریح کرد: با این فرض که تصویر ارائه شده از شهر قم توسط 
رسانه های جمعی، تصویر کامل و فراگیری از این شهر و مردمش نیست، اقدام به برگزاری این 
فراخوان شد. وی گفت: محصول نهایی این فراخوان نمایشگاه عکس خواهد بود و آثار منتخب 
در قم و انشاالله در دیگر شهرهای ایران به نمایش گذاشته خواهد شد. از طرفی این آمادگی 
وجود دارد که در صورت بالا بودن کیفیت آثار و امکان انتخاب عکس ها به نسبت درستی از 
هر موضوع، آثار منتخب در قالب یک کتاب منتشر شود. مسئول خانه عکس حوزه هنری 
قم ضمن تشکر از سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم برای حمایت همه جانبه از این اتفاق 
گفت: خوشبختانه با دوستان سازمان فرهنگی هنری به این جمع بندی رسیدیم که در این 
فراخوان و نمایشگاه نهایی آن زشت و زیبای شهر قم به نسبتی درست دیده شود تا هم تصویر 
درستی از شهر قم ارائه شود، هم نقش فرهنگ سازی در میان مخاطبان نمایشگاه و ساکنان 
شهر داشته باشد و هم گزارشی به مسئولین شهری برای برنامه ریزی و مدیریت معضلات شهر 
داده شود؛ با این رویکرد در این فراخوان به دنبال این هستیم که تصویری امروزی، درست و 
منصفانه از شهر قم ارائه شود. وی ضمن دعوت از عکاسان شهر قم برای حضوری فعال در 
این فراخوان تصریح کرد: امروز با گسترش فضای مجازی هر شهروند تبدیل به یک رسانه 
شده است و دیگر فقط رسانه های رسمی نیستند که تصویری از یک شهر یا جغرافیا ارائه 
می هند. بهمنی خاطرنشان کرد: از آنجا که شهر موضوعات متنوعی را در بر می گیرد بسیاری 
از عکاسان با گرایش های مستند اجتماعی، مناظر شهری، پرتره و … می توانند در آن شرکت 
کنند. از شرکت کنندگان در این فراخوان تقاضا دارم در ارائه آثار به سر فصل موضوعات فراخوان 
توجه داشته باشند و سعی کنند آثارشان را در موضوعات مختلف انتخاب و ارسال کنند. وی 
در بخش دیگری از سخنانش یادآور شد: این فراخوان شامل تصاویر تاریخی نمی شود، هر 
چند در صورت استمرار این اتفاق در دوره های آتی حتماً بخش عکس های تاریخی نیز به 
بخش های فراخوان اضافه خواهد شد. در بخش دیگری از هفتادمین نشست نقد عکس 
انجمن عکاسان استان قم، ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهید سپهبد قاسم سلیمانی 
آثار عکاسان قم از مراسم تشییع پیکر این شهید سرافراز و هم رزمانش در جمع حاضران 
نمایش داده شد. همچنین حمید عابدی با نمایش مجموعه عکس برگزیده خود در چهارمین 
دوسالانه عکس نور با عنوان »عهد سرباز« با موضوع روحانیت، به ارائه توضیحاتی در خصوص 

این مجموعه پرداخت.
 

رییس بنیاد نخبگان استان قم:

۱۴۰ هزار دانشجو و طلبه در قم تحصیل می کنند 
رییس بنیاد نخبگان قم از تحصیل بیش از یک ۱۴۰ هزار دانشجو و طلبه در این استان 

خبر داد. 
"محمد محمدرضایی" در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه قم بیان کرد: ۷۰ هزار 
دانشجو  و بیش از ۷۰ هزار طلبه در استان قم مشغول تحصیل هستند که می توانند در مسیر 
جهاد علمی نقش موثری داشته باشند. وی تاکید کرد: ۴۰۰ تن از نخبگان استان قم مشمول 

تسهیلات نخبگانی و حضور در جشنواره های مختلف ملی و بین المللی قرار گرفته اند.
وی تصریح کرد: مخترعان و مبتکران خارج از مراکز علمی هم می توانند به بنیاد نخبگان 

بپیوندند، جامعه نخبگانی قم منحصر در مراکز دانشگاهی و حوزه های علمیه نیست.
محمدرضایی تاکید کرد: برخی از نخبگان استان حتی مدرک دیپلم هم ندارند اما به دلیل 
ثبت اختراعات در دایره حمایت بنیاد نخبگان استان قم قرار گرفته اند. وی عنوان کرد: بنیاد 
نخبگان به عنوان یکی از معاونت های ریاست جمهوری تلاش می کند سیاست های راهبردی 
کشور را بر مبنای نیازهای اصلی کشور شناسایی کند. وی ادامه داد: نخبه شناسایی، نخبه 
گزینی و استفاده از توان نخبگان علمی و فرهنگی از مهمترین رسالت های بنیاد نخبگان 
می باشد. رییس بنیاد تخبگان قم اظهار داشت: نخبگان با ظرفیت هایی که دارند باید خلا 
و نیازهای جامعه را شناسایی و در راستای رفع آنها اقدام نمایند. محمدرضایی عنوان کرد: 
همانگونه که انقلاب اسلامی از قم آغاز شد، جهاد علمی هم باید از این استان شروع گردد. 
وی تاکید کرد: از مراکز آموزش عالی استان انتظار می رود زمینه های جهاد علمی را بیش از 
گذشته در دانشگاه های فراهم کنند. رییس بنیاد تخبگان قم در پایان اظهار داشت: قیام ۱9 
دی مردم قم پایه ریزی و شکل گیری انقلاب اسلامی را رقم زد. وی همچنین در گوشه ای از 
بیانات خود به منویات رهبری معظم انقلاب در بیانیه گام دوم در رابطه با اهمیت علم و دانش 

اندوزی اشاره کرد.
 

مسؤول هیأت و کانون خادم الرضا)ع( قم  خبرداد

برگزاری مراسم ایام فاطمیه و بزرگداشت 
سردار سلیمانی 

و  فاطمیه  ایام  عزاداری  بزرگ  مراسم  گفت:  قم  الرضا)ع(  خادم  کانون  و  هیأت  مسؤول 
بزرگداشت هفتمین روز شهادت سپهبد سلیمانی در روز دوشنبه، بیست و سوم دی ماه برگزار 
می شود.  حمید ناطقی با اعلام این خبر اظهار کرد: امسال ایام شهادت حضرت فاطمه 
زهرا)س( باتوجه شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی حس و حال خاصی پیدا کرده و حزن 
و اندوه بیشتری دارد. وی ادامه داد: سردار حاج قاسم سلیمانی نمونه بارز یک عاشق اهل 
بیت علیهم السلام بود و علاوه بر دفاع از وطن، هیچ گاه اجازه نداد به حرم حضرت زینب)س( 
تعرض شود و وظیفه ماست که پیشروی راه ایشان باشیم و با برگزاری مجالس، یاد و خاطره 
ایشان و خدمات فراموش نشدنی و ارزشمندی که ارائه دادند را زنده نگه داریم. مسؤول هیأت 
و کانون خادم الرضا)ع( قم یادآور شد: به رسم هر سال قصد داشتیم مراسم ایام فاطمیه را 
برگزار کنیم که امسال باتوجه به شهادت سپهبد حاج قاسم سلیمانی تصمیم گرفتیم این کار 
را به بهترین شکل و باشکوه تر از همیشه انجام دهیم و در این مجلس، یاد و خاطره ایشان را 
زنده نگه داریم. ناطقی تصریح کرد: مراسم بزرگ عزاداری ایام فاطمیه و بزرگداشت هفتمین 
روز شهادت سپهبد حاج قاسم سلیمانی از ساعت 2۱ روز دوشنبه، بیست و سوم دی ماه 9۸ 
در ورزشگاه شهید حیدریان قم برگزار می شود. وی ادامه داد: استاد حاج حمید شاکرنژاد در 
شروع این مراسم تلاوت قرآن خواهند داشت، مجید تال شعرخوانی می کنند و سردار حاج 
حسین کاجی نیز روایتگری خواهند کرد. مسؤول هیأت و کانون خادم الرضا)ع( قم ابراز کرد: 
حجت الاسلام والمسلمین صادقی واعظ سخنران مراسم خواهند بود و همچنین حاج مهدی 

آینه روضه خوانی و کربلایی وحید شکری نیز مدیحه سرایی می کنند.

اجتماعی

گزارش :حسین طالب علی

مسئولان استان باید به دور از حاشیه های سیاسی و 
ابراز سلیقه های شخصی، با تکیه بر توان کارشناسی 
انجام شده در خصوص پروژه تقاطع کیوانفر مسیر 
عملیاتی شدن آن را هموار کنند تا هر چه زودتر شاهد 
ثمرات این طرح برای مردم شریف و زائران حرم کریمه 

اهل بیت)س( باشیم.
روزگاری نه چندان دور زائرانی که از شمال شهر وارد 
قم می شدند برای رسیدن به حرم حضرت معصومه 
)س( خود را به خیابان امام خمینی )ره( که »حرم 
نمای« قم است می رساندند و در ابتدایی ترین نقطه 
شهر نگاهشان با گنبد طلایی حرم و دلشان به آستان 

کریمه، گره می خورد.
را  امام  خیابان  نیز  حرم  این  مجاوران  از  بسیاری 
نوعی وعده گاه برای زیارت از دور این بانوی بزرگ 
می دانستند و با پای پیاده یا سوار بر خودرو دست بر 

سینه به حضرت سلام می کردند.
اما چند سالی است حال این خیابان خوب نیست. 
رویه  بی  افزایش  شهری،  جمعیت  شدن  افزوده 
خودروهای سواری و افزایش حضور زائران در این شهر 
همه و همه دست به دست هم داده تا این خیابان حرم 
نما امروز به یکی از بحرانی ترین خیابان های قم تبدیل 
شود، بحرانی از نوع ترافیک که باعث شده بسیاری از 
زائران و مجاوران قید گذر این خیابان پر هویت را بزنند 

و عطای آن را به لقایش ببخشند.
خیابان امام خمینی )ره( یکی از مسیرهای اصلی به 
سمت هسته مرکزی شهر و حرم مطهر است، از سوی 
دیگر خیابان شهید کیوانفر که خیابان میانی شهر 
است در میانه راه با آن تلاقی می کند و این تلاقی 
نامیمون ترافیکی شدید را ایجاد کرده که برخی اوقات 
تا تقاطع 2۰ متری شهید بهشتی و حتی میدان امام 

نیز کشیده می شود.
اگر یکبار از این مسیر به ویژه در ساعات اوج ترافیک 
عبور کرده باشید قطعاً این ترافیک شدید را تجربه 

کردید.
 محمد عزیزی از کسبه ۴۰ ساله این خیابان است. 
وی در گفت وگو با خبرنگار فارس با اشاره به اینکه 
ترافیک و شلوغی این خیابان برایش رمقی نگذاشته 
همه  با  خیابان  این  است  سال  چند  گفت:  است، 
مشکلاتش رها شده و هیچ کار جدی برای خلاصی ما 

و مردم از ترافیک آن صورت نگرفته است.
وی ادامه داد: این خیابان به قدری مملو از خودرو 
می شود که سر کار آمدن و جای پارک پیدا کردن یکی 
از دغدغه های جدی هر روز ما شده است. بارها و بارها 
با شهرداری و نهادهای مرتبط نامه نگاری کردیم ولی 
تا امروز جوابی نگرفتیم و اوضاع این خیابان نیز هر 
روز بدتر از دیروز می شود. امیدواریم مسئولین فکری 
به حال این وضعیت کنند. یا خیابان را تعریض کنند 
و یا زیرگذری بسازند تا از شر چراغ قرمز تقاطع کیوانفر 

نجات پیدا کنیم.
علی گل محمدی از ساکنان این خیابان با اشاره به 
اینکه ترافیک در خیابان امام خمینی )ره( همیشگی 
شده، گفت: این خیابان شاهراه قم است و مسئولین 

باید برای رفع مشکل آن فکری کنند.
برخی  و  جانبازان  فروشگاه  وجود  به  اشاره  با  وی 
نیاز  خیابان  این  داد:  ادامه  خیابان  این  در  ادارات 
به حداقل دو تقاطع غیر همسطح دارد که یکی در 
کیوانفر است و دیگر در میدان سعیدی، از سوی دیگر 
چند سال است که طرح عقب نشینی این خیابان 
اعلام شده، برخی عقب نشینی کردند و برخی دیگر 
نکردند، اگر این عقب نشینی ها انجام شود و خیابان 
تعریض شود نیز می تواند بر کاهش مشکلات اثرگذار 

باشد.
حسین صداقتی از دیگر کسبه این خیابان با گله از 
ترافیک دائمی در این منطقه گفت: این که نمی شود 
خیابانی با این اهمیت ترافیک سنگین روزانه داشته 

باشد ولی هیچ کس به آن رسیدگی نکند.
از این وضع  وی ادامه داد: ما کسبه خیابان امام 
کس  هیچ  به  ما  صدای  و  هستیم  متضرر  بسیار 
به  قرمز  از چراغ  این خیابان  در  ترافیک  نمی رسد. 
چراغ قرمز می رسد. گناه ما چیست که از قدیم در این 

خیابان ساکن بودیم و کار می کنیم؟
صدیقه سامانی از ساکنان منطقه نیز در گفت وگو 
با خبرنگار فارس با اشاره به اینکه ۱۰ سال ساکن 
خیابان امام است، گفت: وضعیت خیابان امام واقعاً 
غیر قابل تحمل شده و ساکنان و کسبه واقعاً در عذاب 
هستند، شنیدیم قرار است زیرگذری در این خیابان 
اتفاق  این  زودتر  امیدواریم هر چه  که  احداث شود 

بیوفتد و حجم ترافیک این منطقه کمتر شود.
بود که معاون شهردار قم  هفدهم مهرماه ۱39۸ 
خبر از کلنگ زنی تقاطع غیرهمسطح بلوار کیوانفر 
و خیابان امام خمینی داد. وی هدف از اجرای این 
و  مطهر  حرم  سمت  به  مردم  تردد  تسهیل  را  پروژه 

کاهش بار ترافیکی خیابان امام عنوان کرده بود.
اما طولی نکشید زمزمه هایی در مخالفت با اجرای 
این پروژه که از ماه ها قبل آغاز شده بود از سوی برخی 

مسئولان استانی باز هم سر داده شد.
از  استاندار  عمرانی  امور  معاون  بهشتی  محسن 
مخالفان اصلی جدی این پروژه است. وی در اظهار 
نظرهایی عنوان کرده بود که خیابان امام خمینی )ره( 
یکی از معابر قدیمی شهر و حرم نما است و نباید به 
دلیل اجرای این پروژه به سیمای قدسی حرم حضرت 

معصومه )س( لطمه وارد شود.
معاون استاندار قم در جایی گفته بود که شهر قم 
یا  تقاطع ها  احداث  نیازمند  مختلف  محورهای  در 
پروژه های ترافیکی است که اولویت بیشتری نسبت 

به این پروژه دارند.
طی این مدت موافقان و مخالفان نظرات مختلفی 
را در خصوص احداث یا عدم احداث این تقاطع غیر 
همسطح بیان کردند. خبرنگار فارس برای بررسی این 
نظرات به سراغ چند تن از مسئولین شهر رفت و با آنان 

گفت وگو کرد.

شورای شهر مرجع تشخیص اولویت 
طرح های عمرانی

عبدالله جلالی به عنوان سکاندار شورای شهر قم در 
گفت وگویی با اشاره به اینکه احداث تقاطع ها مرتبط 
با طرح جامع حمل و نقل و ترافیک است، اظهار کرد: 
در طرح جامع حمل و نقل قم که به تأیید و تصویب 
نیز رسیده است،  و نقل کشور  شورای عالی حمل 
تقاطع غیر همسطح خیابان امام خمینی جزء یکی از 
تقاطع هایی است که ضرورت احداث آن وجود دارد 
و می تواند به رینگ حمل و نقل و ترافیک شهر کمک 

کند.
مطالعات،  حرکت  این  پایه  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
مشاوره و یک ضرورت و نیاز است، گفت: در تعیین 
اولویت های طرح های مطالعاتی، شورای شهر است 
و چگونگی  منابع  موقعیت،  اساس  بر  که می تواند 
اجرایی شدن طرح تصمیم بگیرد و اعتبارات لازم را 
مصوب کند که این روند در شورای شهر طی شده و 

اعتبار آن نیز در بودجه 9۸ تصویب شده است.
رئیس شورای شهر قم با تاکید بر اینکه این شورا 
است،  کرده  طرح  این  اجرای  به  ملزم  را  شهرداری 
گفت: تقاطع غیر همسطح خیابان امام خمینی زیر 
سطحی است و خدشه ای به نمای حرم وارد نمی کند 
و ما به عنوان نمایندگان مردم باید پاسخگوی نیازهای 
و  نقل  و  حمل  در  ویژه  به  مختلف  ابعاد  در  جامعه 

ترافیک و تسهیل در عبور و مرور وسائل نقلیه باشیم.
غیر  تقاطع  احداث  کرد:  خاطرنشان  جلالی 
همسطح کیوانفر و امام خمینی یک ضرورت و از نظر 
شورای شهر یک اولویت است که امیدواریم عملیات 

اجرایی آن در آینده نزدیک آغاز شود.
تقاطع غیر همسطح خیابان امام خدشه ای 

به نمای حرم وارد نمی کند
روح الله امراللهی رئیس کمیسیون عمران و حمل 
با  نیز در گفت وگو  و نقل شورای اسلامی شهر قم 
خبرنگار فارس با تاکید بر اینکه خیابان امام خمینی 
مبداء حرکت زائران به سمت حرم مطهر و مرحله ای 
خیابان  خیابان،  این  کرد:  ابراز  است،  تشرف  از 
شاخص و هویت مندی در شهر است که برای کاهش 
بار ترافیکی در آن با نظر کارشناسان شهرداری یک 
پروژه زیر سطحی طراحی شده که هیچ خدشه ای به 

سیمای حرم وارد نمی کند.
وی با اشاره به اینکه ما باید تمام امکانات را برای 
تسهیل زیارت در قم فراهم کنیم، بیان کرد: چون در 
گذشته در خیابان های منتهی به حرم امکاناتی تدارک 
در  و  می شوند  رودخانه  بستر  وارد  زائران  ندیده ایم 
مواقعی که خطر سیلاب وجود دارد ورودی رودخانه را 
می بندیم و عملًا زائر بدون زیارت قم را ترک می کند و 

این کار غلطی است.
امراللهی با تاکید بر اینکه یکی از راه های رسیدن 
به حرم مطهر خیابان امام است، گفت: چراغ قرمز 
تقاطع کیوانفر ترافیک را بعضاً به خیابان تولید دارو، 
نیز  امام  میدان  حتی  و  بهشتی  شهید  متری   2۰
می کشد و این حالت معمولًا زمان هایی که زائر وارد قم 
می شود تشدیدمی شود. وی با بیان اینکه دسترسی 
ضعیفی از خیابان به حرم مطهر داریم، گفت: این 
محدودیت ها آسیب جدی به هویت خیابان وارد کرده 
و این وضعیت هویت خیابان امام را تحت تأثیر منفی 
قرار داده چرا که اقدامات به روزی برای ساماندهی آن 

انجام ندادیم.
شورای  نقل  و  حمل  و  عمران  کمیسیون  رئیس 
اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه این پروژه بعد از 
میدان امام خودروهای سواری را زیر سطح می برد، 
گفت: در این حالت به عابران فرصت می دهیم روی 
سطح بایستند و سلام دهند. این کار در میدان حسن 
آباد تهران و اصفهان نیز انجام شده و پیاده را از سواره 
جدا کرده اند. امراللهی افزود: در این حالت خیابان 
زینبیه نیز فعال می شود، این خیابان در آینده بلوار 
نیروی هوایی را به پشت منطقه آبشار که منطقه هتل 
آپارتمان هاست متصل می کند و بار ترافیکی خیابان 

سعیدی را نیز کاهش می دهد.
تفکر احداث تقاطع غیر همسطح در هسته 

مرکزی شهر غلط است
دبیرخانه  رئیس  حقیقی  جلال  دیگر  سوی  از 
کمیسیون های تخصصی مسکن و شهرسازی استان 
با  این طرح در گفت وگو  با اجرای  قم در مخالفت 
خبرنگار فارس در قم گفت: مهم ترین دلیل مخالفت 
کمیسیون ماده پنج با احداث تقاطع غیر همسطح 
امام خمینی این است که حمل و نقل  در خیابان 
انسان مداری  و به سمت  انجام شود  باید یکپارچه 
حرکت کند. اما در اینجا چون تفکر، تفکر تسهیل 
حرکت خودرو است طرح ها به سمت تقاطع های غیر 
همسطح سوق پیدا می کند و تقاطع امام و کیوانفر نیز 

متاسفانه با این تفکر شکل گرفته است.
تفکر مخالف  نوع  این  با  اساساً  ما  ادامه داد:  وی 

هستیم و معتقدیم حداقل در هسته های مرکزی شهر 
به عنوان قلب تپنده شهر که هویت دارد نباید تقاطع 
غیر همسطح ساخته شود. در طرح حوزه حمل و نقل 
شهرداری میدان معصومیه و خیابان ۱9 دی نیز بود 
و ما مخالف این نهضت تقاطع غیر همسطح سازی 

هستیم.
رئیس دبیرخانه کمیسیون های تخصصی مسکن و 
شهرسازی استان قم افزود: از سوی دیگر این خیابان 
با هویت است و خوانایی به سمت حرم را ایجاد کرده 
آمده  پیش  دیگری  چالش هایی  همچنین  است. 
که یکی از آنها تغییر ورودی ها به شهر قم است. در 
از  قم  به  غرب  و  شمال  سمت  از  ورودی ها  گذشته 
سمت خیابان امام بوده ولی الان به سمت رودخانه 
و خیابان عمار یاسر است و بنابراین مسائلی که در 
خصوص دسترسی بهتر زائر به حرم با احداث این 
تقاطع مطرح می شود نیز تحت الشعاع قرار می گیرد.

حقیقی با اشاره به اینکه خیابان امام وقتی به میدان 
سعیدی می رسد عملًا نمی تواند هدایت کننده زائر 
به حرم باشد، گفت: در این نقطه اصلًا شبکه به هم 
پیوسته نیست و این خود باعث ایجاد گره ترافیکی 
می شود. تجربه شهرهای بزرگی مثل تهران و اصفهان 
نیز این است که تقاطع غیر همسطح نمی تواند روانی 
و تسهیل بلند مدت ایجاد کند و بعد از مدتی خودش 

عامل تشدید ترافیک می شود.
هم  نمی شود  دیگر  سوی  از  کرد:  تصریح  وی 
تفصیلی  طرح  در  هم  کرد  تشویق  را  مداری  پیاده 
را برای خیابان  عقب نشینی حدود ۴۴ متر عرض 
امام پیشنهاد داد که این عملًا به نظر من با توجه به 
هزینه های وحشتناک تملک تا چند دهه دیگر نیز 
اتفاق نمی افتد و اتفاقات مقطعی نیز بدنه را با اعوجاج 

و زیگزاگ مواجه می کند.
تقاطع غیر همسطح خیابان امام عاملی 

برای تاب آوری قم در حوادثی مانند زلزله
صابر مصور زاده کارشناس راه و شهرسازی نیز در 
گفت وگویی با اشاره به اینکه یکی از موضوعاتی که 
در این طرح به نظرم بررسی نشده مدیریت بحران و 
زلزله است،  مانند  آوری قم در مقابل حوادثی  تاب 
تاب  افزایش  برای  مهم  موضوعات  از  یکی  گفت: 
آوری ساکنین هسته مرکزی شهر در برابر حوادث، 
یکپارچگی معابر هسته مرکزی شهر است و احداث 
تقاطع در این محدوده که کیوانفر و خیابان امام جزئی 
از آن است روانسازی معبر را بهتر می کند و یکی از 
الزامات یکپارچگی شبکه معابر برای افزایش امکان 

امدادرسانی در مواقع بحران است. 
تدوین طرح تقاطع غیر همسطح خیابان 

امام بر اساس طرح جامع حمل و نقل
ترافیک  و  نقل  و  حمل  معاون  ذاکریان  عباس 
شهرداری قم نیز که از موافقان اجرای این پروژه است، 
با تاکید بر اینکه طرح بالادستی ما برای تمام اقدامات 
ترافیکی طرح جامع حمل و نقل شهر است، اظهار 
کرد: آخرین طرح جامع حمل و نقل در سال ۸۶ به 
تصویب رسیده و نقشه راه ما برای اقدامات در حوزه 
حمل و نقل و ترافیک است. وی ادامه داد: تقاطع غیر 
همسطح خیابان امام خمینی )ره( یکی از تقاطع های 
اولویت دار در افق کوتاه مدت پنج ساله بوده ولی به 
دلیل هزینه های تملک و اجرا که در توان شهرداری 
نبود به افق بلند مدت رفت یعنی باید از سال 9۰ تا 

۱۴۰۵ حتماً اجرا شود.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم به علت 
ضرورت احداث این پروژه اشاره کرد و گفت: یکی 
از خیابان هایی که به هسته مرکزی شهر دسترسی 
رینگ  نیز  کیوانفر  خیابان  است.  امام  خیابان  دارد 
میانی شهر است که تلاقی رینگ میانی با خیابانی 
که دسترسی به حرم مطهر و هسته مرکزی شهر را 
این  احداث  و  می کند  ایجاد  بحرانی  ترافیک  دارد 
پروژه قطعاً همه شاخص های ترافیکی این منطقه را 
بهبود می دهد. ذاکریان در پایان با تاکید بر اینکه هر 
کس از این خیابان تردد کرده باشد شاهد ترافیک 
تردد  اوج  ساعات  در  ویژه  به  آن  بحرانی  و  سنگین 
بوده، خاطرنشان کرد: امیدواریم با همراهی و همدلی 

مسئولین این پروژه به زودی عملیاتی شود.
با جمع بندی نظرات کارشناسان و در نظر گرفتن 
مشکلات متعدد مردم و زائران برای گذر از این خیابان 
پر هویت قم، به نظر می رسد تنها راهکار فعلی سامان 
دادن به این وضعیت احداث تقاطع غیر همسطح 
است. طرحی که عدم اجرای آن تا کنون نیز خسارات 

مادی و معنوی به مردم و زائران وارد کرده است.
مسئولان استان باید به دور از حاشیه های سیاسی و 
ابراز سلیقه های شخصی، با تکیه بر توان کارشناسی 
عملیاتی  مسیر  پروژه  این  خصوص  در  شده  انجام 
شدن آن را هموار کنند تا هر چه زودتر شاهد ثمرات 
این طرح برای مردم شریف و زائران حرم کریمه اهل 

بیت)س( باشیم.

ضرورت توجه به نظرات کارشناسی وپرهیز از ابراز سلیقه های سیاسی وشخصی؛

بانوی کارآفرین قمی :اما و اگرهای احداث یک تقاطع درقم

مسؤولان چوب لای چرخ کارآفرینی نگذارند 
بانوی کارآفرین قمی گفت: گاهی برخی مسؤولان و مجموعه ها، نه تنها برای پا گرفتن 
کسب و کارهای این چنینی، کمکی نمی کنند بلکه حتی به نوعی چوب لای چرخ 

فعالیت ها درعرصه کارآفرینی می گذارند.
»هر چند که نمی توان منکر مشکلات اقتصادی امروز کشور شد اما در همین اوضاع 
و احوال می توان با تجمیع سرمایه های خُرد مردمی در زمینه کارآفرینی و بهره برداری 
درست از آن ها، کارهای مهمی را به سرانجام رساند، البته به شرط آن که خلاقیت و 

ایده های بکر و نوآورانه را هم چاشنی کارکنیم«.
این را زهرا صدری بیان کرد و البته افزود: از سه سال پیش یعنی از سال 9۵ با دغدغه 
کارآفرینی به صورت جدی وارد این عرصه شدم اما از سال گذشته بود که توانستم 
مجموعه ای شامل فعالیت های مرتبط با فروش پوشاک زنانه و نیز سالن زیبایی بانوان راه 
اندازی کنم که در حال حاضر ۵ نفر از بانوان بدسرپرست و بی سرپرست در آن مشغول 

به کار هستند.
وی همچنین گفت: قبل از این نیز مدتی در آژانس تلفنی بانوان کار می کردم اما 
احساس کردم که با توکل بر خدا و صبر و بردباری بر مشکلات و کمبودها می توانم در 
حد توان خودم، زمینه ای ایجاد کنم که چند نفر از خانم های بی سرپرست، از این طریق 

امرار معاش داشته باشند.
وی افزود: در حال حاضر نیز در همین مجموعه ای که در شهرک پردیسان در آن فعالیت 
داریم به دنبال تجهیز و آماده سازی آشپزخانه و سالن پذیرایی مربوط به مهمانی های زنانه 

هستیم که به این وسیله نیز ان شاءالله، حداقل برای ۵ نفر دیگر ، شغل ایجاد می شود.
 اولویت در بکارگیری بانوان بی سرپرست

این بانوی کارآفرین قمی با اشاره به این که اولویت ما در بکارگیری نیروها در این 
مجموعه ، خانم های بدسرپرست و بی سرپرست است، ابراز کرد: هدف بنده توسعه 
فعالیت هاست، هر چند که واقعاً ادامه کار در این شرایط اقتصادی بسیار دشوار است، 
اما به شخصه اعتقادم این است که انسان اگر کاری انجام می دهد باید سعی کند آن را به 

نحو مطلوب انجام داده و با بروز مشکلات به قول معروف ، جا نزند.
وی افزود: من معتقدم در شرایط سخت، اتفاقاً بهتر می توان کار کرد البته به شرط این 
که ایده خلاقانه ای داشته باشید و سخت کار و تلاش کنید که در این صورت قطعاً نتیجه 
به مراتب بهتری نسبت به شرایط نرمال و عادی می گیرید، ضمن آن که به هر حال کار 
کردن در شرایط سخت، هنر است و گرنه در شرایط عادی که خیلی هنری نیست کارهای 
روتین و عادی انجام دهیم ، کما این که ما در عرصه مدیریتی نیز قائل به این هستیم، 
مدیر موفق کسی است که بهترین نتیجه و خروجی را در شرایط سخت و کمبود امکانات 
و مشکلات مالی می گیرد و الا مدیری که در شرایط وفور امکانات و بودجه، روال عادی 
خود را انجام دهد، به نظرم کار چندان شاقی انجام نداده که بخواهد به آن مباهات کند.

 برخی مسئولان فقط چوب لای چرخ می گذارند
صدری ادامه داد: همین فعالیت هایی که در این یک سال و اندی در این مجموعه 
داشته ایم، حقیقتاً برای بنده هزینه های بسیار بالایی به همراه داشته اما با این حال 
اعتقاد داشته و دارم که وقتی برای چند زن بدسرپرست یا بی سرپرست، کاری دست 
و پا کنم، خداوند هم کمک می کند، اما از این هم نگذریم که گاهی برخی مسئولان و 
مجموعه ها، نه تنها برای پا گرفتن کسب و کارهای این چنینی، کمکی نمی کنند بلکه 

حتی به نوعی چوب لای چرخ ما می گذارند.
وی همچنین گفت: در همین شرایط اقتصادی که خیلی ها از اوضاع فعلی می نالند، 
اگر کارآفرینان و خود تشکل های مردمی دست به دست هم دهند می توان کارهای 
به ظاهرنشدنی را به سرانجام رساند و به چرخه تولید ملی و ایجاد شغل کمک کرد به 
خصوص در رابطه با خانم هایی که به دلایلی چون طلاق یا فوت همسر، به تنهایی بار 
زندگی و فرزندانشان را به دوش می کشند، هر چند که این سخن بنده به معنای نفی 
کمک ها و حمایت های دولتی نیست بلکه آن ها هم باید سر جای خودش وجود داشته 
باشد ، اما مهم این است که از ظرفیت هایی که خودمان داریم، غافل نشویم و از سختی ها 

و مشکلات نهراسیم تا لطف خدا نیز شامل حالمان شود.
 معجزه سرمایه های خُرد مردمی در اوضاع اقتصادی امروز

ام که  را متذکر شده  نکته مهم  این  بارها در جمع خودمانی دوستان  افزود:  وی 
معجزه  حقیقتاً  باشد،  آن  پشت  درستی  ایده  و  فکر  اگر  مردمی  خُرد  سرمایه های 
می کند و اگر ما بتوانیم این سرمایه ها را به کمک خیرین و نهادهای مردمی و البته 
اگر حمایت های دولتی هم باشد چه بهتر، با این وجود می توانیم کارهای خوبی انجام 
دهیم که دست کم برای اقشار آسیب پذیری مثل همین خانم های بی سرپرست، 

شغل مناسبی ایجاد شود.
این بانوی کارآفرین قمی در گفت گو با  فارس در بخش دیگری از سخنان خود ابراز کرد: 
البته پیش از مشکل اشتغال و حتی مهم تر از آن باید برای مسکن بانوان بدسرپرست 
و بی سرپرست ، فکری اساسی کرد که در این خصوص ارگان ها و نهادهای دولتی و 
حاکمیتی باید با همت جهادی وارد عمل شوند. البته تلاش هایی از سوی کمیته امداد 
امام خمینی)ره( و بهزیستی در این سال ها شده اما هنوز کافی نیست، ضمن آن که ما 

نیازمند دلسوزی و دغدغه مندی بیشتر مسئولان در این عرصه هستیم.
 اشتغالزایی برای 50 زن بی سرپرست به شرط حمایت

وی همچنین گفت: اگر حمایت های خوبی از ما صورت گیرد و شرایط اقتصادی 
مساعد باشد، می توانیم در همین مجموعه ، برای دست کم ۵۰ نفر اشتغالزایی کنیم 
و این را شعار هم نمی دهم بلکه معتقدم قابلیت تحقق دارد. صدری با بیان اینکه اُمید 
به آینده، جوهره همه کارهایی است که انسان را به موفقیت نزدیک می کند، افزود: از 
سویی به شخصه معتقدم که به صرف انتقاد کردن و نق زدن ، مشکلی حل نمی شود 
باید باید خودمان آستین همت را بالا بزنیم و با انسجام و توکل بر خدا، کار را جلو ببریم. 
مشخص است که شروع هر کاری با سختی هایی همراه است اما در ادامه با سختکوشی 
و ایده های خلاق تجاری و اقتصادی می توان به خوبی کار را به پیش بُرد و ثمره مطلوب 

آن را تماشا کرد.
 

آیت الله حسینی بوشهری:

ارائه الگو در جامعه ضروری است
 دبیر شورای عالی حوزه های علمیه الگوپذیری و ارائه اسوه در جامعه را ضروری دانست 
و افزود: گاهی رسانه ها به جای روش های صحیح به همان روش های غربی الگوهایی با 

رنگ و لعاب دینی عرضه می کنند.
آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری بعد از ظهر جمعه در دیدار با دبیر شورای عالی 
انقلاب فرهنگی و هیئت همراه که در دفتر جامعه مدرسین حوزه علمیه قم برگزار شد، 
اظهار داشت: فرهنگ یک مقوله کیفی است بنابراین ارزیابی آن سخت تر می شود. وی با 
بیان اینکه به تعبیر طلبگی باید مقتضی موجود و موانع مفقود باشد تا موضوعات فرهنگی 
تحقق پیدا کند، افزود: در شورای عالی انقلاب فرهنگی مصوبات اثرگذار و راهگشایی 
دیده می شود اما در مرحله اجرا و نظارت این مصوبات به نتیجه مطلوب نمی رسد. نایب 
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به لزوم ارائه سازوکار مناسب در مرحله 
نظارت و اجرای مصوبات شورای انقلاب فرهنگی تصریح کرد: ارتباط میان حوزه علمیه 
و شورای عالی انقلاب فرهنگی بسیار مهم و ارزشمند است. وی تصریح کرد: تبلیغات و 
هجمه های فرهنگی غرب به فرهنگ جامعه آسیب های بسیاری وارد می سازد که باید از 
آنها جلوگیری کرد. آیت الله حسینی بوشهری الگوپذیری و ارائه اسوه در جامعه را امری 
ضروری دانست و افزود: گاهی در رسانه ها به جای مقابله صحیح و اثرگذار با هجمه های 
فرهنگی به همان روش غربی ها الگوهایی را با رنگ و لعاب دینی به جامعه عرضه می کنند 
اما چون روش درست نیست نتیجه مطلوب به دست نمی آید. وی با اشاره به لزوم توجه به 
فطرت خداجو و توحیدی مردم افزود: باید افرادی متخلق و صادق شناسایی و در جامعه 
به عنوان شاخص مطرح شوند. امام جمعه قم با بیان اینکه کارکردهای نهادهای نظام 
اسلامی در همه بخش ها در هم تنیده شده است، اظهار داشت: کارکردهای نهادهای 
نظامی بر روی یکدیگر تأثیرگذار است که آن را می توان در نوع رفتار و اعتقاد مردم نیز 
مشاهده کرد. آیت الله حسینی بوشهری ادامه داد: در صورتی که معیشت مردم در تنگنا 

قرار گیرد در باورهای آن ها نیز اثرات منفی خود را به همراه دارد.

شهردار اصفهان:

اولین فرهنگ نامه شهروندی ایران در 
اصفهان رونمایی می شود

شهردار اصفهان از رونمایی اولین فرهنگ نامه شهروندی ایران که از سوی شهرداری 
اصفهان تدوین شده است خبر داد و گفت: این فرهنگ نامه به آگاهی بیشتر شهروندان 

از حقوق و تکالیف خود کمک خواهد کرد. 
قدرت اله نوروزی در ارتباط زنده رادیویی با برنامه »سلام اصفهان« اظهار کرد: در هفته 
گذشته بعد از شهادت سردار سلیمانی که همه ما را اندوهگین کرد در چند اتفاق دیگر 
متاسفانه تعادادی از هموطنان ما جان خود را از دست دادند که به خانواده های آنها 
تسلیت می گویم. در سانحه هوایی بوئینگ چند همشهری اصفهانی هم جان باختند 
که برای بازماندگان آن ها از خداوند طلب صبر دارم.  وی با اشاره به اینکه فردا در صحن 
علنی شورای شهر اصفهان فرهنگ نامه بزرگ شهروندی که اولین فرهنگ نامه در کشور 
است رونمایی می شود، تصریح کرد: این فرهنگ نامه توسط شهرداری اصفهان تدوین 
شده و مجموعه ای از اطلاعات، قوانین و مقررات و شامل ۱2 موضوع است.  شهردار 
اصفهان با بیان اینکه این موضوعات در حوزه حمل و نقل و ترافیک، پسماند، فضای 
و سلامت عمومی،  بهداشت  مدیریت هیجان،  خشم،  مدیریت  نشانی،  آتش  سبز، 
سلامت و اخلاق شهروندی است، گفت: این فرهنگ نامه به صورت کاربردی در اختیار 
دانشجویان، هنرمندان، رسانه ها و همه مردم قرار می گیرد.  وی ادامه داد: این فرهنگ 
نامه در ۱۰ جلد تهیه شده است و به شهروندان کمک می کند از قوانین و مقررات اطلاع 
داشته باشند و با مطالعه این فرهنگ نامه نسبت به حقوق خود آشنا شده و از تکالیف 
خود آگاهی پیدا کنند. نوروزی افزود: با این فرهنگ نامه، فرآیند آموزش شهروندی هم 
هدفمند می شود و به صورت کاربردی در اختیار شهروندان قرار می گیرد و می تواند 
منبع مهمی برای همه کلانشهرها باشد.  وی بیان کرد: یک نسخه از این فرهنگ نامه در 
نشست شهرداران کلانشهرها در یزد، در اختیار شهرداران قرار گرفت و در ایران، اصفهان 
اولین کلانشهری است که چنین فرهنگ نامه ای را تدوین کرده است. وی افزود: با فعال 
شدن این سامانه و همکاری همه شهروندان زمینه کاهش مسائل ترافیکی و تخلفات 

رانندگی فراهم می شود و امیدواریم مردم از آرامش بیشتری برخوردار باشند.
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وزیر صنعت، معدن و تجارت:

 لاستیک های وارداتی، به بازار عرضه می شوند
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: لاستیک های سنگین که برای تنظیم بازار وارد و 
توزیع آنها به دلیل اشباع متوقف شده بود، می توانند با همکاری وزارت راه و شهرسازی 

در بازار توزیع شوند.
»رضا رحمانی« روز شنبه در نشست مشترک با رییس اتاق تعاون ایران و اتحادیه های 
تعاونی سراسری که در محل اتاق تعاون ایران برگزار شد، اظهار داشت: تعاونی ها همواره 
در شرایط بحرانی در توزیع اقلام مورد نیاز بازار کمک حال ما بوده اند و یکی از این موارد 

توزیع لاستیک  بود.
وی افزود: با توجه به اشباع بازار و حمایت از تولید داخل، توزیع لاستیک های سنگین 
وارداتی متوقف شده بود. با توجه به تاریخ انقضای این کالا و خسارات ناشی از آن به 
اتحادیه ها، برای حل این موضوع می توانند با همکاری وزارت راه و شهرسازی و پس از 
ثبت در سامانه تجارت، لاستیک های سنگین خود را در شبکه های مورد تایید به فروش 

برسانند.
به گزارش ایرنا، سال گذشته با افزایش قیمت لاستیک رانندگان خودروهای سنگین 
و نیمه سنگین که کار حمل و نقل کالا و یا مسافر را انجام می دهند اعتراض و اعتصاب 
کردند که در این راستا دولت برای کمک به رانندگان این ناوگان، توزیع لاستیک با نرخ 

دولتی را به سازمان راهداری سپرد.
واردات با ارز ۴2۰۰ تومانی و تعرفه پایین، در ابتدا برای حل مشکلات حمل و نقلی 
کشور اتخاذ شد، اما در نهایت به تولید داخلی ضربه زد و براین اساس توزیع لاستیک های 

وارداتی متوقف شد.
تعاونی ها مصداق مردمی بودن هستند

وزیر صنعت،  معدن و تجارت با اشاره به پنج راهبرد اقتصادی مقاومتی گفت: دانش 
راهبردهای  از  بودن  برونزا  و  درونزا  بودن،  مردمی  بودن،  محور  عدالت  بودن،  بنیان 
اقتصادی مقاومتی است. وی افزود: با توجه به مردمی بودن تعاونی ها برای رسیدن به 
اقتصاد مقاومتی و عمل به فرمایشات رهبر معظم انقلاب توجه به تعاونی ها باید مورد 

بازبینی قرار گیرد.
رحمانی تاکید کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت بر گسترش ارتباط با تعاونی ها 

تاکید دارد و این رابطه باید با معاونت های دستگاه های اجرایی برقرار شود.
تعاونی ها  داریم  انتظار  فعلی  شرایط  در  گفت:  تعاونی ها  ظرفیت  به  اشاره  با  وی 

مسوولیت قبول کند و برای مسائل مختلف راه حل های مناسب با قانون ارائه کند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به سخنان برخی از فعالان اقتصادی درباره 
افزایش نرخ دلار و رشد صادرات، گفت: بارها در جلسات مختلف صادرکنندگان اعلام 
می کردند که با افزایش نرخ دلار بنگاه های تولیدی رونق گرفته و صادرات نیز افزایش 
می یابد و انتظار داریم که این سخنان اجرایی شود. وی تصریح کرد: نکته مهم این است 

که ما باید خود را باور کنیم و برای رسیدن به اهداف با یکدیگر همکاری داشته باشیم.
رحمانی با بیان اینکه در 9 ماهه امسال صادرات افزایشی بود، گفت: سال گذشته 
صنعت رشد منفی 9.۵ درصد داشته است و و در 9 ماهه امسال ۱۰3 میلیون تن 

صادرات داشتیم و به عبارتی صنعت رشد ۱۰ درصدی داشته است.
وی درباره مزایای الحاق به اوراسیا گفت: تعاونی ها می توانند از این فرصت استفاده 
دارد  اقتصادی  توجیه  که  کالاهایی  صادرات  برای  کمیته هایی  تشکیل  با  و  کنند 
برنامه ریزی کنند. وزیر صنعت با اشاره به مشکل نقدینگی برخی تعاونی ها گفت: در این 
زمینه تفاهم هایی با بانک  مرکزی انجام دادیم و علاوه بر آن به دنبال شیوه های نوین 
تامین سرمایه نیز هستیم. وی درپایان از تعاونی های فعال در کشور خواست برای حل 
مشکلات راه حل های اجرایی ارائه کنند. وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین در 
حاشیه این نشست، در جمع خبرنگاران به آخرین وضعیت فعالیت شرکت های آذرآب 
و هپکو در اراک پرداخت و گفت: مشکلات شرکت آذرآب کم بود و با تصمیماتی که در 
این خصوص گرفته شد برخی امور اصلاح شد.  وی افزود: در مورد شرکت هپکو نیز 
مهمترین مشکل، سفارش گیری بود که در این خصوص همه صنایع وابسته وارد میدان 
شدند و نیازهای خود را از این شرکت تامین می کنند.  رحمانی اظهار امیدواری کرد که 

شرکت هپکو با تامین نیاز صنایع و رشد سفارش گیری به چرخه تولید بازگردد.

گلایه رییس اتاق تعاون از وزارت صنعت؛

تصمیمات، بدون مشورت با فعالان اقتصادی 
گرفته می شود

 رییس اتاق تعاون کشور گفت: برخلاف قانون در حوزه بازرگانی بسیاری از تصمیمات 
بدون مشورت فعالان اقتصادی اتخاذ می شود و لطمات جبران ناپذیری را متوجه کشور 

می کند.
»بهمن عبداللهی« روز شنبه در نشست مشترک با رییس اتاق تعاون و اتحادیه های 
تعاونی سراسری که در محل اتاق تعاون برگزار شد، اظهارداشت: وزارت صنعت، معدن 
و تجارت بیشترین ارتباط را با فعالان اقتصادی دارد و یکی از وزارتخانه هایی است که 

فعالان اقتصادی باید با آن ارتباط نزدیک داشته باشند.
وی تاکید کرد: نکته مهم در ارتباط فعالان اقتصادی با وزارت صنعت، معدن و تجارت 
حفظ اعتماد مخاطبین است. رییس اتاق تعاون ایران اضافه کرد: برای نمونه در حوزه 
ستاد تنظیم بازار برخی تصمیمات پس از مدت نامعلومی وتو می شود و فعالان در 
عرصه های مختلف، خساراتی را متحمل می شوند. وی ادامه داد: برای نمونه در جلسه 
ستاد تنظیم بازار در شرایط کمبود لاستیک در کشور مأموریت داده شد تا از طریق 
اتحادیه کارکنان دولت )اسکاد( نسبت به واردات لاستیک های سنگین اقدام کنند، 
اما پس از ۶ ماه از واردات این لاستیک ها با تسهیلات بانکی مجوز توزیع داده نشد. 
عبداللهی تصریح کرد: هم اکنون ۱۵ هزار حلقه لاستیک سنگین در انبارها وجود دارد 
که تاریخ انقضای آنها نیز رو به اتمام است و از سوی دیگر قوه قضاییه نیز این افراد را 
متهم به احتکار کرده است. وی اضافه کرد: اگر بازار اشباع است، وزارت صنعت،  معدن 
و تجارت اجازه دهد این لاستیک ها با قیمت مصوب به فروش برسد. البته مکاتباتی با 
وزارت صنعت انجام شده است اما تاکنون پاسخی دریافت نکرده ایم. پیش از این مراسم 
روسای اتحادیه های تعاونی از مشکلات خود سخن گفتند. »محمد ضیغمی« مدیربین 
برای شرکت های  بازرگانی خارجی  نبود اطلاعات در  از  تعاون  اتاق  اقتصاد  و  الملل 
کوچک و متوسط و حمایت نکردن دولت از این بنگاه ها گله کرد. همچنین »هاشمی« 
عضو هیات رییسه اتاق تعاون کشور با اشاره به مشکل نقدینگی بنگاه های اقتصادی، 
اظهارداشت: با ادامه این روند و جلوگیری از صادرات برخی از کالاها بسیاری از فعالان 
اقتصادی برای ادامه فعالیت به کشورهای مجاور مهاجرت کرده و سرمایه خود را از کشور 
خارج می کنند. »مطیع جهانی« معاون پشتیبانی و برنامه ریزی اتاق تعاون کشور از عدم 
صدور مجوز نمایشگاهی برای اتحادیه ها گله کرد و خواست که مجوزهای چند ساله برای 
تعاونی ها در این خصوص صادر شود. »قاسمی« رییس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون 
نیز به تولید ۷۵ درصدی محصولات کشاورزی توسط بخش تعاون اشاره کرد و گفت: با 
این وجود در کارگروه تنظیم بازار عضو نیستیم. وی خواستار آن شد که تصمیمی اتخاذ 

شود تا اعضای اتاق نیز در ستاد تنظیم بازار عضو شوند.

چه کسانی مشمول مالیات  مستقیم می شوند؟
مالیات های مستقیم، از مؤدیان در هنگام تحصیل درآمد یا دارایی اخذ می شود که بر 
این اساس، طبق ماده یک قانون مالیات های مستقیم، کلیه مالکان از اشخاص حقیقی 
یا حقوقی نسبت به اموال و املاک خود واقع در ایران طبق مقررات باب دوم قانون 

مالیات های مستقیم، مشمول مالیات های مستقیم می شوند.
به گزارش ایسنا، مالیات وجوهی است که دولت برای تامین هزینه های خود دریافت 
می کند یا به عبارت دیگر، مبلغی است که دولت بر اساس قانون و به منظور تقویت 
عمومی حکومت و تامین مخارج جامعه از اشخاص، شرکت ها و موسسات دریافت 
می کند. گفتنی است که تقسیم بندی مالیات ها به دو نوع مستقیم و غیرمستقیم 
عمده ترین نوع طبقه بندی در آمارهای دولتی در سطح بین المللی است که مالیات 

مستقیم، دامنه وسیع تری نسبت به مالیات غیرمستقیم دارد.
لازم به ذکر است که در ساختار بودجه کشور ما نیز، درآمدهای مالیاتی در طبقه بندی دو 
گروه یاد شده تقسیم می شوند و بر این اساس مالیات های غیرمستقیم شامل دو بخش 

مجزا تحت عناوین "مالیات بر تولید و واردات" و "مالیات بر مصرف و فروش" هستند.
مالیات های مستقیم، از مؤدیان در هنگام تحصیل درآمد یا دارایی اخذ می شود و 
براساس قانون مالیات های مستقیم دارای دو بخش اصلی مالیات بر دارایی و مالیات بر 
درآمد است. گفتنی است که مالیات بر دارایی شامل مالیات بر ارث و حق تمبر و مالیات 
بر درآمد شامل مالیات بر درآمد املاک، درآمد بخش کشاورزی، درآمد حقوق، درآمد 
مشاغل، درآمد اشخاص حقوقی و مالیات بر درآمد اتفاقی است. بر اساس ماده یک 
قانون مالیات های مستقیم، کلیه مالکین از اشخاص حقیقی یا حقوقی نسبت به اموال 
و املاک خود واقع در ایران طبق مقررات باب دوم قانون مالیات های مستقیم، مشمول 

مالیات های مستقیم می شوند.
چه بخش هایی معاف از مالیات های مستقیم هستند؟

بدین ترتیب، هر شخص حقیقی ایرانی مقیم ایران و هر شخص حقیقی ایرانی مقیم 
خارج از ایران، نسبت به کلیه درآمدهایی که در ایران یا خارج از ایران تحصیل می کند، 
مشمول مالیات های مستقیم هستند. علاوه براین، هر شخص حقوقی ایرانی نسبت به 
کلیه درآمدهای که در ایران و خارج از ایران تحصیل می کنند و هر شخص حقیقی یا 

حقوقی نسبت به درآمدهایی که در ایران تحصیل می کنند.
همچنین نسبت به درآمدهایی که بابت واگذاری امتیازات یا سایر حقوق خود و یا 
دادن تعلیمات و کمک های فنی و یا واگذاری فیلم های سینمایی )که به عنوان بها یا 
حق نمایش یا هر عنوان دیگر عاید آنها می شود( از ایران تحصیل می کند، مشمول 
مالیات های مستقیم می شوند. لازم به ذکر است که وزارتخانه ها، موسسات دولتی، 
دستگاه هایی که بودجه آن ها به وسیله دولت تامین می شود، شهرداری ها، بنیادها و 
نهادهای انقلاب اسلامی دارای مجوز معافیت از طرف حضرت امام خمینی )ره( و مقام 

معظم رهبری، از مالیات های مستقیم معاف هستند.

 وزارت کار می گوید با راه اندازی سامانه جامع روابط کار تمامی امور مربوط به جامعه 
کارگری و کارفرمایی به صورت کاملا شفاف و بدون مراجعه حضوری آنها انجام می پذیرد 
اما یک فعال کارگری معتقد است این سامانه ناقص است و با وجود قانون کار فعلی و 
قانونی بودن قرارداد شفاهی، چنین سامانه ای دردی از کارگران دوا نمی کند، چراکه 

قراردادی نیست که در سامانه ثبت شده و بر اساس آن دادخواستی تنظیم شود.
خدمات  دریافت  برای  کار  روابط  جامع  سامانه  در  کارفرمایان  و  کارگران  ثبت نام 
غیرحضوری در دفاتر پیشخوان دولت مدتی است که آغاز شده و وزارت کار می گوید با 
راه اندازی این سامانه تمامی امور مربوط به جامعه کارگری و کارفرمایی به صورت کاملا 
شفاف و بدون مراجعه حضوری آنها و با صرف هزینه به مراتب کمتر انجام می پذیرد. به 
اعتقاد مدیران این وزارتخانه، این اقدام، مُهر پایانی بر قراردادهای سفیدامضای کارگران 
است. در این میان دوشنبه هفته گذشته خبر آمد که ثبت الکترونیکی دادخواست 

کارگران از این هفته از طریق این سامانه قابل انجام است.
حاتم شاکرمی معاون روابط کار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی هم در گفت وگو با 
ایرناپلاس می گوید: سامانه جامع روابط کار، گامی در راستای تحقق دولت الکترونیک و 
ارائه خدمات غیرحضوری به جامعه هدف ما یعنی کارگر و کارفرما است. با این کار بیش 
از ۱۰ میلیون نفر کارگر و کارفرما بدون نیاز به حضور فیزیکی در ادارات کار به استثنای 

مواردی که نیاز به حضور فیزیکی وجود دارد، راه اندازی شده است.
شاکرمی می افزاید: این کار بزرگی است و ۴۸ زیرسامانه مختلف دارد. همه بخش های 
روابط کار از جمله اداره کل بازرسی، تشکل های کارگری- کارفرمایی، بیمه های بیکاری، 
رسیدگی به اختلافات کارگری، طرح طبقه بندی مشاغل و ... در این سامانه قرار دارند. 
در واقع تمام خدمات و اموری که جامعه هدف ما از حوزه روابط کار از وزارت کار دریافت 
می کنند از طریق این سامانه قابل انجام است. البته به گفته شاکرمی برخی از استان ها 
به لحاظ زیرساخت های سخت افزاری و نرم افزاری ضعیف هستند اما با اعتبارات استانی 

و با کمک وزارت کار این زیرساخت های اصلاح می شود.
سامانه جامع روابط کار ناقص است

اما حمید حاج اسماعیلی، فعال حوزه کارگری نظر متفاوتی دارد؛ او این سامانه را 
کار ناقصی می داند که دردی از شرایط امروز جامعه کارگری کشور دوا نمی کند. حاج 
اسماعیلی در گفت وگو با ایرناپلاس می گوید: اساسی تر از موضوع راه اندازی سامانه 
جامع روابط کار، فقدان وجود سامانه یا بانک جامع اطلاعاتی در حوزه کارگران است. این 
نقیصه اصلی است که از گذشته مطرح بوده و نواقص و نارسایی هایی در روابط و بازار کار 
وجود دارد و باعث شده تصمیم گیری هایی که برای سیاست گذاری در بازار کار صورت 

می گیرد با مشکلاتی همراه شود که علت اصلی آنها عدم وجود اطلاعات صحیحی است 
که دولت با آن روبه رو است.

چنین انتقادی از گذشته نسبت به دولت و متولیان امر که وزارت کار یکی از آنهاست 
وجود داشته است. البته نبود بانک جامع اطلاعاتی فقط مربوط به این حوزه نمی شود، 
سایر بخش های سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی نیز از داشتن چنین بانک 
اطلاعاتی محروم هستند و به گفته این فعال کارگری همین به طرح ها و برنامه های دولت 

لطمه وارد کرده و باعث انحراف خیلی از تصمیمات در کشور شده است.
در حال حاضر اطلاعاتی که برای تصمیم گیری در بازار کار مورد استفاده قرار می گیرد 
مبتنی بر همان اطلاعاتی است که چند سال بار یک بار مرکز آمار اعلام می کند که منبع  
اصلی آن همان آمار نفوس و مسکن است که به صورت مقطعی در اختیار مرکز آمار قرار 
می گیرد. یعنی آمار نفوس و مسکن پایش می شود و نرخ بیکاری، اشتغال و مباحثی این 

چنینی تهیه می شود که به گفته حاج اسماعیلی دقیق و قریب به یقین نیست.
نیاز به اصلاح قانون و حذف قرارداد شفاهی داریم

به همین دلیل است که حاج اسماعیلی معتقد است: باید شرایطی فراهم شود تا 
سازمان های مختلف متناسب با شرایط، مجوز، فعالیت ها و مسئولیت هایی که دارند 
اطلاعات خود را در بانک جامعی ثبت کنند. جایی که این اطلاعات بتواند در جای 
بزرگتری تجمیع شود قطعا مرکز آمار است اما به صورت تخصصی خود وزارت کار باید 

متولی این مسئولیت شود.
وی در ادامه صحبت های خود به یکی از ضعف های قراردادهای کار و قانون کار اشاره 
می کند. حاج اسماعیلی می افزاید: ماده ۷ قانون کار می گوید قرارداد می تواند به دو 
صورت شفاهی و کتبی باشد و الزامی برای این که کارفرما با کارگر به چه شکلی با هم 

تفاهم کنند در قانون کار دقیق و شفاف نیست.
به گفته وی از آنجا که بازار کار کشور ما از گذشته سنتی بوده و امور بازار تولید محور 
نیست و عمدتا در حوزه توزیع و خدمات است و بقیه هم در اختیار بخش اقتصاد دولتی 
است کمتر به این فکر افتادند که قراردادها را در حوزه روابط کار شفاف و دقیق کنند. 
برای همین هم  قراردادهای شفاهی از گذشته در مغازه ها، حجره ها و به واسطه روابط 
بین استاد- شاگرد  و کارفرما - شاگرد  از گذشته وجود داشته و هنوز هم این نوع سبک 

قراردادها در کشور ما شایع است.
واضح است که در چنین شرایطی وقتی اختلافی بین کارگر و کارفرما رخ می دهد 
مبنایی برای داوری و رسیدگی با وجود قرارداد شفاهی وجود ندارد. بنابراین به اعقتاد 
حاج اسماعیلی دولت قبل از اقدام به راه اندازی بانک جامع اطلاعاتی باید به فکر سر 

و سامان دادن به قراردادها از طریق اصلاح قانون کار و حذف قرارداد شفاهی است.
وی ادامه می دهد: باید همه کارفرمایان موظف شوند با کارگران عقد قرارداد کتبی 
داشته باشند، این باعث می شود هم نسخه ای از قرارداد را کارگر و هم نسخه ای را کارفرما 

داشته باشد و احیانا یک نسخه از آن هم در این سامانه ثبت شود.
هیچ الزامی در بستن قرارداد کتبی برای کارفرمایان وجود ندارد

حاج اسماعیلی با اشاره به راه اندازی سامانه روابط کار می افزاید: کاری که وزارت کار 
کرده این است که از وسط کار را شروع کرده است و می گوید اگر کارفرمایان خواستند با 
کسی قرارداد ببندند آن را در سامانه ثبت کنند. اما سؤال این است که تکلیف قراردادهای 
شفاهی چه می شود. قانون بالاتر از بخشنامه است و قانون می گوید هیچ الزامی در 
بستن قرارداد کتبی نیست. بنابراین دولت نمی تواند کارفرما را الزام کند که حتما قرارداد 
خود را در جایی ثبت کند. آنها می توانند قرارداد شفاهی هم ببندند. قرارداد شفاهی هم 

نمی توان جایی ثبت کرد.
موضوع دیگری که حاج اسماعیلی به آن اشاره می کند این است که باید شرایطی ایجاد 
شود که هر کسی در کشور فعالیت اقتصادی در حوزه تولید یا خدمات انجام می دهد باید 

فعالیت خود را در سامانه ثبت کنند.
وی می افزاید: در واقع زمانی که می خواهند مجوز بگیرند تمام طرح کسب و کارشان 
بر نوع فعالیت، مکان فعالیت، شناسنامه کارفرما، نوع تولیدات و تعداد  که مبتنی 
کارگرانی که به خدمت می گیرند، باید در این سامانه ثبت شود. وقتی این اطلاعات در 
سامانه ثبت شد دولت موظف به پیگیری خیلی از حقوق قانونی و ملی در کشور می شود. 
به این معنی که وقتی قراردادی با یک کارگر ثبت می شود، میزان تعامل و روابط آنها باید 

در چاچوب قانون باشد اگر غیر از این باشد دولت ورود می کند.
دولت باید تصمیمات جدی تری بگیرد

در این میان به گفته حاج اسماعیلی بسیاری از کارفرمایان از گذشته مجوز گرفتند و 
کارگاه های آنها در حال فعالیت است، بنابراین برای آنها الزامی وجود ندارد مگر این که 
بخواهند قرارداد جدیدی ببندند که در این موقع باید آن را در سامانه ثبت کنند. دولت 
باید تصمیمات جدی تری را برای این کار بگیرد و از نظرات کارشناسان و نخبگان برای 

این کار استفاده کند.
وی می گوید: ما بعد از حذف قراردادهای شفاهی باید به دنبال بانک جامع اطلاعاتی 
باشیم. یعنی کسانی که مجوز کار دریافت می کنند باید طرح کامل کسب و کارشان را با 
تمام اقتضائاتی که دارند اعم از نوع تولید، تعداد کارگر و ... همه را در سامانه ثبت کند. در 
این صورت این سامانه کاملی خواهد شد که دولت می تواند تمام فعالیت های بازار کار را 
در آن رصد کند که چه تعداد کارگر وجود دارد و آنها تا چه زمانی قرارداد دارند و آیا قرارداد 
آنها قانونی است یا نه؟ متاسفانه دولت به دلایلی که ممکن است مربوط به اعتبارات یا 
اولویت بندی مدنظر خودش باشد این کار را انجام نداده و این سامانه را راه اندازی کرده 

است که به نظر من کار ناقصی است و باید اصلاح شود.
قرارداد شفاهی و کتبی مانع از بارگذاری قراردادها در سامانه نیست

شاکرمی در واکنش به صحبت های حاج اسماعیلی در این باره می گوید:  قرارداد 
شفاهی و کتبی مانع از بارگذاری قراردادها در سامانه نیست. راه های احراز رابطه کارگری 
و کارفرمایی صرفا داشتن قرارداد چه شفاهی و چه کتبی نیست. رابطه کاری و احراز آن 
راه های متفاوتی دارد از جمله پرداخت و دریافت ها، دستور دادن، ابزار کار، محل انجام 
کار. این طور نیست که احراز رابطه کارگری و کارفرمایی در هیئت های تشخیص و حل 

اختلاف صرفا در صورت ارائه قرارداد احراز شود.
به گفته معاون وزیر کار ممکن است بسیاری از شکایت هایی که به هیئتهای ما ارائه 
می شود، قرارداد نداشته باشند. چه بسا ممکن است قراردادی هم وجود داشته باشد 
اما طرفین به قرارداد عمل نکنند. تا الان هم موضوع خاصی که هیئت های احراز رابطه 
کارگر و کارفرما و بررسی شکایت و دادخواست های کارگران را منوط به ارائه قرارداد کرده 

باشند نداشته ایم.
قراردادهای سفید امضا در صورت گرفتن تعهد محضری از کارگر هم فاقد 

اعتبار است
شاکرمی می افزاید یکی از نگرانی هایی که وجود دارد و همواره درباره آن صحبت شده و 
موجب نگرانی کارگران است، بحث قراردادهای سفید امضاست که با بارگذاری قراردادها 

در این سامانه این نگرانی کاهش پیدا می کند.
البته او می گوید: همواره من این مطلب را گفتم که اگر قرارداد سفید امضا باشد و 
کارفرما در این قرارداد سفید امضا مزایایی کمتر از قوانین پیش بینی شده در قانون کار 
و مصوبات شورای عالی کار قید کند فاقد اعتبار است. حتی اگر کارگری را هم به دفتر 
اسناد رسمی ببرند و تعهد رسمی از او بگیرند و براساس آن مزایای کمتر از قانون کار در 

قراردادش درج کنند باز هم آن قرارداد فاقد اعتبار است.

ایمان گزارش می دهد

سامانه روابط کار بدون اصلاح قانون کار کارآمد نیست

شاخص کل در بازار هفته گذشته به دنبال ترور سردار قاسم 
سلیمانی و افزایش تنش بین ایران و آمریکا روند متفاوتی را نسبت 
به دیگر روزها در پیش گرفت و افت 3۰ هزار و 292 واحدی را 

تجربه کرد.
در پنج روز معاملات هفته  جاری، شاخص بورس 3۰ هزار و 292 
واحد کاهش داشت؛ شاخص کل در پایان روز چهارشنبه ) ۱۱ 
دی ماه( با عدد 3۸۴ هزار و ۱۰۰ واحد به معاملات پایان داد که 
این رقم در روز چهارشنبه )۱۸ دی ماه( به عدد 3۵3 هزار و ۸۰۷ 

واحد رسید.
و ۱۱2  هزار  گذشت ۱3  که  هفته ای  در  تهران  بورس  ارزش 
میلیارد ریال بود که در مقایسه با هفته گذشته چهار درصد کاهش 
را تجربه کرد، همچنین ارزش فرابورس در مدت ذکر شده سه هزار 
و 9۱۷ میلیارد بود که نسبت به مدت مشابه هفته گذشته با کاهش 

چهار درصدی همراه شد.
افت شاخص بورس در معاملات هفته گذشته طبیعی بود

مهدی ساسانی به روند معاملات بورس در هفته سوم دی ماه 
اشاره کرد و افزود: هفته گذشته با توجه به اتفاقی سیاسی رخ داده 
و ترور سردار سلیمانی شاهد تحمیل ریسک غیر اقتصادی و تحت 

تاثیر قرار گرفتن بازار سرمایه در معاملات بودیم.
وی ادامه داد: از روز شنبه شاهد فشار فروش چشمگیری در 
بازار شاهد بودیم که با توجه به چنین رخداد سیاسی، ایجاد روند 

پرهیجان در بازار طبیعی به نظر می رسد.
بازار  توسعه  ابتدای هفته صندوق  از  اظهار داشت:  ساسانی 
و بقیه حقوقی های فعال سعی کردند تا بازار سرمایه را که دچار 

ریسک غیراقتصادی شده بود را به سمت تعادل برگرداند.
بازار سرمایه خاطرنشان کرد: چنین اقدامی   این کارشناس 
به مرور زمینه جمع آوری صف فروش را فراهم کرد اما با توجه 
به انتشار مداوم اخبار و حواشی، برخی از سرمایه گذاران این 
احتمال را می دادند که بین ایران و آمریکا تنش نظامی افزایش 
یابد به همین دلیل دوباره شاهد افزایش حجم فشار فروش و تداوم 

آن در بازار بودیم.  
 وی اظهار داشت: در روز چهارشنبه سازمان بورس و شورای 
عالی بورس طی جلسه ای به منظور جلوگیری از کاهش قیمت 
ها و ضرر و زیان سهامداران تصمیم به کاهش دامنه نوسان از پنج 

درصد به دو درصد را گرفتند.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: سازمان بورس تصور نمی کرد 
که این تنش ها در کشور ادامه دار باشد اما پس از پاسخ موشکی 

زیان های  و  ضرر  کاهش  برای  لازم  تصمیم  سرعت  به  ایران 
سهامداران را اتخاذ کردند در صورتی که اگر می دانستند چنین 
مساله ای ممکن است ادامه دار باشد زودتر از این ها تصمیم به 

کاهش دامنه نوسان معاملات را می گرفتند.
ساسانی خاطرنشان کرد: بعد از تشییع سردار سلیمانی ایران 
اقدام به حمله به پایگاه نظامی آمریکا در عراق کرد که این موضوع 
باعث تشدید گمانه زنی ها برای جنگ نظامی بین ایران و آمریکا و 

افزایش فشار فروش در بازار روز چهارشنبه شد.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: با توجه به صحبت های 
صورت گرفته از سوی ترامپ مبنی بر اینکه به دنبال افزایش تنش 
نظامی با ایران نیست دوباره حالت تعادل روحی به سرمایه گذاران 
بازگشته و می توان انتظار داشت که هیجان فروش فروکش کرده 

باشد و هفته جاری با افزایش تقاضا آغاز شود.
وی با تاکید بر اینکه این افزایش تقاضا ناشی از برگشت اعتماد 
بین سرمایه گذاران و سهامداران است، گفت: افرادی که در بازار 
هفته گذشته اقدام به فروش سهام خود کرده بودند در هفته جاری 
در نقش خریدار ظاهر و باعث افزایش تقاضا در بازار خواهند شد.

ساسانی اظهار داشت: به نظر می رسد در بازار هفته جاری شاهد 
روند معاملات متعادل همراه با صعود خواهیم بود تا دوباره شرایط 
بازار بازگردد و فرصتی فراهم شود تا سرمایه گذاران  طبیعی به 
بتوانند برای آینده سهام خود و شرکتی که در آن سرمایه گذاری 

کردند بررسی تحلیلی را انجام و مسیر درست را انتخاب کنند.
وی به صنایعی که در بازار هفته گذشته با ریزش همراه شدند 
اشاره و بیان کرد: در همه صنایع به جز برخی از تک سهم ها که 
جریان نقدینگی باعث شد تا روند صعودی آنها حفظ شود شاهد 
ریزش بودیم، این موضوع بر کلیت بازار حاکم شده بود حال برای 

برخی از سهم ها بیشتر و برای برخی دیگر کمتر بوده است.
ساسانی پیش بینی خود از روند معاملات در بازار هفته جاری 
اینگونه بیان کرد: با توجه به اینکه اتفاق رخ داده در بازار هفته 
گذشته غیراقتصادی بوده بنابراین به نظر می رسد روند معاملات 

همه صنایع در بازار هفته جاری رو به صعود باشد.
افت ادامه دار شاخص بورس در بازار هفته گذشته

در ادامه همایون دارابی، کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه 
هفته گذشته شاخص کل بیش از 3۰ هزار و 2۰۰ واحد و نزدیک 
به ۸ درصد کاهش داشت که این کاهش قابل ملاحظه بود، به 
خبرنگار ایرنا گفت: هفته گذشته بازار نفت، بازار سهام در ایران و 
حاشیه خلیج فارس تحت تاثیر حوادث سنگین خاورمیانه بعد از 

ترور سردار سلیمانی قرار گرفتند.
وی اظهار داشت: بعد از مطرح شدن وعده انتقام و موشک باران 
پایگاه  نظامی آمریکا در عراق شرایط بازارها بسیار آشفته، هیجان 
زده و با تحرکات بسیار قابل ملاحظه ای همراه شدند که بورس 

ایران هم بی تاثیر از این شرایط نبود.

دارابی با بیان اینکه کاهش شاخص در بازار هفته گذشته به 
صورت پیوسته ادامه دار بود، افزود: به دنبال چنین موضوعی 
سازمان مجبور شد برای کاهش هیجان ایجاد شده، دامنه نوسان 
را به دو درصد کاهش دهد و سعی کند تا از هیجان معاملات 

بکاهد.
به گفته این کارشناس بازار سرمایه، خوشبختانه در پایان هفته 
گذشته با توجه به سخنان ترامپ و موضع گیری مقامات ایران از 

جمله ظریف آرامش به کشور بازگردانده شد.
وی خاطرنشان کرد: امیدواریم هفته جاری شرایط بازار سرمایه 
تحت تاثیر بازگشت آرامش به حوزه سیاسی، آغاز انتشار گزارش 
عملکرد شرکت در فصل پاییز و وضعیت حمایتی که در هفته 
گذشته از بازار شد قرار گیرد و یک حمایت قابل ملاحظه ای از بازار 

صورت پذیرد.
دارابی گفت: احتمال بازگشت رشد به شاخص بورس بسیار 
زیاد است زیرا مهمترین زمینه های نگرانی در بازار که جزو عوامل 

سیاسی بودند برطرف شده است.
تقریبا همه صنایع  اینکه  بیان  با  بازار سرمایه  کارشناس  این 
حاضر در بازار با افت یکسانی در معاملات هفته گذشته همراه 
بودند، افزود: مسایل سیاسی به عنوان یک ریسک سیستماتیک 
محسوب می شوند  که تمامی نمادها را تحت تاثیر قرار می دهد و 
به طور یکسان با افت همراه می شوند حال ممکن است برخی از 
نمادهای بنیادی کمتر و یک سری نمادهای شرکت کوچک بیشتر 

افت کنند.
وی با تاکید بر اینکه بازار روز یکشنبه به روال عادی باز می گردد 
و با دامنه نوسان ۵ درصدی آغاز به معامله می کند، افزود: دامنه 
نوسان پایین در بازار هیجانی تا حدودی به کاهش ضرر و زیان ها 
کمک می کند اما این موضوع در شرایط عادی بسیار کند است و 

سرعت معاملات بازار را کاهش می دهد.
دارابی پیش بینی خود از روند معاملات بورس در هفته جاری 
پیش  که  است  دنیا  در  جایی  خاورمیانه  کرد:  بیان  اینگونه  را 
بینی برای آینده سخت و غیرممکن است. بازار سرمایه به لحاظ 
مقتضیات اقتصادی شرایط رشد را دارد اما باید به این موضوع 
توجه کرد که آیا مسایل سیاسی، تحریم ها و برخورد نظامی می 

تواند شرایط رشد بازار را فراهم کند یا خیر.
این کارشناس بازار سرمایه در پایان خاطرنشان کرد: اگر مسایل 
پتانسیل رشد  از  بازار همچنان  نباشد  تاثیرگذار  بازار  بر  بیرونی 

برخوردار است.

افت شاخص بورس در معاملات هفته گذشته طبیعی بود

بازگشت رشد به بازار سرمایه پس از یک اصلاح بی سابقه

در حالی که قیمت ها در بازار طلا و سکه روندی کاهشی را تجربه کرده است، هنوز ای اعلامی 
قیمت خودرو در فضای مجازی تغییری روندی افزایشی را شاهد نیست.

 دلالان در حالی در تلاشند هیجانی مصنوعی به بازار خودرو تزریق کنند که بررسی ها نشان 
می دهد در عمل بازار خودرو با خریدار چندانی روبرو نیست و حتی در قیمت های پایین تر از 

قیمت اعلامی نیز خودروهای فروشی ، مشتری ندارند.
 بازار خودرو از پس افزایش انفجاری قیمت ها در سال گذشته وارد فاز رکود شد و همچنان 
در این وضعیت به سر می برد به طوری که حسین اردوخانی، رییس پیشین اتحادیه نمایشگاه 
داران می گوید طی بیست سال گذشته هیچ گاه چنین رکودی بر بازار حکمفرما نبوده است. 
شوک افزایش قیمت بنزین در آبان ماه اما بهانه ای بود تا بار دیگر کسانی که دست به پیش 
خرید خودرو زده بودند، برای بهره گیری از موقعیت وارد میدان شوند و بر طبل افزایش قیمت ها 
بکوبند. قیمت ها از بیست و چهارمین روز آبان ماه تا کنون روندی افزایشی را تجربه کرده است.

با این حال اما فردا روز مهمی برای بازار خودرو تلقی می شود و به نظر می رسد تعدیل قیمت ها 
در هفته پیش رو در بازار خودرو آغاز شود. وزیر صنعت، معدن و تجارت در گفتگویی صریح از 
افزایش تولید خودرو در کشور خبر داده و تاکید کرده است به زودی قیمت ها در بازار کاهش 

خواهد یافت.
چرا باید به کاهش قیمت خودرو امیدوار بود؟

 وزیر صنعت، معدن و تجارت در توضیح دلایل کاهش قیمت خودرو تاکید کرده است که 

حجم تولید خودروسازان افزایش یافته است اما این تنها دلیلی نیست که می تواند روند بازار 
را معکوس کند.

بازار خودرو تاثیرپذیری بالایی از بازار ارز در کشور دارد. همواره رشد قیمت ارز می تواند زمینه 
را برای افزایش بهای خودرو مهیا کند اما چسبندگی بالای قیمت ها مانع از آن است که روند 
کاهش قیمت با سرعتی مشابه تکرار شود. در آخرین روزهای این هفته قیمت ها در بازار ارز و 
البته بازار سکه نیز روندی کاهشی را تجربه کرد و حالا به نظر می رسد نوبت به بازار خودرو رسیده 

است که تغییر شرایط و ریزش قیمت ها را شاهد باشد.
 بازار خودرو در شرایط کنونی وضعیت عادی یک بازار را ندارد چرا که  بررسی ها نشان می دهد 
بیش از هشتاد درصد خریداران خودرو و شرکت کنندگان در طرح های پیش فروش و فروش 
فوری سرمایه گذارانی بودند که نه به قصد مصرف بلکه با هدف بهره گیری از فاصله قیمت 
ارز در بازار و قیمت تحویل کارخانه وارد میدان شده اند و سعید موتمنی، رییس فعلی اتحادیه 
نمایشگاه داران این دسته را مهمترین مانع برابر کاهش قیمت ها و منطقی شدن نرخ خودرو 

در بازار می داند.
تولید خودرو چقدر افزایش یافت؟

به نظر می رسد در صورت تحقق گفته های وزیر ، سرمایه گذاران باید به سودی اندک و یا 
حتی زیانی بیشتر تن بدهند چرا که بررسی ها نشان می دهد حجم تولید خودرو به چهار هزار 
دستگاه در روز رسیده است و ادامه این روند به گفته رضا رحمانی می تواند سبب شود قیمت ها 
مسیر تعادل را در پیش گیرند. در عین حال انتشار خبری مبنی بر اینکه با تخصیص ۵ هزار 
میلیارد تومان به خودروسازان امکان پرداخت بدهی خودروسازان به قطعه سازان فراهم می شود 
نیز عامل دیگری است که می تواند زمینه را برای عادی شدن وضعیت بازار مهیا نماید.کاهش 
فشار بر خودروسازان و تضمین جریان تامین قطعه می تواند تولید خودرو در ماه های پیش 
رو را تضمین کند به این ترتیب انتظار برای کاهش قیمت خودرو در چنین شرایطی انتظاری 

منطقی تلقی می شود.

جولان دلالان در بازار راکد خودرو به پایان می رسد

چرا خودرو مترصد کاهش قیمت است؟
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به بهانه مهاجرت علیزاده؛

معمایِ »کیمیا«
 

بازیهای  در  ایران  آور  مدال  بانوی  تنها 
المپیک از ایران رفته و بنا بر شواهد قصد 
بازگشت ندارد اما مسئولان فدراسیون به 
جای پذیرفتن این موضوع و بررسی دلایل 

آن، دنبال بهانه های دیگر هستند.
کیمیا علیزاده از ایران رفته و قرار است 
دیگری  کشور  در  را  خود  قهرمانی  دوران 
تاریخ  در  بار  اولین  برای  این  کند.  دنبال 
ورزش ایران است که یک ورزشکار مدال دار 
ترک  قهرمانی  دوران  همان  در  المپیکی 
دیار می کند. در واقع »کیمیا« ی تکواندو 
همانطور که با کسب مدال برنز المپیک، 
نقره و برنز جهان تاریخی شد، در این بخش 

نیز نام خود را برای همیشه در ورزش ایران ثبت کرد.
اما چرا ورزشکاری که از سکه و پاداش نقدی گرفته تا بورسیه تحصیلی و… همه 
جوره مورد حمایت مسئولان ورزش کشور از وزارت ورزش گرفته تا کمیته ملی المپیک 
و فدراسیون تکواندو قرار داشت چنین تصمیمی اتخاذ می کند؟ بررسی شرایط این 
تکواندوکار و برخورد مسئوولان فدراسیون در چهار سال اخیر نشان خواهد داد که چرا 

تصمیم گرفت برای همیشه از ایران خارج شود. 
حداقل این بانوی تکواندوکار نمی تواند به بهانه کم توجهی و نگرفتن حق و حقوق خود 
تصمیم به ترک دیار گرفته باشد. اما به این دست مسائل نباید فقط از جنبه مادی نگاه 
کرد. این درست که تصمیم وی برای نحوه ادامه زندگی کاملًا شخصی است و به تمام 
افتخارات با ارزشی که برای تکواندو و ورزش ایران کسب کرد نیز ارج می نهیم، ولی چرا 

بررسی نمی کنید که با این دختر چه کردند که تصمیم به رفتن گرفت؟
در همین چهار سال گذشته چند عمل جراحی و یک بیماری سخت را پشت سر 
گذاشت، در فدراسیونی که همه به دنبال مدال و کسب افتخار هستند، چقدر فشار 
روحی و روانی به این دختر وارد شد و هر بار بدون پشت سر گذاشتن کامل دوران نقاهت 

برگشت و مدال گرفت و بازهم آسیب دید!
در همین مدت چرا یک نفر در فدراسیون تکواندو در مورد این بانوی قهرمان به درستی 
و شفاف سخن نگفت. چرا هر بار مورد سوال قرار گرفتند با بیان جملات کلیشه ای 
»آسیب دیده است«، »درهای تیم ملی به روی او باز است« و… بسنده کردید؟ در این 
چند سال حق چند مربی و تکواندوکار در این مسیر نادیده گرفته شد؟ وقتی به خواست 
یک ورزشکار سرمربی تیم ملی تغییر می کند و در ادامه مقابل مصاحبه های تخریبی 
او کسی از فدراسیون حتی به تذکر بسنده نمی کند، وقتی بار شکست های سنگین و 
اسفبار تیم ملی در ریو 2۰۱۶ را به تنهایی به دوش کشیده و تمام مشکلات ریز و درشت 
مدیریتی و فنی پشت مدال های او پنهان می شود، تا آقایان صندلی خود را حفظ کنند، 

آیا نباید از او چنین انتظاری داشت.
رفتن تکواندوکاران از ایران در حال تبدیل شدن به یک »اپیدمی« است. رفتن مهدی 
خدابخشی را با تصمیم شخصی نادیده گرفتید. در خصوص پیام قبادی، میلاد بیگی، 
راحله آسمانی، دینا پوریونس و… چه بهانه ای دارید؟ آیا حالا نوبت کیمیا است که بدون 

بررسی و بی دلیل توپ را در زمین این بانوی قهرمان انداخته و خود را کنار بکشید؟
خبر رفتن کیمیا علیزاده چهارشنبه ۱۸ دیماه منتشر شد و قطعا خود او نیز با فاصله 
کوتاه زمانی در جریان انتشار عمومی این خبر قرار گرفته است. اگر این موضوع صحت 
نداشت، بدون شک خیلی سریع تر از آنچه تصور می شد، تکذیب می کرد و فشار را از روی 
خانواده خود و فدراسیون برمی داشت. ولی اینکه بگویم او به مربی و پدر خود گفته برای 
تفریح به خارج از ایران رفته بازهم از همان مسیرهای ناکجا آباد نادیده گرفتن مشکلات و 

شانه خالی کردن از مسئولیت آن است.
فیلم های منتشر شده از کیمیا علیزاده در صفحه شخصی حامد معدنچی همسر 
والیبالیست او در فضای مجازی هم نشان می دهد که او آسیب دیدگی را پشت سر 
گذاشته و سخت تمرین می کند تا به روزهای اوج بازگردد. در کنار این تصاویر، همسر او با 
انتشار عکس هایی با زبان بی زبانی اعلام کرد که از ایران رفته و در اتخاذ این تصمیم پای 

مسئولان فدراسیون را هم به میان کشیده است.
نگاهی کوتاه به وضعیت چهار المپین تکواندو در بازی های المپیک2۰۱۶ نشان 
می دهد که فدراسیون تکواندو راه را به اشتباه رفته و به نوعی سرمایه سوزی کرده است. 
فرزان عاشورزاده با 2۰ سال سن و مهدی خدابخش با 2۴ سال سن هر دو با رنکینگ 
یک دنیا و سجاد مردانی با 2۷ سال سن و رنکینگ سوم دنیا به المپیک 2۰۱۶ اعزام 
شدند. اینکه چرا در همان مسابقات نتیجه نگرفتند بحثی است که چهار سال در مورد آن 
صحبت شده، ولی چه کردید با این نفرات که هر کدام شرایط خاص خود را دارند کیمیا 

هم به عنوان چهارمین تکواندوکار المپیکی قید همه چیز را زد و رفت.
به نظر می رسد زمان آن رسیده که مشکلاتی از این دست در فدراسیون تکواندو 
ریشه ای واکاوی شود. چرا در مشکلات و اتفاقات تکواندو زمین و زمان مقصرند، ولی 
یکبار یک مسئولان نیامدند صادقانه با اهالی تکواندو صحبت کنند. رئیس فدراسیون 
به مشکلات عمیق در اردوهای تیم ملی یا بی توجه است یا از آن خبر ندارد که در هر دو 
مورد مقصر است. فدراسیون تکواندو نیاز به یک پازنگری اساسی دارد و اگر چنین نشود 

بدون شک بازهم شاهد چنین اتفافاتی خواهیم بود.

رییس هیات ورزش همگانی استان قم:

سرانه ورزش همگانی هر قمی کمتر از
 ۱۰هزار ریال است

 رییس هیات ورزش همگانی استان قم گفت: جمعیت استان در حدود یک میلیون و 
3۰۰ هزار نفر است که به فرض اینکه از این تعداد یک میلیون نفر امکان فعالیت ورزشی 
را داشته باشند،  سرانه سالانه ورزشی همگانی هر قمی کمتر از ۱۰ هزار ریال در سال 
می شود. اسماعیل زند با بیان اینکه، اعتبار مورد نیاز این هیات رقمی بالغ بر ۱۰۰ میلیارد 
ریال است، افزود: بهترین اعتبار تخصیصی به این هیات ورزشی متعلق به سال گذشته 
بوده  که رقمی بالغ بر ۶ میلیارد ریال بوده است که این رقم بسیار پایین تر از سطح مورد نیاز 
می باشد. وی با بیان اینکه توسعه ورزش همگانی نیازمند سرمایه گذاری گسترده است، 
گفت: در کشورهای توسعه یافته توجه ویژه ای به ورزش همگانی شده است به گونه ای 
که درروسیه بیش از ۷۵ هزار مربی ورزش همگانی برای توسعه ورزش مشغول فعالیت 
دارند و در برخی کشورها ۸۰ درصد مردم فعالیت ورزشی انجام می دهند. زند تاکید کرد: 
درصورتی که سرانه ورزش همگانی هر قمی به رقمی بالغ بر ۱۰۰ هزار تومان ارتقا یابد، 
امکان افزایش بیش از  2 برابری جمعیت فعال در حوزه ورزش استان تا سال ۱۴۰۰ وجود 
دارد. وی با بیان اینکه بر اساس آمارهای ارائه شده هم اکنون 2۱ درصد جمعیت استان 
مشغول فعالیت های ورزشی است که این آمار نزدیک به میانگین کشوری است گفت: 
چشم انداز فدراسیون افزایش جمعیت افراد فعال درحوزه ورزش همگانی به ۵۰ درصد 
درافق سال ۱۴۰۰ است که تحقق این چشم انداز نیازمند همت تمام دستگاه ها اجرایی 
را دارد. رییس هیات ورزش همگانی قم، جامعه هدف این هیات را تمام قشرهای جامعه 
دانست و ادامه داد: با توجه به ظرفیت های موجود در استان امکان تحقق چشم انداز 
بلندمدت،  برنامه ریزی  نیازمند  این موضوع  تا سال ۱۴۰۰ وجود دارد که  فدراسیون 
تقسیم وظایف دستگاه های مختلف و همچنین همکاری فعالانه در این زمینه است. 
زند، مشکل های اقتصادی و اجتماعی کشور و همچنین اعتبار پایین تخصیص به ورزش 
همگانی را از جمله چالش های ارتقای جایگاه ورزش درجامعه دانست و اظهار داشت: 
وضعیت اقتصادی و مشکل های ایجادشده در این زمینه موجب شده تا ورزش اولویتی 
برای خانواده ها و قشرهای مختلف جامعه نداشته باشد. زند با بیان اینکه در ورزش 
همگانی باید به جای شعار، اقدام عملی کرد، ادامه داد: بسیاری از مسئولان ورزش کشور 
بر اولویت دار بودن توسعه ورزش همگانی تاکید کرده اند ولی عمومی کردن ورزش به 
جای شعار نیاز به اقدام دارد. به گزارش ایرنا، بر اساس آمارهای ارائه شده توسط اداره کل 
ورزش و جوانان قم ،  در حال حاضر حدود 2۱ درصد از جمعیت یک میلیون و 3۰۰ هزار 

نفری استان در حوزه ورزش های همگانی، مشغول فعالیت های ورزشی هستند.

سرمربی تیم والیبال افق قم:

بانوان والیبالیست قم صاحب اولین پیروزی 
در لیگ برتر شدند

 سرمربی تیم والیبال افق قم گفت: بانوان والیبالیست قم صاحب اولین پیروزی خود 
در لیگ برتر شدند تا از انتهای جدول جدا شوند. سعیده خلیلی اظهار داشت: تیم افق 
قم در دیداری معوقه از هفته اول لیگ برتر والیبال بانوان موفق شد تیم اطلس تهران را 
شکست دهد و برای نخستین بار در فصل جاری طعم پیروزی در این مسابقات را بچشد. 
وی افزود: رقابت های لیگ برتر والیبال بانوان مدتی به حالت نیمه تعطیل درآمده بود 
که علت آن حضور تیم ملی والیبال زنان در مسابقات انتخابی المپیک بود و با پایان این 
مسابقات، لیگ برتر به روال سابق خود باز خواهد گشت. سرمربی تیم افق قم گفت: 
تیم افق قم که از بازیکنانی بی تجربه استفاده می کند در بازی های گذشته خود به طور 
طبیعی بازنده شده بود و سرانجام در دیداری معوقه از هفته اول در تهران موفق شد 
اطلس را 3 بر یک شکست دهد و با کسب امتیاز این بازی از انتهای جدول جدا شود. 
خلیلی بیان داشت: تیم اطلس تهران نیز از نظر نتیجه گیری شرایطی مشابه تیم افق قم 
داشت و پیش از این بازی پیروز نشده بود و پیروزی دختران تیم افق قم ما را به آینده این 
تیم به ویژه در نیم فصل دوم و تجربیات بیشتر امیدوار می کند. وی تأکید کرد: تیم افق قم 
امسال به دنبال نتیجه و پیروز شدن نیست زیرا انتظارات از یک تیم باید متناسب با سطح 
داشته های آن تیم باشد و داشته های افق در سطحی نیست که بتواند با تیم های پرهزینه 

و باتجربه لیگ مقابله کند اما حضور در این جمع برای افق ارزشمند و مثمرثمر است.

 تیم ملی والیبال ایران در مرحله نیمه نهایی رقابت های انتخابی المپیک 2۰2۰ 
مقابل کره جنوبی به برتری رسید تا برای صعود به المپیک نیازمند یک پیروزی دیگر 

باشد.
در مرحله نیمه نهایی رقابت های والیبال انتخابی المپیک 2۰2۰ تیم ملی والیبال 
ایران از ساعت ۱۱:3۰ روز شنبه مقابل تیم ملی کره جنوبی صف آرایی کرد و در 

دیداری سخت و نزدیک 3 بر 2 حریف خود را شکست داد.
تیم ملی پس از شکست تیم های چین تایپه، قزاقستان و چین راهی مرحله نیمه 
نهایی شد تا درصورت پیروزی فردا در مرحله فینال مقابل برنده دیدار تیم های چین 

و قطر قرار بگیرد.
ایگور کولاکوویچ در این بازی سعید معروف، شهرام محمودی، میلاد عبادی پور، 

محمد موسوی، پوریا فیاضی و علی شفیعی را راهی زمین کرد.

* ست نخست؛ ۲5 بر ۲۳ به سود کره
کره ای ها امتیاز نخست در ست اول را به سود خود ثبت کردند. دو تیم در ادامه 
بازی را برابر پیش بردند و در نهایت نخستین تایم استراحت فنی با نتیجه ۸ بر ۷ به 
سود کره جنوبی همراه شد. عملکرد خوب کره در خط حمله باعث افزایش اختلاف 
امتیاز شد تا ایران ۱۴ بر ۱۰ از حریف عقب بیافتد. همین اختلاف امتیاز باعث شد تا 
کولاکوویچ برای ایجاد وقفه در بازی تقاضای تایم استراحت دهد اما تاثیری در امتیاز 
آوری کره نداشت و دومین تایم استراحت فنی نیز با پیروزی ۱۶ بر ۱۰ کره ای ها 

همراه شد.
هر چند شاگردان ایگور کولاکوویچ در این ست اسیر بازی سرعتی کره ای ها شدند 
اما در امتیازات پایانی توانستند خود را به حریف نزدیک کنند و 22 بر 23 کار را دنبال 
کنند اما در نهایت این کره بود که ست اول را با نتیجه 2۵ بر 23 به سود خود خاتمه 

داد.
 * ست دوم؛ ۲5 بر ۲۱ به سود ایران

در ست دوم ایران موفق شد امتیاز نخست را کسب کند و در لحظاتی از بازی نیز 
پیش باشد اما بازی سرعتی کره ای ها بار دیگر بازی را برابر پیش برد تا نخستین تایم 
استراحت فنی با یک اختلاف امتیاز به سود ایران با نتیجه ۸ بر ۷ همراه شد. در ادامه 
ایران با نمایش بهتر در خط حمله و دفاع روی تور موفق شد اختلاف امتیاز را به نفع 
خود کند و دومین تایم استراحت فنی را با نتیجه ۱۶ بر ۱۱ پیروز نزد کولاکویچ رفت. 
علی شفیعی و محمد موسوی با دفاع روی تور برتری ایران را حفظ کردند تا ایران با 
نتیجه 2۰ بر ۱۷ پیش باشد. با ورود پوریا یلی به زمین ایران شرایط بهتری پیدا کرد 
و موفق شد ست دوم را با نتیجه 2۵ بر 2۱ پیروز شود تا دو تیم در ست شماری برابر 

یک شوند.
* ست سوم؛ ۲5 بر ۱۸ به سود ایران

کره در ابتدای ست تیم برتر زمین بود و ۶ بر ۴ از ایران پیش بود اما بار دیگر 
درخشش شفیعی ایران را پیش انداخت تا نخستین تایم استراحت فنی با نتیجه ۸ بر 
۷ به سود ایران همراه شود. امتیاز اوری ایران ادامه داشت تا سرمربی کره در امتیاز 
۱۰ بر ۷ به سود ایران تقاضای تایم استراحت داد. این وقفه هم بی تاثیر بود و ایران 3 
امتیاز متوالی دیگر کسب کرد تا بار دیگر سرمربی کره مجبور به گرفتن تایم استراحت 
شود. دومین تایم استراحت فنی نیز با نتیجه ۱۶ بر ۸ به سود ایران همراه شد. ست 

سوم نیز با برتری 2۵ بر ۱۸ ایران به پایان رسید.
* ست چهارم؛ ۲5 بر ۲۲ به سود کره

ایران در این ست شروع خوبی نداشت تا بار دیگر کره تیم برتر زمین شود و نخستین 
تایم استراحت فنی با نتیجه ۸ بر ۶ به سود حریف همراه شود. در ادامه کره ۱۱ بر ۷ 
پیش افتاد تا کولاکوویچ تقاضای تایم استراحت دهد. بازی سرعتی کره ای ها یک برا 
دیگر جواب داد و دومین تایم استراحت فنی نیز با برتری ۱۶ بر ۱3 کره همراه شد. 
در حالیکه ایران عقب بود با ورود شریفی، یلی و مجرد ورق به سود ایران برگشت و 
بازی در امتیاز ۱۸ برابر شد، با دفاع مجرد نیز امتیاز برتری ۱9 برای ایران ثبت شد. 
کره در ادامه یک بار دیگر با زدن سرویس خوب تیم برتر زمین شد تا ایگور کولاکوویچ 
تقاضای تایم استراحت دهد پس از این وقفه بازی در امتیاز 22 برابر شد و در نهایت 

این ست با برتری 2۵ بر 22 به سود کره همراه شد.
* ست پنجم؛ ۱5 بر ۱۳ به سود ایران

ست حساس و سرنوشت ساز پنجم با برتری 2 بر صفر ایران آغاز شد و سرمربی کره 
از همان ابتدا تقاضای تایم استراحت داد تا اختلاف امتیاز بیش تر نشود. نخستین 
تایم استراحت فنی نیز با برتری ۸ بر ۵ ایران همراه شد و دو تیم زمین ها را تغییر دادند 
تا شرایط برای هر دو تیم یکسان باشد. این ست با برتری ۱۵ بر ۱3 به سود ایران تمام 
شد. لازم به ذکر است :تیم ملی والیبال ایران  امروزدر فینال رقابت ها برای کسب 

سهمیه المپیک از ساعت ۱۵:3۰ به مصاف چین خواهد رفت.

پیروزی تیم ملی والیبال ایران برابر کره جنوبی

 والیبال ایران یک گام تا المپیک

را  استقلال  فوتبال  تیم  هدایت  حالی  در  مجیدی  فرهاد   
دیدارهای  آبی پوشان  با  کارش  آغاز  روزهای  در  که  پذیرفت 
فشرده ای را در پیش رو دارد که کار را برای او سخت و پیچیده 

خواهد کرد.
بعد از جدایی استراماچونی از استقلال با تصمیم مدیران این 
باشگاه فرهاد مجیدی جانشین وی شد تا در نیم فصل دوم 

آبی ها با سرمربی جوان وارد رقابتها شوند.
مجیدی که تیمی خوب اما بحران زده را تحویل گرفته، امیدوار 
است راهی که استراماچونی با استقلال آغاز کرده را به خوبی 
ادامه داده و از این آزمون بزرگ سربلند بیرون آید. اما سرمربی 
و دشوارترین  دارد  تیم  این  با  آغازی سخت  استقلال  جدید 
روزهای  در  که  است  فشرده ای  بازی های  در  آبی ها  روزهای 

ابتدایی سرمربیگری مجیدی وجود دارد.
بر اساس تقویم سازمان لیگ، استقلال 2۷ دی در اهواز باید 
به مصاف فولاد برود. فولادی که در نیم فصل نخست چهره ای 
مدعی از خود نشان داد و ثابت کرد توان گرفتن یقه تیم های 

بزرگ را دارد.
آبی پوشان سپس و به فاصله چهار روز بعد از این بازی در روز 
رفت و در صورت پیروزی در این بازی روز ۸ بهمن در قطر با مصاف یکی از دو تیم الفیصلی اردن یا الکویت کویت خواهد اول بهمن در تهران در دیدار پلی آف لیگ قهرمانان آسیا به 

الریان دیدار خواهد داشت.
با نفت  باید در روز ۱2 بهمن در تهران  آبی پوشان سپس 
مسجد سلیمان دیدار کنند و ۵ روز بعد از آن در تهران به مصاف 

پرسپولیس بروند.
استقلالی ها در یک بازه زمانی 2۰ روزه باید بین ۴ تا ۵ بازی 
سنگین تجربه کنند که یک یا دو بازی مزبور در مرحله پلی آف 
لیگ قهرمانان آسیا می باشد. از این ۵ بازی یک یا دو بازی 

خارج از تهران خواهد بود.
راه  ابتدای  در  پوشان  آبی  سخت  بازی های  همه  این  اما 
مربیگری مجیدی نیست. استقلال یک دیدار حساس نیز در 
چارچوب جام حذفی با تیم مدعی سپاهان در پیش دارد که 

هنوز تاریخ برگزاری این بازی مشخص نشده است.
این چهار یا پنج بازی در مرحله پلی آف آسیا و لیگ برتر به 
همراه یک بازی دشوار مقابل سپاهان در جام حذفی چالشی 
در  مربیگری اش  راه  ابتدای  در  مجیدی  فرهاد  برای  دشوار 
استقلال است که سرمربی جدید و جوان آبی ها می تواند این 
تهدید بالقوه را به یک فرصت بالفعل تبدیل کرده و با سربلند 
بیرون آمدن از این آزمون دشوار، مسیرش را برای ادامه کار در 

این باشگاه هموار نماید.

تهدیدی که باید تبدیل به فرصت شود

 ۶ چالش جدی مجیدی در استقلال

 فدراسیون فوتبال برای انتخاب جانشین مارک ویلموتس با گزینه هایی مذاکره کرده اما در جمع بندی نهایی به دو گزینه رسیده که 
هر کدام برای قبول مسئولیت سرمربیگری تیم ملی موانع خاص خود را دارند.

فدراسیون فوتبال ایران که اوضاع مدیریتی مناسبی ندارد و شرایط موقت را سپری می کند، یک دغدغه بزرگ هم برای انتخاب 
سرمربی تیم ملی دارد که باید این تیم را برای حضور در ادامه مسابقات انتخابی جام جهانی و جام ملت های آسیا آماده کند.

مارک ویلموتس سرمربی پیشین تیم ملی ایران در اقدامی غیرحرفه ای پیش از دیدار ایران و عراق قراردادش را به صورت یک 
طرفه با فدراسیون فوتبال فسخ کرد و بدون قرارداد مقابل عراق روی نیمکت تیم ملی نشست و پس از شکست مقابل عراق به ایران 

بازنگشت تا مهدی تاج در اقدامی قابل پیش بینی از سمت خود استعفا دهد.
پس از جدایی ویلموتس، برانکو سرمربی سابق سرخ پوشان اصلی ترین گزینه هدایت تیم ملی بود که پس از مذاکراتی طولانی 
و مفصل طرفین به این دلیل به توافق نرسیدند که نظر فدراسیون و مقامات ورزشی ایران این بود که برانکو تنها تا پایان مسابقات 

مقدماتی سرمربی تیم ملی باشد، اما برانکو اصرار به عقد قراردادی سه ساله با فدراسیون داشت.
تصمیم سازان در فوتبال ایران بر این باور بودند توان فنی برانکو تنها برای مرحله مقدماتی این مسابقات است و در صورت صعود به 
جام جهانی باید مربی بزرگ تر از برانکو روی نیمکت تیم ملی بنشیند که این اختلاف نظرها منجر به کنسل شدن بازگشت برانکو به 

ایران گردید.
پس از آن فدراسیون به این نتیجه رسید که حداقل برای مرحله مقدماتی از یک مربی ایرانی برای هدایت تیم ملی استفاده کند که 

علی دایی، امیر قلعه نویی و یحیی گل محمدی سه گزینه نهایی مد نظر فدراسیون برای این منظور بودند.
علی دایی به خاطر برخی ملاحظات و در حالی که از او به عنوان گزینه اصلی نام برده می شد، از بین گزینه ها خارج شد تا قلعه نویی و 
گل محمدی تنها گزینه های باقی مانده فدراسیون باشند. این در حالی است که هر دو گزینه باقی مانده سرمربیان تیم های باشگاهی 

هستند که برای قهرمانی در لیگ برتر می جنگند.
اولویت نخست فدراسیون امیر قلعه نویی است که از تجربه بیشتری نسبت به گل محمدی برخوردار است و پیش از این هم سابقه 
هدایت تیم ملی را داشته است. قلعه نویی پیشنهاد فدراسیون را دریافت کرده اما هنوز پاسخ نهایی اش را اعلام کرده و در حال 
بررسی همه جانبه این شرایط است. با این حال اگر قلعه نویی هم به فدراسیون پاسخ منفی بدهد شرایط انتخاب سرمربی تیم ملی 
سخت تر خواهد شد چرا که اوضاع پیچیده تر می شود و گزینه های دیگر هم بعید است تمایلی برای قبول مسئولیت در این وضعیت 

داشته باشند.
تیم ملی ایران در گروه سوم مسابقات مقدماتی جام جهانی در پایان مرحله رفت مسابقات بعد از عراق ۱۱ و بحرین 9 امتیازی با ۶ 

امتیاز در رده سوم قرار دارد و تنها راه برای صعود مستقیم به جام جهانی پیروزی در هر ۴ بازی دور برگشت است.
ملی پوشان کشورمان در این مرحله سه بار مقابل هنگ کنگ، عراق و بحرین در خانه به میدان می روند و تنها دیدار خارج از خانه 

آنها مقابل کامبوج است.
این راه سخت رسیدن به جام جهانی به دلیل امتیازات زیاد از دست رفته در دور رفت مسابقات، قلعه نویی و سایر گزینه ها را دچار 

تردید کرده و باعث شده وی هنوز پاسخ قطعی خود را به فدراسیون نداده باشد.

 تیم فوتبال امید ایران در دیداری فوق العاده حساس برای رسیدن به المپیک باید به مصاف تیم قدرتمند کره جنوبی برود که هیچ وقت 
در مرحله گروهی مسابقات قهرمانی زیر 23 سال آسیا شکست نخورده است.

تیم فوتبال امید ایران در دومین دیدار خود در چارچوب مسابقات قهرمانی زیر 23 سال آسیا که حکم انتخابی المپیک 2۰2۰ توکیو را 
دارد باید امروز از ساعت ۱3:۴۵ دقیقه به وقت تهران به مصاف تیم قدرتمند کره جنوبی برود. دیداری که برای تیم امید حکم مرگ و 

زندگی را خواهد داشت و پیروزی در آن، راه صعود شاگردان حمید استیلی به مرحله بعدی را هموار می کند.
کره جنوبی در نخستین دیدار خود موفق شد با نتیجه یک بر صفر از سد چین بگذرد. آنها با گل دقیقه 93 لی دونگ جین به سه امتیاز 
رسیدند و در صدر جدول گروه سوم قرار گرفتند. تیم امید ایران نیز در برابر ازبکستان به تساوی یک بر یک رضایت داد تا مشترکا در 

رده دوم حضور داشته باشد.
برعکس ایران که حدود ۴۴ سال است از رسیدن به المپیک محروم مانده، کره جنوبی بهترین عملکرد را نزد تیم های آسیایی داشته 
و در هشت دوره قبلی توانسته به صورت مداوم خود را به این رویداد بزرگ برساند. چشم بادامی ها از سال ۱9۸۸ به صورت متوالی 
جواز حضور در المپیک را کسب کرده اند و حالا در پی نهمین حضور پی در پی هستند. در میان این حضورها، کره در سال 2۰۱2 و در 

المپیک لندن موفق شد تا نیمه نهایی پیشروی کند و به مدال برنز نایل شود.
چند ستاره لژیونر کره جنوبی نتوانستند از باشگاه هایشان برای حضور در مسابقات قهرمانی زیر 23 سال آسیا اجازه بگیرند و به همین 
دلیل آنها تنها 2 لژیونر در لیست 23 نفره خود دارند که یکی از آنها در اروپا مشغول است. جئونگ وو یونگ 2۰ ساله برای تیم فرایبورگ 
بازی می کند و در بوندسلیگا مشغول است. این بازیکن فصل پیش عضوی از تیم بایرن مونیخ بود و یک بازی هم برای تیم اصلی 
باواریایی ها انجام داد. آن جون سو، یکی از گلرهای تیم کره جنوبی نیز در تیم کاگوشیما یونایتد ژاپن فعالیت می کند. الباقی نفرات در 
لیگ داخلی کره عضویت دارند و از ۱2 باشگاه مختلف دعوت شده اند. تیم های دائگو و اولسان هیوندای با چهار نماینده صدرنشین 

هستند. اف سی سئول، بوسان ایپارک و آنیانگ نیز 2 سهمیه در تیم امید دارند و الباقی تیم ها یک بازیکن در لیست 23 نفره دارند.
تیم امید کره در سال 2۰۱9، 9 بازی انجام داد که ماحصل آن پنج برد، سه تساوی و تنها یک شکست بود. تنها باخت آنها در دیداری 
دوستانه مقابل ازبکستان رقم خورد. این تیم با یک سرمربی ۵9 ساله به نام کیم هاک بوم پا به مسابقات گذاشته است. سرمربی که از 
سال 2۰۱۸ هدایت تیم امید کره را پذیرفت و با این تیم فاتح بازی های آسیایی 2۰۱۸ شد. بوم، فوتبالیست بزرگی نبود و تنها برای تیم 
کوک مین بانک بازی کرد و در سال ۱99۱ بازنشسته شد. یک بار خارج از کره و در یک تیم چینی مشغول به کار شد که موفق نبود اما با 

این حال در تیم سئونگنام یک قهرمانی کی لیگ)2۰۰۶( و یک قهرمانی جام حذفی)2۰۱۴( را به دست آورد.
کره در سه دوره مسابقات قهرمانی زیر 23 سال آسیا 2 عنوان چهارمی در سال های 2۰۱3 و 2۰۱۸ و یک مقام دومی در سال 2۰۱۶ را 
به نام خود ثبت کرده است. آنها در مجموع در این مسابقات ۱9 مسابقه انجام داده اند که حاصل آن ۱۱ برد، چهار تساوی و چهار باخت 
بوده است. در مرحله گروهی قرمزها هیچ وقت شکستی نداشته اند و در هر سه دوره در مرحله گروهی هفت امتیاز کسب کرده اند. 
یعنی در مجموع به ۶ برد و سه تساوی رسیده اند. آنها در بازی های دوم خود یک برد سه بر صفر، یک پیروزی پنج بر صفر و یک تساوی 
بدون گل داشته اند. حال باید دید تقابل تیم حمید استیلی مقابل کره قدرتمند به چه نتیجه ای منجر می شود. ما در بازی های آسیایی 

2۰۱۸ با حساب 2 بر صفر مغلوب کرده شدیم اما حالا ماجرا فرق کرده است و نفرات 2 تیم نیز با تغییراتی مواجه شده اند.

نیمکت تیم ملی به چه کسی می رسد؟

 خروج علی دایی و تردید قلعه نویی!
حریف رکوردداری که نمی بازد؛

بازی مرگ و زندگی برای تیم ملی امید

سرمربی سابق تیم فوتبال استقلال از ادعای دوباره این باشگاه مبنی بر مذاکره با 
وکیلش در دوحه گلایه و اعلام کرد »دروغ ها« را از طریق قانونی پیگیری می کند.

رحمان رضایی  جمعه شب گذشته با حضور در برنامه »ورزش از نگاه دو« مجدداً 
اعلام کرد که در دوحه به همراه اسماعیل خلیل زاده سرپرست باشگاه استقلال 
و علی خطیر مذاکراتی را با وکیل آندره استراماچونی برای بازگرداندن این مربی 
ایتالیایی انجام دادند که در نهایت این مذاکرات به خاطر شروط استراماچونی بی 

نتیجه ماند.
در همان نیمه شب بود که این ادعای رحمان رضایی از سوی آندره استراماچونی با 
واکنش مواجه شد و وی یکبار دیگر اعلام کرد که وکلایش هیچ مذاکره ای با باشگاه 

استقلال انجام نداده اند.

استراماچونی صحبت هایش را به یوسف دانشیار مترجم و آنالیزور سابق استقلال 
منتقل کرده بود و آنچه در پی می آید اظهارات این مربی ایتالیایی به نقل از دانشیار 

است:
استراماچونی از اظهارات رحمان رضایی شوکه بود

استراماچونی  جمعه شب خودش با من تماس گرفت و پرسید آیا این موضوع 
)اظهارات رحمان رضایی( واقعیت دارد که گفتم بله. استراماچونی وریا غفوری را از 
طریق من در جریان تمام جزئیات گذاشته بود. استراماچونی آن زمان گفت صحبتی 
نمی کنم که آسیبی به استقلال و فرهاد مجیدی زده نشود ولی بعد از این مصاحبه 

)حرف های رحمان رضایی در شبکه دو( تعجب کرده و شوکه شده بود.
اقدام قانونی سرمربی ایتالیایی

استراماچونی گفت الان وقتش رسیده که صحبت کنم. قبلا وکلایم می گفتند 
پیگیری کن و من پیگیری نمی کردم. الان دروغ ها یک مقدار زیاد شده و به صورت 

قانونی پیگیری می کنم.
استراماچونی خنده اش گرفته بود

تمام چیزهایی که می گویم حرفهای استراماچونی است. رضایی گفته بود ایجنت 
آقای استراماچونی از آنها خواهش کرده بود که به مذاکرات دوحه بروند. استراماچونی 
از این ادعا خنده اش گرفته بود. باشگاه خودش نامه زده بود که خلیل زاده، خطیر و 
رحمان برای مذاکره می آیند. چطور ممکن است ایجنتم بدون هماهنگی با من یک 

نفر را به جایم بفرستد؛ آنهم مذاکره ای که اصلًا نمی خواستیم.
پرونده استقلال ۶ روز قبل از مذاکرات دوحه بسته شده بود

استراماچونی 2۶ دسامبر، ۶ روز قبل از آنکه اعلام شود مذاکره ای باشد، گفته 

بود شرطی ندارم و کلًا پرونده استقلال برای من بسته شده است و دیگر شرطی 
نیست. دلیلش را هم گفته بود مشکل من مشکل نوع پرداختم بود که بعد از تلاش 
مسئولان سفارت ایران و ایتالیا این مشکل برطرف شد اما یکسری مدارک دستکاری 
شده و حرفهای غلطی درباره من زده شد از جمله اینکه درخواست پول بیشتر و 
خانه جدیدی داشته ام. استراماچونی گفت که با این حرف ها، پرونده بازگشت به 
استقلال برایم بسته شد چون نمی توانم با این افرادی که چنین ادعاهایی مطرح می 

کنند، کار کنم. همه اینها در ایمیل ها هست.
وکیل باشگاه و وکیل استراماچونی به عنوان دو دوست با هم ملاقات کردند

استراماچونی گفته بود که دیگر نمی خواهد مذاکره ای کند. پنج، شش روز قبل از 
دوحه بحث مذاکره منتفی بوده است. اما وکیل باشگاه و وکیل استراماچونی در دوحه 
همدیگر را به عنوان دو دوست قدیمی و روی شناخت قبلی همدیگر را دیده اند و قرار 
نبوده مذاکره ای باشد. چون از قبل اعلام کرده بود دیگر مذاکره ای نیست. اینکه 
گفتند سه چهار روز مذاکره فشرده، درست نیست. همان شب وکیل استراماچونی به 

همراه همسرش به تایلند رفته بود.
چرا یک پرسپولیسی مامور مذاکره شد؟

پای  که  بودند  داده  بیشتر  پول  پیشنهاد  استراماچونی،  وکیل  طریق  از  حتی 
نداشته  شرطی  اصلًا  استراماچونی  بود  گفته  وکیلش  که  بنشینند  مذاکره  میز 
است. استراماچونی می گفت باشگاه اگر می خواست با من مذاکره کند چرا یک 
پرسپولیسی را برای مذاکره انتخاب کرده بود؟ وقتی مشکل نوع پرداخت حل شد 
برنامه استراماچونی برگشت بود اما انتشار اسناد دستکاری شده و شروط عجیب مثل 

آب سردی روی تن استراماچونی بود.

آندره استراماچونی:

از صحبت های رحمان رضایی شوکه ام
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منطقه پس از قابوس چه راهی خواهد رفت؟

سلطانی برای صلح

دیوان پادشاهی عمان بامداد دیروز خبر درگذشت سلطان قابوس را اعلام کرد. اما سوال 
مهمی که ذهن تحلیلگران را بخود مشغول کرده اینست که پس از او چه خواهد شد؟

زهره نوروزپور: به او سلطان صلح لقب داده بودند. همانطور که پایتخت کشورش رفت و 
آمدگاه صلح بود. قابوس بن سعید بن تیمور البوسعیدی، تاج پادشاهی را هنگامی بر سر نهاد 
که عمان از لحاظ فقر فرهنگی، اقتصادی و سیاسی زیر صفر در رنج بود، منزوی ترین و محروم 
ترین کشور عربی حاشیه خلیج فارس به حساب می آمد. البته این وضعیت تا قبل از قیام 

ظفار بود.
پس از جنگ داخلی و شورش چپ ها در منطقه ظفار، مسیر کشور عمان به سمت دیگر 
رفت. او که بر شورشیان که با نام جنبش نهضت ازادی برای پادشاه قد علم کرده بودند، مبارزه 

کرد و در نهایت با کمک شاه ایران بر آنها غلبه کرد و کشورش را به سمت مدرنیته هدایت کرد.
روایت است که سه اصل مهم در پیشرفت کشور عمان، التفات سلطان قابوس به معترضان 
جنبش نهضت آزادی بود. او که در همان زمان اعلام عفو عمومی کرد سه نفر از رهبران این 

حزب را در دولتش به کار گرفت.
روابط سلطان قابوس با ایران

سلطان قابوس همواره بر یک سیاست کشورش را اداره می کرد، با دوستان مروت با دشمنان 
مدارا، که این سیاست سبب شده بود که او تقریبا دشمنی نداشته باشد!

اما در باره تاریخچه روابط ایران و عمان، منابع خبری از آن بسیار نوشتند: مهمترین وجه 
رابطه دیپلماتیک ایران و عمان در سه دهه اخیر را می توان در نقشی خلاصه کرد که مسقط در 
این دوره به عهده داشته: میانجیگری میان تهران و کشورهایی که با جمهوری اسلامی بر سر 
مسائلی اختلاف داشته اند. نقش عمان در این زمینه شاید نخستین بار در اوج روزهای جنگ 
ایران و عراق در سال ۱3۶۶پررنگ شد. هنگامی که مسقط با دعوت از نمایندگان تهران و بغداد 
تلاش کرد تا طرفین درگیر به شکلی محرمانه راهی برای رسیدن به توافق آتش بس بیابند. 
گرچه آن مذاکرات به توافقی میان ایران و عراق نیانجامید اما موضع دو طرف را برای پذیرش 

آتش بس در یک سال بعد آماده کرد.
در سال های پس از جنگ هشت ساله، عمان به این تلاش های میانجیگرایانه ادامه داد 
و از سرگیری روابط ایران با عربستان سعودی و بریتانیا حاصل همین دوران )۱99۰( است. 
ایران در سال 2۰۰۷ را  از  همچنین وساطت عمان در ماجرای رهایی ملوانان بریتانیایی 
باید به این فهرست افزود. آزادی سه جوان آمریکایی متهم به جاسوسی از زندان اوین در دو 
تابستان متوالی )سال های ۱3۸9 و۱39۰( شاید تا این لحظه تازه ترین محصول به بارنشسته 

دیپلماسی میانجیگرایانه عمان در این مسیر باشد.
بی بی سی در این باره نوشت:ایران و آمریکا که به سبب قطع رابطه دیپلماتیک، با وساطت 
عمان راهی برای رهایی زندانیانی بیابند که پیشتر جمهوری اسلامی آنها را به هشت سال 
حبس محکوم کرده بود. عمان برای رسیدن به این هدف پذیرفت که وثیقه نیم میلیون دلاری 
هر یک از این سه جوان را به جمهوری اسلامی بپردازد که روی هم رفته یک و نیم میلیون دلار 

می شد.
اما در ماجرای آزادی سه جوان آمریکایی، حسین نوش آبادی، سفیر ایران در عمان ابراز 
امیدواری کرد که نقش واسطه گری عمان به همین موضوع محدود نشود و بتواند به آزادی 
»ایرانیان زندانی« در آمریکا بیانجامد. سفیر ایران در این زمینه به طور مشخص از شهرزاد 
میرقلی خان نام برد که در سال 2۰۰۷ شد. با این حال نباید فراموش کرد که همه دعوت های 
عمان از ایران برای حل مسائلی که یک طرفش تهران بوده همیشه با پاسخ مثبت جمهوری 
اسلامی مواجه نشده است. از جمله، تلاش عمان برای حل اختلاف ایران و امارات متحده 
عربی بر سر جزایر سه گانه )تنب کوچک، تنب بزرگ و ابوموسی( که هربار تهران تمایلی عملی 
برای حل آن نشان نداده است و یا رد درخواست مسقط برای وساطت بین تهران و واشینگتن. 
البته آمریکا با توجه به وجود عمان، کانال ارتباطی مورد اطمینانش توانست در ژانویه 2۰۱2 
پیام »هشدار« جدی خود در قبال تهدیدهای ایران به بستن تنگه هرمز را به تهران برساند. 
سلطان قابوس، پادشاه عمان، در گفتگو با شبکه تلویزیونی فوکس آمریکا و بدون اشاره به 

جزییات موضوع فاش ساخت که این هشدار به دست رهبران ایران رسیده است.
اما فارغ از این نقش میانجیگری عمان، روابط دوجانبه تهران - مسقط بر چه پایه ای استوار 
است؟ و از آن مهمتر، دلایل عمان برای اختلاف مواضعش با دیگر کشورهای عرب حاشیه 
خلیج فارس بر سر تعاملی متفاوت با ایران چیست؟ به نظر می رسد مهمترین عواملی که 
ماهیت رابطه ایران و عمان را شکل داده اند از یک سو مرتبط با مسایل نظامی - استراتژیک و از 
سوی دیگر ریشه در تفاوت ها )و حتی اختلافات( عمان با دیگر کشورهای عرب داشته باشد.

استراتژی منطقه ای برای حفظ ثبات برخلاف رابطه ایران با دیگر همسایگانش که براساس 
تجارت و بازرگانی یا علقه های فرهنگی بنا شده، آنچه که ماهیت روابط تهران - مسقط را شکل 

داده، همکاری نظامی و استراتژیک منطقه ای است.
این رابطه از سال های پیش از انقلاب بهمن ۱3۵۷ ایران و با کمک نظامی شاه به حکومت 

عمان برای مقابله با شبه نظامیان ظفار آغاز شد.
گرچه کشورهای دیگری هم در آن هنگام به یاری حکومت نوپای سلطان قابوس پرداختند 
اما نقش اصلی در پشتیبانی لجستیکی دادن به نیروهای نظامی عمان و حتی رویارویی 
مستقیم با شبه نظامیان چپگرای ظفار بر عهده نیروهای نظامی ایران بود که توانست زمام امور 
را در سال ۱9۷۵ به سلطان قابوس بازگرداند. از آن هنگام تاکنون، به عقیده برخی تحلیلگران 
عرب، سلطان قابوس حکومتش را مدیون ایرانی هایی بود که در روزهای سخت به یاری اش 
شتافتند. امضای توافقنامه های مرزی ایران و عمان بر سر تنگه هرمز حاصل همین دوران 
است و طرفین از آن به بعد اسناد امنیتی و نظامی دیگری امضا کرده اند که از جمله به ناظران 

نظامی هر طرف اجازه می دهد تا بر مانورهای یکدیگر نظارت کنند.
دومین سفر سلطان قابوس به تهران تابستان ۱3۸۸ بود.سلطان قابوس در این سفر علاوه بر 
ملاقات با رهبر معظم انقلاب و محمود احمدی نژاد، رئیس جمهور وقت، قرارداد توسعه میدان 
گازی جزیره کیش را به ارزش هفت میلیارد دلار )و با چشم انداز توسعه تا سقف ۱2 میلیارد 
دلار( با طرف ایرانی امضا کرد که به دلیل تحریم های بین المللی عمان را از مشارکت در پیشبرد 
این طرح بازداشت. عمان به عنوان یکی از متحدان اصلی آمریکا در خاورمیانه و یکی از شش 
عضو شورای همکاری خلیج فارس در سه دهه اخیر سعی کرد که حتی در مواقع همراهی با 
متحدانش، مستقل از آنها به نظر برسد.درباره جزایر سه گانه سلطان قابوس معتقد بود که باید 
از راه مذاکره به اشغال آنها پایان داده شود - اما این موضعگیری همواره دربستری متفاوت با 

دیگر اعضای شورای همکاری مطرح شده تا از تنش در روابط ایران و عمان جلوگیری کند.
وجوه تمایز عمان از دیگر کشورهای عرب شاید بتوان مهمترین وجه افتراق نسبی عمان از 
سیاست های شورای همکاری خلیج فارس و دلیل حفظ نزدیکی اش با ایران را در اختلافات 
مسقط با ریاض دانست. فارغ از همه فاکتورهای ملی و منطقه ای، موضوعی که چشم انداز 
رابطه تهران و مسقط را مبهم می سازد این است که سلطان قابوس، حاکم بلامنازع عمان در 
چهار دهه اخیر، برخلاف دیگر نظام های پادشاهی عرب، جانشین خود را یک نامه معرفی کرد 

که امروز با علام خبر فوت او معرفی شد.
سلطان قابوس که هنگام فوت ۷9 سال داشت، ظاهرا همه این سال ها نقش اصلی را در 
تنظیم روابط خارجی کشورش از جمله با ایران داشته است نه تنها فاقد برادری برای جانشینی 

است بلکه از تنها ازدواج کوتاه مدتش در میانه دهه ۱9۷۰ هم فرزندی ندارد.
قابوس از سال ۱3۴9 )۱9۷۰( که پدر خود را در کودتایی آرام و بدون خونریزی کنار گذاشت 
و به تبعید فرستاد، زمام امور عمان را در دست دارد. زمامداری فردی وی سبب شده که 

حکومت تمام و کمال به خود وی وابسته باشد.
از  یکی  حال  عین  در  او  است.  پرسابقه ترین  عربی  کشورهای  حکام  میان  در  قابوس 
محبوب ترین آنها در میان مردمشان به حساب می آمد. شکاف های طبقاتی و اجتماعی در 
عمان نسبت به بسیاری از کشورهای عربی در سطح محدودتری است و روند مدرن سازی با 

آسیب ها و محرومیت های اجتماعی شدید توام نبوده است.
مدرن سازی نظام آموزشی عمان دستاوردهای قابل اعتنایی داشته و دسترسی به آموزش 
در این کشور دو میلیون و ۶۰۰ هزار نفر )یک میلیون و 9۰۰ هزار نفر بومی و ۷۰۰ هزار نفر 
خارجی( به امری قابل دسترس بدل شده است. دولت سالانه یک چهارم بودجه خود را به 
امور آموزشی اختصاص می دهد. در زمینه برابری قانونی زن و مرد نیز عمان از همه کشورهای 

عرب منطقه پیشروتر است.
در مجموع، سلطان قابوس در عرصه اجتماعی و سیاسی نوعی ثبات توام با اصلاحات 
محافظه کارانه را دنبال کرده و به رغم قدرت مطلقه اش با خواست های محدودی که اینجا و 
آنجا در جامعه محافظه کار عمان شکل گرفته همراهی و همگامی نشان داده است تا "ثبات" 
کشور و تاج و تخت دستخوش بحران نشود. همین رفتار در جریان "بهار عربی" که تنش های 
محدودی در درون عمان نیز در پی داشت، سبب شد که این کشور در مجموع با عوارض و 
پیامدهای محدود، بحران را از سر بگذراند. در عرصه سیاست خارجی عمان پیوسته به نوعی از 
ثبات محافظه کارانه در رویکردها و جهت گیری های بین المللی  و منطقه ای مشهور بوده است.

همین مناسبات خوب با تهران سبب شده که به خصوص در دهه گذشته عمان نقش 
میانجیگرانه بی بدیل در مناسبات ایران و غرب برای آزادی  گروگان ها و شهروندان زندانی دو 
طرف بازی کند. سومین سفر قابوس به تهران شهریور سال 92 و اندکی پس از آغاز دوران 
ریاست جمهوری حسن روحانی انجام شد. آن زمان خبرهایی مبنی بر وساطت عمان میان 

ایران و آمریکا برای حل مناقشه ای هسته ای منتشر شد، اما چندان مورد تایید قرار نگرفت.
در آذرماه 9۱ نیز فاش شد که عمان از یک سال پیش تر به طور فشرده در کار میانجیگری 
میان ایران و آمریکا برای حل مناقشه هسته ای بوده و هر دو طرف چندین دیدار محرمانه در این 
کشور داشته اند. بعدتر یکی از مشاوران حسن روحانی فاش کرد که اولین دیدار محمدجواد 
ظریف و جان کری نه ابتدا به ساکن، بلکه حاصل مذاکرات محرمانه قبلی و نهایتا گامی در 

جهت آشکارسازی این مذاکرات بوده است.
برملاشدن نقش ویژه عمان در میانجیگری های دو سال اخیر میان ایران و آمریکا با انتقادهای 
سختی در کشورهای عرب خلیج فارس روبرو شد، اما مقام های عمانی از این اقدام خود دفاع 

و آن را در راستای تامین امنیت بیشتر برای منطقه توصیف کردند.

بالاخره بعد از سه روز ابهامات و گمانه زنی های مختلف درباره حادثه تلخ سقوط 
هواپیمای مسافربری خطوط هوایی اوکراین صبح دیروز ستاد کل نیرو های مسلح 
جمهوری اسلامی ایران، با صدور بیانیه ای اعلام کرد، این هواپیمای در شرایط حساس 
وبحرانی روز حادثه، به دلیل بروزخطایی انسانی وبه صورت غیر عمد، مورد هدف پدافند 

هوایی قرارگرفته است.
در خصوص این حادثه تلخ و غمبار ستادکل نیرو های مسلح در خصوص سقوط 

هواپیمای مسافربری خطوط هوایی اوکراین اطلاعیه ای صادر کرد.
به گزارش  روابط عمومی ستادکل نیرو های مسلح؛ متن اطلاعیه ستادکل نیرو های 

مسلح به این شرح است:
ملت شریف و انقلابی ایران اسلامی.

درپی وقوع حادثه دلخراش سقوط یک فروند هواپیمای مسافربری بوئینگ ۷3۷ 
و در  اولین ساعات صبح چهارشنبه ۱۸/۱۰/9۸  در  اوکراین  خطوط هوایی کشور 
بحبوحه تهاجم موشکی به پایگاه آمریکای جنایتکار و احتمال تأثیر اقدامات نظامی 
در این حادثه، ستاد کل نیرو های مسلح بلافاصله به منظور بررسی این احتمال اقدام 
به تشکیل هیأت بازرسی متشکل از کارشناسان فنی و عملیاتی، مستقل از سازمان 
هواپیمایی کشوری نمود که نتایج بررسی شبانه روزی و دقیق این هیأت به استحضار 

ملت شریف ایران می رسد:
۱-درپی تهدید های رئیس جمهور و فرماندهان نظامی آمریکای جنایتکار مبنی بر 
هدف قرار دادن تعداد زیادی از اهداف در خاک جمهوری اسلامی ایران در صورت 
انجام عملیات متقابل و نظر به افزایش بی سابقه تحرکات هوایی در منطقه، نیرو های 
مسلح جمهوری اسلامی ایران به منظور پاسخگویی به تهدیدات احتمالی در بالاترین 

سطح آماده باش قرار گرفتند.
2- در ساعات پس از انجام عملیات موشکی، پرواز های جنگی نیرو های تروریست 
آمریکایی در پیرامون کشور افزایش یافته و برخی اخبار نیز از مشاهده ی اهداف هوایی 
به سمت مراکز راهبردی در کشور به واحد های دفاعی واصل و اهداف متعددی در برخی 
صفحات رادار مشاهده شد که موجب حساسیت بیشتر در مجموعه های پدافند هوایی 

گردیده است.
3- در چنین شرایط حساس و بحرانی، پرواز شماره ۷۵2 خطوط هوایی اوکراین از 
فرودگاه امام خمینی )ره( حرکت نموده و درهنگام چرخش، کاملًا در حالت نزدیک 
شونده به یک مرکز حساس نظامی سپاه و در ارتفاع و شکل پروازی یک هدف متخاصم 
قرار می گیرد که در این شرایط بر اثر بروز خطای انسانی و به صورت غیر عمد، هواپیمای 
از  جمعی  رسیدن  شهادت  به  موجب  متاسفانه  که  گرفته  قرار  اصابت  مورد  مذکور 

هموطنان عزیز و جان باختن تعدادی از اتباع خارجی میگردد.
۴- ستاد کل نیرو های مسلح ضمن عرض تسلیت و اظهار همدردی با خانواده های 
داغدار هم وطن و جان باختگان اتباع سایر کشور ها و عذرخواهی به خاطر خطای 
انسانی پیش آمده، اطمینان کامل می دهد با پیگیری انجام اصلاحات اساسی در 
فرآیند های عملیاتی در سطح نیرو های مسلح امکان تکرار این گونه خطا ها را غیر ممکن 
ساخته و بلافاصله مقصر آن را به سازمان قضایی نیرو های مسلح معرفی نماید تا با 

خطا های صورت گرفته برخورد قانونی صورت گیرد
۵- همچنین ابلاغ گردید تادر اسرع وقت مسئولین مربوطه در سپاه با حضور در رسانه 

ملی توضیحات مشروحی را به مردم شریف ارائه نمایند
رهبر انقلاب باصدورپیام همدردی با خانواده های داغدار تاکید کرد

لزوم پیگیری کوتاهی ها یا تقصیرهای احتمالی و مراقبت از عدم تکرار
رهبر معظم انقلاب اسلامی در پی اطلاع از نتایج تحقیقات ستاد کل نیروهای مسلح 
درباره سقوط هواپیمای مسافربری اوکراینی، در پیامی با ابراز همدردی عمیق و مجدد با 
خانواده های داغدار، ستاد کل نیروهای مسلح را مأمور پیگیری کوتاهی ها یا تقصیرهای 

احتمالی در این حادثه و مراقبت برای عدم امکان تکرار چنین سانحه ای کردند.
انقلاب  پیام رهبر  پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، متن  به گزارش 

اسلامی به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

با اطلاع از نتایج تحقیقات ستاد کل درباره ی حادثه ی هواپیمای مسافربری اوکراینی 
و اثبات دخالت خطای انسانی در آن، مصیبت درگذشت جان باختگان این حادثه ی 

اندوهبار برای اینجانب بسیار سنگین تر شد. 
و  عمیق  همدردی  دیگر  بار  عزیزان  این  معظم  خانواده های  به  اولًا  میدانم  لازم 
تسلیت صمیمانه ی خود را ابراز کنم و از خداوند متعال برای آنان بردباری و آرامش 
روحی و قلبی تمنا نمایم. ثانیاً به ستاد کل نیروهای مسلح مؤکداً درباره ی پیگیری 
کوتاهی ها یا تقصیرهای احتمالی در این حادثه ی دردناک سفارش کنم. ثالثاً مراقبت 
و پیگیری های لازم برای عدم امکان تکرار چنین سانحه ای را از مدیران و مقامات 

ذی ربط مطالبه نمایم.
پروردگار عزیز و کریم به درگذشتگان لطف و رحمت و به داغداران صبر و اجر عنایت 

فرماید.
سیّدعلی خامنه ای

2۱ دی ۱39۸
 رئیس جمهوری: 

عاملان سقوط هواپیمای اوکراینی مورد پیگرد قرار می گیرند
رئیس جمهوری  نیز ضمن ابراز تاسف از خطای انسانی رخ داده که منجر به سقوط 
هواپیمای اوکراینی شد، در بیانیه ای اعلام داشت: مسببین این اشتباه نابخشودنی 
مورد پیگرد قانونی قرار گرفته و نتایج به استحضار ملت شریف ایران و خانواده های 

قربانیان برسد.
حجت الاسلام والمسلمین »حسن روحانی« در بیانیه ای ضمن ابراز تاسف و تاثر اعلام 
داشت: ساعاتی قبل از نتیجه تیم تحقیقاتی ستاد کل نیروهای مسلح مربوط به سانحه 
سقوط هواپیمای مسافربری اوکراینی مطلع شدم. در فضای تهدید و ارعاب رژیم متجاوز 
آمریکا علیه ملت ایران پس از شهادت سردار قاسم سلیمانی و به منظور دفاع در برابر 
حملات احتمالی ارتش آمریکا، نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران در آماده باش 
صددرصد قرار داشتند که متأسفانه خطای انسانی و شلیک اشتباه، به یک فاجعه بزرگ 

منجر شد و دهها انسان بی گناه قربانی شدند.
در ادامه بیانیه رئیس جمهوری آمده است: جمهوری اسلامی ایران از این اشتباه 
فاجعه بار بسیار متأسف است و اینجانب از سوی جمهوری اسلامی ایران به خانواده های 
قربانیان این فاجعه دردناک، عمیقا تسلیت عرض می کنم و به کلیه دستگاه های ذیربط 
دستور می دهم که تمامی اقدامات لازم برای جبران، همدردی و دلجویی از ایشان 
به عمل آورند. همچنین ضمن ابراز تأسف شدید، همدردی دولت ایران را به ملت ها، 
دولت ها و خانواده های قربانیان غیرایرانی تقدیم می نمایم. وزارت امور خارجه، همکاری 
کامل کنسولی برای شناسایی و بازگرداندن پیکرهای قربانیان به خانواده هایشان را 
به عمل می آورد. این حادثه دردناک موضوعی نیست که به سادگی بتوان از کنار آن 
گذشت. می بایست تحقیقات تکمیلی برای شناسایی کلیه علل و عوامل این فاجعه 
ادامه یافته و مسببین این اشتباه نابخشودنی مورد پیگرد قانونی قرار گرفته و نتایج به 
استحضار ملت شریف ایران و خانواده های قربانیان برسد. در این بیانیه آمده است: 
همچنین ضرورت دارد برای رفع نقاط ضعف سامانه های پدافندی کشور، ترتیبات 
و تمهیدات لازم اتخاذ گردد تا هرگز چنین فاجعه ای تکرار نشود. مجددا ضمن اظهار 
همدردی با خانواده های قربانیان این حادثه دردناک، برای درگذشتگان از درگاه الهی، 

غفران و رحمت الهی، و برای بازماندگان صبر و اجر مسألت دارم.

 رییس مجلس شورای اسلامی  :
نباید از شناسایی عوامل سقوط هواپیمای اوکراینی غفلت شود

رییس مجلس شورای اسلامی  نیز در پیامی با ابراز همدردی با جان باختگان سانحه 

سقوط هواپیمای مسافربری اوکراین، اعلام کرد: بررسی ابعاد این خطا، وظیفه مهمی 
است که باید در اولویت کار دستگاه های ذیربط قرار گیرد همچنین شناسایی عوامل 
قصور یا تقصیر در ایجاد این واقعه تاسف بار مطالبه به حقی است که  نباید از آن غفلت 

گردد.
»علی لاریجانی« در پیامی خاطرنشان کرد: اطلاع از نتیجه تحقیقات در خصوص 
سانحه دلخراش سقوط  هواپیمای مسافربری اوکراینی و اثبات دخالت خطای انسانی 

در آن بار سنگین اندوه و  مصیبت این حادثه را  فزونی مضاعف بخشید.
رییس مجلس شورای اسلامی در این پیام آورده است: از این رو تاثر و تالم عمیق خود 
و نمایندگان مجلس شورای اسلامی را از وقوع این خطای فاجعه بار اعلام و ضمن ابراز 
همدردی خالصانه با یکایک بازماندگان این عزیزان به ایشان صمیمانه تسلیت عرض 

کرده و از درگاه احدیت برای آنان صبر و آرامش طلب می کنم.  
کار  اولویت  در  باید  که  است  مهمی  وظیفه  خطا،  این  ابعاد  بررسی  افزود:  وی 
دستگاه های ذیربط قرار گیرد. همچنین شناسایی عوامل قصور یا تقصیر  در ایجاد این 

واقعه تاسف بار مطالبه به حقی است که  نباید از آن غفلت گردد.
لاریجانی افزود: مجموعه دستگاه های مرتبط باید تدبیری اتخاذ کنند تا راه بر تکرار 
چنین سانحه تلخی بسته شود و خطایی از این دست تحت هیچ شرایطی به وقوع 
نپیوندد. رییس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: از خداوند متعال می خواهم که به 
جانباختگان این سانحه، رحمت بی کران خود را نثار  و به داغداران و مصیبت دیدگان 

صبر و سکینه قلبی عطا فرماید.

دستور رئیسی به سازمان قضایی نیرو های مسلح؛
 اقدام سریع قضایی درباره حادثه سقوط هواپیما

نیروهای مسلح،  رئیس سازمان قضایی  به  نیزطی دستوری  قوه قضاییه   رئیس 
ضمن اعلام تسلیت مجدد به بازماندگان حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی، جمع آوری 

مستندات و اقدامات قضایی مربوط به این حادثه دلخراش را مورد تاکید قرار داد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی قوه قضائیه، در دستور سید ابراهیم رییسی که 
روز شنبه خطاب به رییس سازمان قضایی نیروهای مسلح انتشار یافته، آمده است: 
احتراماً با عنایت به بیانیه ستاد کل نیروهای مسلح در خصوص حادثه تأسف بار سقوط 
هواپیمایی اکراینی که منجر به شهادت و جان باختن تعدادی از هموطنان و اتباع برخی 
کشورهای دیگر شده است ضمن تسلیت مجدد به خانواده-های داغدار، بدینوسیله 
مقرر می دارد: سازمان قضایی نیروهای مسلح در اسرع وقت با دریافت و جمع آوری 
مستندات مربوط به ستاد کل نیروهای مسلح، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و سازمان 
هواپیمایی کشور و اخذ توضیح از مقامات مسئول مطلع، نسبت به شناسایی واقعیت 
قضایی مقصرین بروز این حادثه ناگوار اقدام و برابر ضوابط و مقررات قانونی رسیدگی و 

نتیجه را به صورت مستمر به اینجانب منعکس نمایند.

 واکنش ها به پذیرش خطای انسانی در سقوط هواپیمای اوکراینی
محمدرضا تابش، نایب رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی خواستار معرفی 
و مجازات مقصرین حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی و همچنین برگزاری مراسم باشکوه 

برای قربانیان و اعلام عزا و تعطیلی عمومی شد.
*علی نجفی خوشرودی، عضو کمیسیون امنیت ملی: مقصران سقوط هواپیمای 

اوکراینی استعفا دهند و مجازات شوند
*سیده فاطمه ذوالقدر، سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس: با پنهان کاران برخورد 

شود/ارائه اطلاعات غلط از هزاران بمب و موشک خطرناک تر است
به  شلیک  مسببین  با  سازندگی:  کارگزاران  حزب  سخنگوی  مرعشی،  *حسین 

هواپیمای اوکراین برخورد شود
*احمد توکلی، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام: حقیقت در همان ابتدا باید به 

مردم اعلام می شد
*نماینده زرتشتیان: برخورد قضایی با مقصران حادثه نابخشودنی سقوط هواپیما، 

حداقل خواسته ایرانیان است
»مسئولیت پذیری«  و  »شفاف سازی«  مجلس:  امید  فراکسیون  عضو  *ابراهیمی، 

اعتماد مردم را افزایش می دهد
*حضرتی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس: با آسیب شناسی سقوط هواپیمای 

اوکراینی جلوی حوادث مشابه را بگیریم
*فاطمه سعیدی، سخنگوی فراکسیون امید: باید تمام مقصران در هر سطحی با 

برخورد قاطع مواجه شوند
 مجید انصاری  این اتفاق یک فاجعه بزرگ ملی بود؛ فاجعه مضاعف نحوه برخورد 
مسئولین با حادثه واطلاع رسانی درباره آن بود.باید با قاطعیت درباره هر دو مسئله 
یعنی مسببان سقوط هواپیما و مسببان اطلاع ناقص رسیدگی شود؛ با افراد خاطی 
طبق مقررات برخورد شود و مجازات شوند تا حداقل اعتماد مخدوش شده جامعه ترمیم 

گردد.
واکنش توییتری مسئولان

 محمد جواد ظریف، وزیر خارجه کشورمان در پیامی توییتری با اشاره به نتایج علل 
سقوط هواپیمای بویینگ با ابراز تاسف عمیق، نوشت: خطای انسانی در زمان بحران 

ناشی از ماجراجویی ایالات متحده منجر به فاجعه شد.
بهرام پارسایی نماینده مردم شیراز در مجلس درتوییتی با تاکید بر ضرورت استعفا 
یا برکناری فوری بالاترین رده های مسئول در سقوط هواپیمای اوکراینی نوشت که در 
جلسه علنی فردا)یکشنبه( مجلس درخواست استیضاح وزرای مسئول در این حادثه 

را تقدیم می کند.
همچنین عبدالکریم حسین زاده، نایب رئیس فراکسیون امید مجلس در صفحه 
شخصی خود در توییتر با انتقاد از تکذیب سه روزه علت سقوط هواپیمای اوکراینی، 
خطاب به مسئولان گفت: انتظار دارید حرف هایتان مورد قبول افکار عمومی قرار 

بگیرد؟
محمد رضا عارف، رئیس فراکسیون امید مجلس نیز با انتشار یادداشتی خواستار 

استعفا، برکناری و برخورد در خور با مقصران، پنهانکاران و ناصادقان با ملت شد.
همچنین حمید بعیدی نژاد، سفیر کشورمان در لندن بابت قرار دادن اطلاعات اشتباه 

در اختیار رسانه ها عذرخواهی کرد.
معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رییس جمهور هم در توییتر نوشت: تا عصر 
جمعه، آنچه برای رییس جمهور قطعیت داشت منحصر به اطلاعات فنی بود و گزارش 

ستاد کل نیروهای مسلح، عصر دیروز به رییس جمهور ارائه شد.
درهمین ارتباط اسحاق جهانگیری، معاون اول رییس جمهور توییت کرد: حادثه 
ساقط شدن هواپیمای اوکراینی در اثر خطای انسانی پدافند هوایی فاجعه ای سنگین 

و ملی است.
فرهنگی مجلس: مجلس موضوع هواپیمای  *طیبه سیاوشی، عضو کمیسیون 

اوکراینی را بررسی کند 
*علیرضا رحیمی، عضو هیات رئیسه مجلس: تاخیر در اعلام "علت سقوط هواپیمای 

اوکراینی" شوک بی اعتمادی ایجاد کرد

فرمانده نیروی هوافضای سپاه  تسریح کرد
جزئیات حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی

فرمانده نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به سانحه سقوط 
هواپیمای مسافربری خطوط هوایی اوکراین گفت:ما گردنمان از مو باریکتر است همه 
مسئولیت کار را می پذیریم و هر گونه تصمیمی مسئولین بگیرند ما مطیع اجرای آن 

هستیم
سردار سرتیپ پاسدار امیر علی حاجی زاده روز شنبه در تشریح جزئیات حادثه سقوط 

هواپیمای مسافربری خطوط هوایی اوکراین افزود: حادثه دلخراش سرنگونی هواپیمای 
مسافربری خطوط هوایی اوکراین را بنده در غرب کشور بعد از اجرای عملیات ضربات 

موشکی علیه پایگاه های آمریکا شنیدم.
کاش می مُردم و شاهد حادثه سرنگونی هواپیما نبودم 

وی اضافه کرد: موقعی که اطمینان پیدا کردم این اتفاق افتاده آرزوی مرگ کردم برای 
خودم که ای کاش می مردم و این حادثه را شاهد نبودم ما یک عمر خودمان را پیش مرگ 
پیشمرگ مردم کردیم و امروز هم آبرویمان را با خداوند متعال معامله می کنیم و در این 

شرایط سخت مقابل دوربین ها ظاهر شدیم توضیح بدهیم.
 همه مسولیت کار را می پذیریم

 فرمانده هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی  ادامه داد: بررسی های این حادثه 
توسط ستادها بالاتر و مجموعه قوه قضاییه بررسی می شود اطلاعات کامل می شود و 
همین ابتدای صحبت عرض بکنم که ما گردنمان از مو باریکتر است همه مسئولیت کار 

را می پذیریم و هر گونه تصمیمی مسئولین بگیرند ما مطیع اجرای آن هستیم.
وی ادامه داد: بیش از یک هفته شرایط منطقه و التهابات منطقه و احتمال درگیری 
نسبت به سالهای گذشته شاید از ابتدای انقلاب بی سابقه بود و احتمال درگیری بالا 
بود. نیروهای هر دو طرف در آماده باش صددرصد بودند بخصوص که آمریکایی ها اعلام 
کرده بودند ۵2 نقطه در ایران را می زنند. برای همین همه ی یگان های آفندی و پدافندی 

در آماده باش صددرصد بودند.
همه یگان های پدافندی و آفندی آماده باش کامل بودند 

سردار حاجی زاده گفت: آنچه در بررسی های ما انجام شد شب حادثه وضعیت آمادگی 
را در سطح جنگی قرار دادند و بالاترین سطح آماده باش توسط شبکه یکپارچه پدافند به 
سامانه ها ابلاغ می شود.  در این شرایط تعدادی از سامانه های پدافندی به رینگ پدافند 
تهران اضافه شد. یعنی اولین سامانه های که در محدوده  غرب تهران مستقر می شود، 

این حادثه توسط آن رقم خورده است.
فرمانده هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی افزود: در چندین مرحله این آماده 
باشه سه - سه که بالاترین سطح آماده باش است به همه شبکه تاکید می شود و همه 

سامانه های پدافندی در بالاترین سطح آمادگی به سر می بردند.
وی یادآورشد: در مراحل مختلف چندین بار به این سامانه ها از جمله همین سامانه که 
درگیر شده توسط شبکه یکبارچه اعلام می شود، موشک های کروزی به سمت کشور 
شلیک شده است و در یکی دو مرحله تاکید می شود و گزارش های واصله مبنی بر این 

است که این کروزها در مسیر هستند.  آمادگی داشته باشید.
فرمانده هوافضای سپاه خاطرنشان کرد: در واقع سامانه ها در بالاترین سطح آمادگی 
قرار داشتند و کافی بود شاسی را فشار دهید. به آنها گفته شده کروزها شلیک شده و در 

مسیر است. این سامانه درگیر شده و شلیک موشک داشته است.
این مقام نظامی اضافه کرد: ما پیش بینی کردیم و مصاحبه ای با خود اپراتور شده 
است که پخش خواهد شد. ایشان )اپراتور( اظهار می کند که ما چندین بار درخواست 
کردیم که فضای کشور از پروازها متوقف شود و به اصطلاح )CLEAR( شود که در 

شرایط سه سه طبیعی است که درخواست شود.  
اپراتور، هواپیمای مسافربری را موشک کروز تشخیص داد

حاجی زاده با تشریح چگونگی نحوه اصابت موشک به هواپیمای مسافربری اوکراینی، 
محل استقرار سامانه پدافند یا سامانه ای که ساعت ۱2شب مستقر و آماده بوده را نشان 
داد و گفت: زمانی که هواپیما که از فرودگاه امام بلند می شود، )سامانه( به سمتی که 
)با اشاره به نقطه اصابت( می بیند می رود؛ با توجه به اطلاعاتی که به این اپراتور داده 
بودند که وضعیت جنگی است و موشک کروز شلیک شده است این بنده خدا این را 

کروز تشخیص می دهد.  
وی ادامه داد: او موظف بود در این شرایط تماس و تاییدیه بگیرد و خبط این اپراتور هم 
از همین نقطه است. اما در این شرایط ظاهرا سیستم ارتباطی اش با اختلال مواجه بود. 
حالا یا سامانه جمینگ باعث شده یا شبکه شلوغ بوده به هر ترتیب نمی تواند ارتباط 
بگیرد. در این شرایط  ۱۰ ثانیه فرصت داشت تصمیم بگیرد می توانست بزند و می 
توانست نزند در این شرایط متاسفانه این تصمیم بد را می گیرد و موشک شلیک می شود 

و هواپیما مورد اصابت قرار می گیرد.
نیروهای مسلح و سپاه به دنبال پنهان کاری نبوده اند 

فرمانده هوا و فضای سپاه با دفاع از عملکرد سازمان هواپیمایی کشور اظهار داشت: 
عزیزان سازمان هواپیمایی کشوری از این مسئله دفاع می کردند و می گفتند که این 
حادثه به خاطر اصابت موشک نیست. آنها براساس دانسته های خود عمل می کردند 

و از این حادثه اطلاعی نداشتند.  
حاجی زاده ادامه داد: بنده صبح چهارشنبه نسبت به این مسئله مطلع شدم و به 
مسئولان اطلاع دادم. من در غرب کشور بودم. بلافاصله به تهران آمدم و گفتم احتمالا 
هواپیمای خودی را زده ایم. وقتی به تهران رسیدم دیدم ستاد کل هیاتی را برای بررسی 
این حادثه تشکیل داده و این تیم و کسانی که در این قضیه دخیل هستند را در قرنطینه 

قرار داده است. یعنی نمی شد چیزی را به دیگران بگوییم.
وی یادآورشد: دلیل آنکه اطلاع رسانی درباره این حادثه چند روز طول کشید، برای 
نگفتن و پنهان کردن ماجرا نبود بلکه روال این است. صبح جمعه همه اطلاعات جمع و 
مشخص شد، واقعه چه بوده است. بعد از این حادثه، ستاد کل اقدام به رسانه ای کردن 
موضوع کرد. بنده بعد از اطلاع به مقامات اطلاع دادم. بعد از آن ستاد کل برای بررسی 

و ارزیابی وارد ماجرا شد و رسیدگی کرد که سریعا هم انجام شد.
سازمان هواپیمایی کشوری مقصر نیستند

این مقام ارشد سپاه پاسداران در خصوص رد اصابت موشک به هواپیما از سوی 
مسوولین سازمان هواپیمایی کشوری گفت:  این عزیزان براساس دانسته خود عمل 
می کردند. آنها مقصر نیستند ما مقصر هستیم. هواپیما در مسیر خود بوده است. اگر 

گناهی بوده، عناصر ما خبط و خطا کردند و ما باید پاسخگو باشیم.
 وی تصریح کرد: سازمان هواپیمایی کشور درباره اصابت موشک براساس اطلاعات 

خود اظهارنظر کرده و براساس دانسته خود عمل کرده است.  
حاجی زاده افزود: براساس دانسته های آنها اگر موشکی به هواپیما برخورد می کرد، 
این هواپیما باید در همان آسمان منفجر و متلاشی می شد اما این موشک چون کوچک 

بوده، هواپیما در آسمان منفجر نشده و در زمین متلاشی شده است.  
وی عنوان کرد: نیروهای مسلح و سپاه نمی خواستند این ماجرا را پنهان کنند ولی 
روال این بوده است. ما هم متاسف هستیم و مانند خانواده شهدا خود را شریک غم 

آنها می دهیم.  
فرمانده هوا و فضای سپاه با بیان اینکه این حوادث، هزینه شیطنت ها و اقدامات 
آمریکا در منطقه است، یادآور شد: آن شب آمادگی حمله همه جانبه را داشتیم. من 
آن شب در غرب کشور بودم. احتمال شلیک موشک کروز و ورود هواپیمای جنگنده را 
داشته و آماده درگیری همه جانبه بودیم ولی به خاطر تصمیم گیری عجولانه یک فرد، 

شاهد این حادثه بودیم.
علت عدم اعلام ممنوعیت پروازهای مسافری

ممنوعیت  اعلام  عدم  علت  درباره  سوال  به  پاسخ  در  زاده  حاجی  سرتیب  سردار 
پروازهای مسافری و تجاری در هوای کشور گفت: من نمی خواهم کسی را متهم کنم، 
ما اینجا اطلاع رسانی انجام می دهیم تا گروه هایی که مسئول هستند، به این مسئله 

را بررسی و رسیدگی کنند. بعد از بررسی توسط آن ها می توان متهم را مشخص کرد.
وی افزود: از دید من در شرایط جنگی، باید از سوی مسئولین زی ربط ممنوعیت 
پرواز اعلام می شد اما به هر ترتیب اتفاق نیفتاد. حاجی زاده با تاکید بر نقش نهادهای 
نظامی در وقوع این فاجعه گفت: مشکل عدم اعلام ممنوعیت پرواز به بخش هوانوردی 
بر نمی گردد و هر خطا و مشکلی بوده در مجموعه نیروهای مسلح است. بخش دولتی، 

کشوری  و شرکت فرودگاه ها هیچ تقصیر و قصوری ندارند.
وی خاطر نشان کرد: این کار وظیفه ما هم نبوده است. مسئول این موضوع افراد 
دیگری بوده اند و آن ها باید مدیریت می کردند. همانطور که در آن شب من در غرب 
کشور عملیات ضربات موشکی را فرماندهی می کردم و شرایط را کنترل می کردم، در 
این بخش هم عزیزان دیگری مسئول بودند و آن ها باید این اقدامات را انجام می دادند. 
منتها این زمینه فراهم شد تا این فرد، این خطای بزرگ را انجام بدهد و متاسفانه این 

حادثه رخ بدهد.
 

مشاور عالی وزیر فرهنگ تاکید کرد:
مدیریت افکار عمومی به اهل  فن سپرده شود

مشاورعالی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درحساب کاربری خود در توئیتر نوشت: 
تأخیر در اعلام ماجرای هواپیمای اوکراینی، مرجعیت رسانه ای داخلی را به چالش 
کشید و به رسانه های دیگر، اعتبار بخشید. چاره کار، علاوه برعذرخواهی، سپردن 

مدیریت افکار عمومی به اهل  فن است.
حسین انتظامی روز شنبه در توئیتر نوشت: مراقب باشیم مواجهه ما با یک خطای 

انسانی )هرچند تأسف بار( سبب انفعال و شرمندگی نیروهای مسلح کشورمان نشود.
وی تاکید کرد: نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران نماد اقتدارملی اند و فرزندان 

جان برکف ملت.
اگرچه اذعان به اشتباه و عذرخواهی نیرو های مسلح جمهوری اسلامی ایران به خاطر 
وقوع این فاجعه دردناک قابل ستایش است، اما این سوال همچنان بی پاسخ مانده که 
چرا اطلاع رسانی در این زمینه زودتر از این ها انجام نشده است و آیا در سه روز گذشته 

هیچ مرجع رسمی از شلیک پدافند در روز حادثه خبر نداشته است. 
آنچه که مسلّم است همانگونه که درباره علت اصلی حادثه با صداقت با مردم صحبت 
شد اگرچه دیرهنگام، اما برای حفظ اعتماد افکار عمومی لازم است این صداقت همراه 
با شفافیت شود و پس از بررسی های فنی و کارشناسی و بررسی احتمالات مختلف، 
نتایج به صورت صریح با مردم در میان گذاشته و با عوامل اصلی این خطای انسانی 
برخورد قانونی شود تا زمینه موج سواری بدخواهان ملت به وجود نیاید و سرمایه اعتماد 

عمومی به مسئولان و وحدت و انسجام کنونی جامعه دچار خدشه نشود.

خطای انسانی ؛عامل سقوط هواپیمای اوکراینی

قلوب ایرانیان جریحه دار شد



ابلاغ روز ۱۳ دی به نام روز جهانی مقاومت 
 دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی رییس جمهوری 
ثبت ۱3 دی ماه به نام روز جهانی مقاومت در تقویم کشور را برای اجرا ابلاغ کرد. ، سعیدرضا عاملی افزود: 
به مناسبت شهادت سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی، ۱3 دی در تقویم روزها و مناسبات ملی با عنوان  
"روز جهانی مقاومت" نام گذاری شد و این مناسبت توسط رییس جمهوری امضا و ابلاغ شد.وی همچنین 
از برگزاری جایزه جهانی ایثار خبر داد و اظهارداشت: با تلاش اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی، جایزه 

جهانی ایثار به نام جایزه سردار سلیمانی نام گذاری می شود.

ظریف: درگذشت سلطان قابوس خسارتی برای منطقه است 
 وزیر امور خارجه در پیامی درگذشت سلطان قابوس پادشاه عمان را تسلیت گفت و آن را خسارتی برای 
منطقه خواند. محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در پیامی توییتری به زبان 
عربی درگذشت سلطان قابوس پادشاه عمان را تسلیت گفت و آن را خسارتی برای منطقه خواند.وی در 
این پیام به جانشین وی اعلیحضرت هیثم بن طارق نیز تبریک گفت. خبرگزاری رسمی عمان بامداد شنبه 
از درگذشت »قابوس بن سعید« پادشاه این کشور در ۷9 سالگی خبر داد.هیثم بن طارق جانشین سلطان 
قابوس از اوایل سال 2۰۰۰ میلادی وزیر میراث و فرهنگ عمان، ۶۵ ساله و رییس کمیته اقتصادی چشم 

انداز 2۰۴۰ عمان بوده است.
 

زمان واریز عیدی بازنشستگان تامین اجتماعی 
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی گفت: منابع مالی پرداخت عیدی بازنشستگان سازمان تامین 
اجتماعی تامین شده است و در بهمن ماه پرداخت خواهد شد.مصطفی سالاری درباره پرداخت عیدی 
بازنشستگان اظهار داشت: سازمان تامین اجتماعی حدود سه میلیون نفر بازنشسته دارد که در بهمن ماه 
سال جاری عیدی آنها بر اساس قانون پرداخت می شود. وی اظهار داشت: هیچ گونه مشکل و کمبود 

منابعی برای پرداخت عیدی بازنشستگان نداریم و در حال حاضر منابع مالی آن تامین شده است.

بعیدی نژاد: عذرخواهی می کنم و پشیمانم
سفیر کشورمان در لندن از انتقال اطلاعات نادرست که از آن ها به عنوان یافته های رسمی مقام های 
مسئول کشور یاد کرده عذرخواهی کرد. حمید بعیدی نژاد در توئیتی نوشت: من در اظهارات دیروز خود 
به رسانه های انگلیس، یافته های رسمی مقامات مسئول در کشورم را انتقال دادم که موشک در آن برهه 
زمانی نمی توانست به هواپیمای اوکراینی اصابت کند؛ برای انتقال چنین یافته هایی عذرخواهی می کنم 

و پشیمان هستم.

فلاحت پیشه :نباید در شرایط جنگی اجازه پرواز داده می شد
حشمت الله فلاحت پیشه عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: اگر در ابتدا دلیل حادثه سقوط 
هواپیمای اوکراینی صادقانه اعتراف می شد، اثر منفی کمتری داشت. مسئولان کشور با لاپوشانی اولیه و 
تعلل در اعلام واقعیت علت سقوط هواپیمای اوکراینی به منافع ملی کشور، اعتماد عمومی و حیثیت دولت 
آسیب زدند. مدعی العموم باید لاپوشانی در اطلاع رسانی سریع و صادقانه را به عنوان یکی از تخلفات در 

این ماجرا بررسی کند

چه کسانی مسافران هواپیما بودند؟
هواپیما ۱۶۷ مسافر و 9 نفر خدمه پروازی داشت که همه آن ها جان خود را از دست دادند. ۱۴۶ نفر از مسافران 
گذرنامه ایران، ۱۰ نفر گذرنامه افغانستان، ۵ نفر گذرنامه کانادا، ۴ نفر گذرنامه سوئد و 2 نفر گذرنامه اوکراین 
داشتند. هر 9 نفر خدمه پرواز هم تبعه اوکراین بودند. تعداد زیادی از مسافران ایرانی این پرواز دارای تابعیت دوگانه 

بودند و ۱۴۶ نفر ذکر شده بنا به گفته مقام های رسمی، با گذرنامه ایران این کشور وارد شده بودند.

جلسه غیرعلنی مجلس با فرمانده سپاه درباره سقوط هواپیما 
یک عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی از برگزاری جلسه غیرعلنی مجلس با فرمانده سپاه در روز 
یکشنبه خبر داد. بهروز نعمتی در گفتگو با ایسنا اظهار کرد: جلسه غیر علنی روز یکشنبه مجلس احتمالًا 
با حضور سردار سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران برگزار خواهد شد. به گفته وی، سقوط هواپیمای 

مسافربری تهران-کی یف موضوع جلسه غیر علنی یکشنبه مجلس خواهد بود.

آرزو به دلمان ماند که حداقل یک نفر استعفا دهد
شهیندخت ملاوردی، معاون سابق رئیس جمهور در توییتر نوشت که "آرزو به دلمان ماند حداقل یک نفر 
در این شرایط استعفا دهد". ملاوردی نوشته است: "کمترین پاسخی که برای تشفی خاطر و تسکین افکار 
عمومی در این لحظات می توان داد چسبیدن به این میز ها و عناوین چه ارزشی دارد در برابر فوران خشم و 

سرخوردگی و احساس تحمیق یک ملت؟! "

مخالفت شورای نگهبان با تشکیل وزارت بازرگانی 
شورای نگهبان طرح تشکیل وزارت بازرگانی مغایر با موازین شرع و قانون اساسی دانست. به گزارش 
باشگاه خبرنگاران جوان شورای نگهبان در نامه ای به مجلس شورای اسلامی نظر خود درباره چندی از 
طرح ها و لوایح اعلام کرد.بر این اساس این شورا طرح تشکیل وزارت بازرگانی مغایر با موازین شرع و قانون 

اساسی دانست.

استعفای رئیس سازمان هواپیمایی کشوری تکذیب شد 
معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی کشوری خبر استعفای علی عابدزاده رئیس سازمان 
هواپیمایی کشوری را رد کرد.مرتضی دهقان ، با رد انتشار شایعاتی مبنی بر استعفای علی عابدزاده معاون 

وزیر راه و شهرسازی و رئیس سازمان هواپیمایی کشوری، کناره گیری وی از این سمت را تکذیب کرد.

سنایی مشاور ارشد وزیر امور خارجه شد 
 محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه طی حکمی مهدی سنایی را به عنوان مشاور ارشد خود منصوب 

کرد.  سنایی پیش از این سفیر جمهوری اسلامی ایران در فدراسیون روسیه بود.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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فرمانده انتظامی استان قم خبر داد

سرقت ۶ هزار حساب بانکی توسط نوجوان ۱۴ ساله
 فرمانده انتظامی قم با اشاره به دستگیری یک هکر حرفه ای در قم، گفت: متهم از طریق فیشینگ از 

حساب بانکی ۶ هزار و ۶۱۵ نفر برداشت کرده است. 
سردار عبدالرضا آقاخانی در تشریح این خبر اظهار کرد: پلیس فتا استان قم در پی رصد و پایش فضای 

مجازی و در راستای مبارزه با پول شویی، یک هکر حرفه ای را شناسایی کردند.
وی گفت: نامبرده از طریق شماره های مجازی در زمینه پول شویی و خرید ارزهای دیجیتال اقدام و در 

ارتباط با اقدام مجرمانه وی نیز پرونده های زیادی در سراسر کشور تشکیل شده بود.
فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: متهم با استفاده از »پی ان« های خارجی و حتی »وی پی اس« 
های داخلی اقدامات مجرمانه خود را انجام و جهت احراز هویت حین انجام برخی تراکنش های مالی 

اقدام به سو استفاده مدارک هویتی افراد دیگر کرده تا امکان شناسایی مقدور نباشد.
سردار آقاخانی گفت: وی همچنین به صورت سازمان یافته با استخدام افراد مختلف در زمینه برنامه 
نویسی، اجاره کارت، سیم کارت های افراد غیر، شناسایی صرافی های افراد متخلف، تهیه مدارک هویتی 
جعلی و … با راه اندازی روبات های مختلف و ارسال پیامک های انبوه متناسب با مسائل روز جامعه اقدام 
به سرقت اطلاعات بانکی افراد کرده و با طراحی روبات موجودی بگیر و کارت به کارت اقدام به پول شویی 
در سطح کلان می کرد. فرمانده انتظامی استان قم در ادامه با تقدیر از هماهنگی مطلوب دستگاه قضائی 
استان، تصریح کرد: متهم ۱۴ ساله و 2 تن از همدستانش که ۱۶ ساله بودند دستگیر و در تحقیقات پلیس 

اذعان داشتند، مبالغ حاصله از فیشینگ را صرف خوش گذرانی خود می کردند.
سردار آقاخانی گفت: با توجه به تعداد زیاد شاکیان در این پرونده تحقیقات برای کسب میزان رقم 

کلاهبرداری شده در دست بررسی است که به محض دریافت اخبار جدید اطلاع رسانی خواهد شد.

رئیس پلیس فتا استان : 

استفاده رمز دوم یکبارمصرف جرایم فیشینگ را 
کاهش می دهد

رئیس پلیس فتا استان قم، گفت: شگرد فیشینگ عامل شکل گیری درصد بالایی از جرائم سایبری در 
کشور است. به همین خاطر استفاده از رمز دوم یکبارمصرف به جای رمز ثابت در دستور کار قرارگرفته 
است؛ به طوری که پیش بینی می شود با جایگزین شدن رمز یکبارمصرف از سوی تمامی بانک ها می توان 

میزان قربانیان فیشینگ را به طورجدی کاهش داد. 
 سرهنگ "علی موالی" اظهارداشت: رمز یکبارمصرف One Time Password یا OTP، در مقابل رمز 
ثابت قرار دارد که به معنای کلمه رمزی است که فقط یکبار می تواند مورداستفاده قرار گیرد که استفاده از 

این رمز تا حد زیادی جلوی برداشت از طریق فیشینگ را می توان گرفت.
وی تصریح کرد: این صفحات جعلی کاملًا شبیه صفحه های واقعی بانک ها طراحی می شود و حتی 
برای آن ها آدرس هایی که شبیه به پرداخت های حقیقی در سیستم بانکی است، طراحی می شود. کاربر 
فریب خورده در این صفحه جعلی همه مشخصات خود ازجمله رمز ثابت را وارد می کند اما درنهایت 
همه اطلاعات به  دست سارقان می افتد. رئیس پلیس فتا استان قم ادامه داد: در حال حاضر خدمات 
رمز پویا توسط نرم افزار های رمز ساز ارائه می شود وهموطنان باید این نرم افزار ها را حتما از فروشگاه های 
معتبر دانلود کنند و یا از خود سایت بانک مربوطه دریافت کنند و به هیچ وجه از شبکه های اجتماعی 
یا پیام رسان ها نرم افزار ها را دریافت و نصب نکنند. سرهنگ موالی تصریح کرد: شهروندان عزیز هوشیار 
باشند که برای فعال سازی رمز پویا نیازی به پرداخت هیچ وجهی نیست و اگر شهروندان برای فعال سازی 
رمزساز خود با مشکل مواجه شدند باید با پشتیبان بانک خود تماس بگیرند و موارد مشکوک و مجرمانه را با 

مراجعه به سایت پلیس فتا در بخش فوریت های سایبری گزارش کنند.
 

سرپرست پلیس راهوراستان قم اعلام کرد

فوت کودک ۶ ساله قمی زیر چرخ های کامیون
 سرپرست پلیس راهوراستان قم گفت: کودک ۶ ساله قمی به دلیل حرکت دنده عقب خودروی حمل 

زباله در این شهر، زیر چرخ های این خودرو جان خود را از دست داد. 
سرهنگ حسن قیصری ،  افزود: این حادثه ساعت 9 صبح دیروز در شهرک مهدیه واقع در بلوار الغدیر 

قم رخ داده است.
وی بابیان این که کوچه محل حادثه ۶ متری و بن بست بوده است، اضافه کرد: کامیون شهرداری برای 
جمع آوری زباله به داخل کوچه می رود و به دلیل بن بست بودن برای خروج از کوچه، با دنده عقب حرکت 
می کند. وی ادامه داد: کودک ۶ ساله که در این مکان مشغول بازی بود، به دلیل حرکت دنده عقب راننده 
کامیون، در زیر چرخ های این خودرو جان خود را ازدست داده است. قیصری به شهروندان توصیه کرد: با 
توجه به این که در سال جاری هشت درصد فوتی های ناشی از حوادث ترافیکی قم مربوط به کودکان زیر 

پنج سال بوده است، والدین نظارت بیشتری روی فرزندان خود داشته باشند.
ساعت ۱:3۷ بامداد روز جمعه، ۶ دی ماه جاری نیز  تصادف یک دستگاه پراید با خودروی شهرداری روی 

پل 9 دی که در حال شست وشوی جدول بود، منجر به فوت آقای 23 ساله، راننده پراید شد.

فرماندار قم از اختصاص ۶۶9 شعبه اخذ رأی برای یازدهمین دوره انتخابات مجلس 
شورای اسلامی و پنجمین میان دوره ای مجلس خبرگان در قم خبر داد و گفت: از این تعداد 

شعب ۵۸۸ ثابت و ۸۱ شعبه سیار است.
مرتضی حیدری با بیان اینکه آماده برگزاری انتخاباتی باشکوه و منظم در قم هستیم، 
اظهار داشت: برای قم 2۵ شعبه سیار و ۵۴۶ شعبه ثابت که در مجموع ۵۷۱ شعبه 
اختصاص یافته است، هم چنین برای بخش مرکزی استان هم ۱۶ شعبه سیار و ۷ شعبه 

ثابت که در مجموع 23 شعبه می شود اختصاص یافته است.
وی ادامه داد: برای خلجستان ۱۴ شعبه سیار و 2 شعبه ثابت در مجموع ۱۶ شعبه و 

برای جعفرآباد ۸ شعبه سیار و ۱۰ شعبه ثابت که در مجموع ۱۸ شعبه تصویب شده است.

رئیس هیئت اجرایی انتخابات استان قم افزود: برای بخش سلفچگان هم ۱3 شعبه سیار 
و 3 شعبه ثابت در مجموع ۱۶ شعبه و بخش کهک هم ۵ شعبه سیار و 2۰ شعبه ثابت و در 

مجموع 2۵ شعبه اختصاص یافته است.
وی در ادامه با اشاره به مقایسه تعداد شعب در نظر گرفته برای استان و مقایسه آن با 
انتخابات دوره های گذشته، گفت: تعداد شعب در نظر گرفته برای استان نسبت به سال 9۴ 
و دوره انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی ۵2/۸ درصد افزایش یافته است اما 

در مقایسه با انتخابات دو سال گذشته ریاست جمهوری فرقی نداشته است.
حیدری افزود: در جابجایی صندوق ها تلاش کردیم اخذ رأی برای مردم آسان و به راحتی 

و در کوتاه ترین زمان اتفاق بیافتد.
فعالیت و همکاری ۳ هیئت برای برگزاری انتخابات

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره فعالیت 3 هیئت در انتخابات اسفندماه، 
بیان کرد: برای این انتخابات 3 هیئت درنظر گرفته شده که شامل هیئت اجرایی به ریاست 
فرماندار و معتمدین بر روند برگزاری انتخابات نظارت دارد و هم هیئت بازرسی که بر شعب 
و صندوق های انتخابات نظارت دارد؛ هم چنین هیئت نظارت هم بر کلیه جریان های 
انتخاباتی و اقدامات انتخابات و هیئت های اجرایی و هم چنین تشخیص صلاحیت نامزدها 

و حسن اجرای انتخابات نظارت دارد تشکیل شده است.
فرماندار قم عنوان کرد: عوامل اجرایی مسائل انتخابات را بر اساس برنامه زمان بندی 

پیگیری می کنند تا یک انتخابات سالم و مطلوب برگزار شود.
وی افزود: تاکنون ۱۰ جلسه از سوی هیئت اجرایی و کارشناسان برگزار کننده دوره های 
سابق انتخابات برای پیگیری روند انتخابات برگزار شده است. حیدری گفت: در انتخابات 
پیش رو رسانه های قم نقش اساسی و بی بدیلی در ترغیب و تشویق مردم برای حضور در 

انتخابات دارند هم چنین رسانه ها نقش اساسی در انتخاب کاندیدای اصلح دارند.
وی ادامه داد: با توجه به وضعیت اقتصادی و معیشتی مردم این رسانه ها هستند که برای 

مشارکت حداکثری و انتخاب یک نماینده اصلح می توانند وارد عمل شوند.
رئیس هیئت اجرایی انتخابات استان قم تصریح کرد: انتخاب یک نماینده اصلح و 
مناسب می تواند در تغییر شرایط کنونی تأثیرگذار باشد پس رسانه ها در انتخاب فرد اصلح 

مردم را راهنمایی کنند و پایه کار باشند.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد

تعیین و حد و مرز بافت تاریخی قم با 
تصاویر هوایی قدیمی

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم گفت: میراث 
فرهنگی با تصاویر هوایی سال ۱33۵ اقدام به تعیین و حد و مرز بافت تاریخی 
قم کرده است. محسن محرری با اشاره به اولویت های شورای اسلامی شهر 
از مواردی که طبق سند بالادستی برای کمیسیون  قم اظهار داشت: یکی 
شهرسازی و معماری شهر مهم بوده پیگیری تحقق اهداف تعیین شده در 
برنامه ۱۴۰۰ در حوزه شهرسازی و معماری است. رئیس کمیسیون شهرسازی 
و معماری شورای اسلامی شهر قم افزود: از موارد مهم دیگر پیگیری تحقق 
جمهوری  بلوار  ادامه  یاسر،  عمار  فاز ۵  محورهای  تملک  طرح های  اهداف 
اسلامی، خیابان شهیدان برقعی، شهدای دروازه ری، میدان شهید امینی 
بیات، باقیمانده بلوار زینبیه، باقیمانده بلوار شهید فهیمی، اطراف امامزاده 
موسی مبرقع)ع(، مغازه های ابتدای پل حجتیه، میدان شهید مطهری و بوستان 
انقلاب در بودجه مصوب سال ۱39۸ شهرداری قم است. رئیس کمیسیون 
شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: یکی از مواردی که 
موضوع  این  با  استان  سطح  در  نظارتی  و  کارشناسی  مدیریتی،  ارکان  همه 
موافقند، بازنگری در طرح 3۱۵ هکتاری بافت تاریخی قم است که متأسفانه 
مجموعه میراث فرهنگی بر اساس عکس های هوایی سال ۱33۵ اقدام به 
تعیین و حد و مرز بافت تاریخی قم کرده است، که این رویه همشهریان قمی 
را دچار مشکلات عدیده ای کرده و عملًا انگیزه لازم را از ساکنان این مناطق 
برای تعمیر و بازسازی منازل خود سلب کرده که با یاری استاندار و نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی به دنبال رفع این مهم و خارج کردن هسته مرکزی شهر 
از وضعیت فعلی و حرکت به سمت بازسازی و باز تعریف این مناطق هستیم. 
محرری با اشاره به استمرار پیگیری های قبلی جهت رفع ایرادات طرح تفصیلی 
مصوب شهر قم، اظهار داشت: در ادامه روند قبلی پیگیری های لازم در جهت 
رفع ایرادات طرح تفصیلی و بررسی و پیگیری راهکارهای تسریع در احیای بافت 
فرسوده قم مورد توجه خواهد بود. وی خاطرنشان کرد: یکی از الزامات حوزه 
شهرسازی، بهره برداری کامل از بانک املاک شهرداری و نظارت بر پوشش 
کامل تمامی املاک متعلق به شهرداری بوده تا از این طریق، هم  دست افراد 
سودجو به دست اندازی در بیت المال کوتاه شود و هم یاری  دهنده مدیران در 
تصمیم گیری های خود باشد. رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 
اسلامی شهر قم افزود: تسریع در آماده سازی پروژه ۴۸ هکتاری پردیسان و 
اختصاص آن به طرح های توسعه و تعریض طبق اهداف مشخص  شده و تعیین 
تکلیف سایت 32 هکتاری پردیسان، پیگیری اصلاح فرآیندهای توافق نامه های 
مواد ۱۰۱ و 2۴ و تملک با هدف روان سازی، کوتاه کردن مراحل و افزایش اعتماد 
مردمی از جمله موارد مورد تأکید و تصویب اعضا برای رسیدن به نقطه مطلوب 
در این حوزه است. محرری با اشاره به آسیب شناسی فرآیند ارزیابی قیمت 
املاک با رویکرد تقویت کمیته ارزیابی شهرداری، اظهار داشت: یکی از موارد 
درگیر شهرداری و شهروندان قیمت گذاری و خرید املاک در مسیر و پروژه های 
شهرداری کلان شهر قم است، در این زمینه سعی شده با آسیب شناسی این مهم 

مشکلات موجود احصاء شود و فرآیندهای مربوطه در صورت لزوم اصلاح شود.
وی ادامه داد: اصلاح فرآیندهای خدمات شهرسازی با رویکرد برون سپاری و 
هوشمندسازی از اولویت های ویژه شورای اسلامی شهر قم و شهرداری است 
تا در واقع تا حد امکان خدمات شهرسازی به  صورت غیرحضوری انجام شود، 
البته گام های اولیه برداشته شده که کافی نیست، با رصد وضعیت موجود و ایجاد 

انگیزه در بین مراجعان محترم سعی در حرکت به این سمت هستیم.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم افزود: بازنگری 
در برخی شاخص های تعیین خلاف در جرائم کمیسیون ماده ۱۰۰ با رویکرد 
بازدارندگی از تخلفات یکی از ضروریات امروز است، متأسفانه تخلفات ساختمانی 
زیاد شده و واقعیت هم نگاه اقتصادی به ساخت  و ساز است، باید فرآیندهای این 

مهم را بررسی و بازنگری کنیم تا میل به انجام تخلف به حداقل برسد.

شهردار منطقه شش قم  خبرداد

اصلاح کانال لوله ای انتقال آب های 
سطحی خیابان امامزاده ابراهیم 

شهردار منطقه شش قم از اجرای عملیات لوله گذاری خیابان امامزاده ابراهیم 
جهت دفع آبهای سطحی به طول 29۰ متر خبر داد. علی حاتمی فرد با اعلام 
این مطلب اظهار داشت : یکی از مشکلات شهرهای بزرگ در فصول بارندگی 
آب گرفتگی معابر است که موجب اختلال در رفت و آمد شهروندان شده و در 
مواردی منجر به راه افتادن سیلاب های فصلی در شهر می شود. وی افزود: 
جمع آوری آب های سطحی به خصوص در فصول بارندگی یکی از ضروریات هر 
شهری محسوب می شود که شهرداری ها در رابطه با دفع این گونه آب ها، در قالب 
حفر چاه ها و احداث کانال هایی در سطح معابر اقدام به هدایت آب های سطحی 
می کنند. شهردار منطقه شش بیان داشت: با توجه به بارندگی های و حجم 
بالای آب های سطحی منطقه، از چهار راه شهدای زند تا خیابان شهید مطهری، 
نیاز به این کانال در راستای دفع آب های سطحی و جلوگیری از آبگرفتگی معابر 
ضروری بود . حاتمی فر تصریح کرد: در کوتاه ترین زمان ممکن با حفاری طولی 
به طول 29۰ متر و لوله گذاری با لوله ۱۰۰۰ کاروگیت فاضلابی اجرای عملیات 
زیرسازی لوله با بتن به ارتفاع ۸۰ سانتی متر ، کانال آبهای سطحی خیابان ۱۷ 
شهریور را به شبکه اصلی زیرسطحی خیابان امامزاده ابراهیم متصل کرد. وی 
خاطرنشان کرد: اقدام فوق، معضل آبگرفتگی تقاطع مزبور را نیز مرتفع کرده و 

تاثیر بسزایی در روان سازی ترافیک در مواقع بارندگی خواهد داشت.
 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم  خبرداد

استاندارسازی 2۰ واحد گردشگری در 
استان قم 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم از استاندارد 
سازی 2۰ واحد از تأسیسات گردشگری در این استان خبر داد . حمید یزدانی 
اظهار کرد: به منظور خدمات بهتر به گردشگران و در اجرای سیاست های وزارت 
میراث فرهنگی، از جمله وظایف ما، استاندارد سازی واحدها و تاسیسات تحت 
نظارت گردشگری است. وی ادامه داد: در این راستا در بازدیدها و جلساتی که 
با حضور نماینده اداره کل نظارت و ارزیابی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی و نمایندگان تشکل های حرفه ای استان، طی دو روز متوالی 
برگزار شده و ۱۰ هتل، ۵ مهمانپذیر و ۵ واحد پذیرایی استان قم مورد ارزیابی 
قرار گرفت. مدیر کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم 
افزود: در مجموع اقدامات انجام شده 2۰ واحد از تاسیسات گردشگری قم بر 
اساس استاندارهای لازم درجه و چند ستاره بودن آنان مشخص و تعیین شد. 
وی گفت: انتظار می رود مدیران اماکن اقامتی و تأسیسات گردشگری به منظور 
جلب رضایت متقاضیان با بهینه سازی مراکز خود به بالا بردن استاندارهای لازم 

اقدام کنند، تا بتوانند بهترین خدمات را به زائرین و گردشگران ارائه کنند.

آیت الله مکارم شیرازی:

حجت الاسلام رسولی محلاتی مورد 
اعتماد رهبر انقلاب بود

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید با صدور پیامی ضمن تسلیت 
یاور  درگذشت حجت الاسلام والمسلمین حاج سید هاشم رسولی محلاتی، 
انقلاب، امام راحل و رهبر معظم انقلاب گفت: او عالمی پاک، باتقوا و مورد 
اعتماد امام و رهبر بزرگوار انقلاب بود.  در این پیام که نسخه ای از آن روز شنبه 
حضرت  رحلت  ناگوار  بسیار  خبر  است:  آمده  گرفت،  قرار  ایمان  اختیار  در 
حجت الاسلام والمسلمین آقای حاج سید هاشم رسولی محلاتی موجب نهایت 
تاسف گردید. پیام حاکی است: حجت الاسلام والمسلمین رسولی محلاتی 
دانشمندی اهل قلم بود که کتاب های متعدد و مفیدی از خود به یادگار گذاشت.
آیت الله مکارم شیرازی در این پیام، این ضایعه بزرگ را به رهبر معظم انقلاب، 
جامعه روحانیت و همه دوستان و بیت شریفش صمیمانه تسلیت عرض کرده 
و تصریح کرده است: خداوند روح او را با ارواح اجدادش محشور گرداند و به 

بازماندگان صبر جمیل و اجر جزیل عنایت کند.

آیت الله سبحانی:

آیت الله رسولی محلاتی محقق در 
عرصه تفسیر و حدیث بود

آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید در پیامی درگذشت آیت الله سید هاشم 
رسولی محلاتی را تسلیت گفت و از وی به عنوان عالم پرهیزگار و محقق درعرصه 
تفسیر و حدیث یاد کرد.  به گزارش مرکز خبر حوزه، در این پیام آمده است: 
در ایام شهادت دخت گرامی پیامبر اسلام، فاطمه زهرا)س( یکی از فرزندان آن 
حضرت یعنی مرحوم آیت الله آقای حاج سید هاشم رسولی محلاتی به رحمت 
حق پیوست. این پیام حاکی است: مرحوم آیت الله رسولی محلاتی؛ فقید سعید 
عالم پرهیزگار و محقق در عرصه تفسیر و حدیث بود و آثار ارزشمندی از خود در 

هر 2 عرصه به یادگار نهاد و از دوستان دیرینه اینجانب بود.

فرماندار قم خبرداد

اختصاص ۶۶۹ شعبه اخذ رأی در قم

دبیرکل جمعیت مبارزه با دخانیات ایران از امضای تفاهم 
نامه همکاری با حوزه علمیه خبر داد. 

محمدرضا مسجدی با بیان اهداف این جمعیت، اظهار کرد: 
هدف اصلی جمعیت مبارزه با دخانیات ایران، حفاظت مردم و 
بخصوص جوانان عزیز از پدیده شوم استعمال دخانیات است 

که دریچه ورود افراد به بحث بزهکاری است.
و  فعالیت  دخانیات  با  مبارزه  جمعیت  داد:  ادامه  وی   
راهکارهای مختلفی برای جلوگیری از این پدیده شوم بکار 
می گیرد و از تمام امکانات و ظرفیت های اجتماعی برای مقابله 
با این موضوع بهره می برد تا پیام خود را به نحو احسن بتواند به 
جامعه انتقال دهد. دبیر کل جمعیت مبارزه با دخانیات ایران 
با بیان مختصری از ساختار جمعیت مبارزه با دخانیات ایران 
گفت: رئیس هیئت امنای جمعیت جناب حجت الاسلام 

معظم  مقام  دفتر  رئیس  گلپایگانی،  محمدی  والمسلمین 
رهبری و رئیس هیئت مدیره حجت الاسلام والمسلمین معین 
از روحانیون  از اعضای هیئت مدیره هم  و بعضی  شیرازی 
وهمچنین اعضای دیگر که از افراد متوجه اجتماع هستند، 
مدیر  مساعدت  به  اشاره  با  مسجدی  است.  شده  تشکیل 
حوزه های علمیه کشور برای همکاری با جمعیت مبارزه با 
دخانیات، اظهار کرد: آیت الله اعرافی با استقبال از ارتباط این 
جمعیت با حوزه های علمیه، کمال همکاری را داشتند که باید 
تشکر ویژه خودم را از ایشان ابراز دارم. وی با بیان نظر آیت الله 
اعرافی در خصوص مبارزه با استعمال دخانیات، گفت: آیت 
الله اعرافی تاکید داشت، یکی از اهداف حوزه های علمیه 
ورود به مسائل و پدیده های اجتماعی است که اثر سوء در 
جامعه دارند و استعمال دخانیات نیز یکی از پدیده های سوء 

اجتماعی است که باید با فرهنگ سازی و گفتمان سازی 
دیداری  در  داد:  ادامه  مسجدی  کرد.  مبارزه  زمینه  این  در 
که با مدیر حوزه های علمیه کشور صورت گرفت، تفاهم نامه 
ای به امضاء دو طرف رسید تا جمعیت مبارزه با دخانیات 
بتواند از ظرفیت های تبلیغی و فرهنگی حوزه های علمیه 
در خصوص مبارزه با دخانیات بهره ببرد. دبیرکل جمعیت 
مبارزه با دخانیات ایران با بیان جزئیاتی از این جلسه بیان 
کرد: در این جلسه مقرر شد چند واحد درسی در این زمینه 
ایجاد شود و جمعیت مبارزه با دخانیات آمادگی خود برای 
برگزاری جلساتی در سطح مدارس اعلام داشت. وی افزود: 
این جمعیت با طراحی و تهیه محصولات آموزشی و فرهنگی 
و ارسال به بعضی از مدارس علمیه و دانشگاه های مختلف 

گام های موثری در زمینه مبارزه با این پدیده شوم بردارد.

دبیرکل جمعیت مبارزه با دخانیات ایران  خبرداد
امضای تفاهم نامه جمعیت مبارزه با دخانیات با حوزه علمیه 

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت:  توسعه 
کشاورزی نیازمند استقرار و استفاده از تجهیزات فنی است 
و فرونشست زمین تهدیدی جدی برای این زیرساخت ها 

به حساب می آید. 
عباس پورمیدانی اظهارداشت : فرونشست زمین تا حد 
زیادی به دلیل کاهش منابع آبی سفره های زیرزمینی و 
همچنین کم شدن میزان رطوبت موجود در خاک به دلیل 
افزایش دما ایجاد می شود و موجب آسیب به تاسیسات 

ایجادشده در مزارع و باغ ها می شود.
وی افزود: در کنار آسیب به تجهیزات، فرونشست زمین 
موجب کاهش نفوذپذیری آب به داخل زمین کشاورزی 

می شود و تغذیه گیاه را با مشکل مواجه می سازد.
وی ادامه داد: فرونشست در زمین های کشاورزی موجب 
به وجود آمدن حفره های بزرگ در سطح خاک می شود که 
خطرات بسیاری برای بهره برداران و لوازم مورداستفاده آنان 

به همراه دارد.

پورمیدانی گفت: به طورمعمول شکاف های ایجادشده 
کشاورزی  زمین های  سطح  در  زمین  فرونشست  اثر  در 
برگشت پذیر نیست و صدمات جبران ناپذیری به خاک وارد 
زمین های  بیان کرد: ضعیف شدن سطح  می شود. وی 
کشاورزی براثر فرونشست زمین خطر احتمال وقوع سیل را 
بالا می برد، چراکه پوشش گیاهی مناسب همواره یک عامل 

مهم برای جلوگیری از این پدیده است.
وی ادامه داد: با توجه به وقوع فرونشست زمین در برخی 
مناطق بخش جعفریه قم که یکی از مراکز اصلی کشاورزی 
استان به حساب می آید، باید کشاورزان و بهره برداران بومی 
منطقه مراقب سطح خاک و زمین کشاورزی خود باشند و با 
استفاده از روش های نوین آبیاری و رعایت الگوی صحیح 
مصرف آب،  به حفظ منابع آبی زیرزمینی که عاملی مهم 

برای مقابله با فرونشست است، کمک کنند.
در بخش کشاورزی کل زمین های قابل کشت قم برابر 
۱۰۵ هزار و ۷3۰ هکتار است که این رقم ۴۶ صدم درصد 

کل اراضی قابل کشت کشور هست؛ مجموع کشت سبز 
استان شامل 2۱ هزار هکتار باغ و ۴۴ هزار هکتار زراعت 

است.
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال 
برابر ۷۴۶ هزار تن شامل ۴2۵ هزار تن محصولات زراعی و 
باغی، یک هزار و ۵۰۰ تن آبزیان و 32۰ هزار تن محصولات 

دامی است.
استان قم دارای یک شهرستان به همین نام و پنج بخش 

جعفریه، مرکزی، خلجستان، کهک و سلفچگان است.
بخش جعفریه یکی از بخش های استان قم با وسعتی 
حدود ۶۵۰ کیلومترمربع در 3۵ کیلومتری شمال غربی 
شهر مقدس قم با جمعیتی بیش از ۱۶ هزار تن با 2 گویش 
فارسی و ترکی با مرکزیت شهر جعفریه است؛ این بخش در 
مسیر راه ارتباطی استان های غربی و مرکزی کشور قرار دارد 
و دارای یک دهستان )جعفرآباد( و یک شهر )جعفریه( و 33 

روستا است.

رییس جهاد کشاورزی استان قم:

فرونشست زمین به زیرساخت های کشاورزی قم آسیب می زند

 مراسم بزرگداشت سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی و شهدای محور مقاومت بعد 
از ظهر امروز به همت خبرگزاری رسا و با مشارکت ۱2 مرکز رسانه ای ملی و استانی در مسجد 

رفعت قم برگزار شد.
آیت الله کعبی عضو مجلس خبرگان رهبری، سید موسی حسینی کاشانی مدیر کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی قم، حجت الاسلام عباس رفعتی سخنگوی حوزه های علمیه، خامه یار رئیس 
ستاد اقامه نماز استان قم، مرتضی داستانی رئیس خانه مطبوعات استان قم، مجید تناور رئیس 
فضای مجازی سپاه استان قم، تاجیک مسئول بسیج رسانه استان، یزدی نژاد مسئول بسیج 
هنرمندان استان قم، برخی از مدیران و اصحاب رسانه استان قم در این مراسم حضور داشتند.
آیت الله کعبی در این مراسم بیان کرد: اجازه ندهیم اولویت خبری توسط رسانه های استکبار 
مشخص شود و رسانه های داخلی در این زمینه وظیفه مهمی را بر عهده دارند، بیانیه نیروهای 
مسلح نشان دهنده صراحت و تقوای نظام اسلامی و رهبری است و اگر نظام مرتکب خطایی 
شود حتی اگر برای نظام هزینه داشته باشد با مردم صداقت دارد و نظامی که مبتنی بر صداقت 
است مشکلاتش حل می شود.  حسن شمشادی کارشناس مسائل منطقه خاورمیانه در این 
مراسم حاج قاسم سلیمانی را سردار دل ها و فردی اهل عمل دانست و گفت: او بیش از این که 

سخن بگوید عمل می  کرد و چه کارهایی کرد که سخنی از آن به میان نیامده است.
وی با بیان این که حاج قاسم سلیمانی خود را نامزد گلوله ها کرده بود، گفت: در حدود نه 
سال پیش می  دانید که حاج قاسم سلیمانی بر سر زبان ها افتاد زمانی بود که باید بازنشسته 
می  شد و می  توانست در اوج بحران سوریه، دست زن و بچه خود را بگیرد و به روستای خود در 

کرمان برود ولی آغاز سن بازنشستگی ایشان آغاز عملکرد جدید ایشان بود.
شمشادی اضافه کرد: او حتی می  توانست از دفتر کار خود با وسائل ارتباطی نظامی که 
موجود است فرماندهی کند ولی ترجیج می  داد تا در خط مقدم نبرد در کنار مدافعان حرم 

باشد و موجب دلگرمی و روحیه بچه های بسیجی ایرانی و پاکستانی و افغانستانی باشد.
وی سخن از شخصیت برجسته حاج قاسم را کاری دشوار و سخت دانست و گفت: او خود 

را از مردم می  دانست و هیچ گاه اجازه نمی داد تا دست او را ببوسند ولی بارها دیدید که خم 
می  شد و دست پدران شهدا را می  بوسید و چه برخورد محبت آمیزی با فرزندان شهدا داشت.

این فعال رسانه ای در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به خبر اخیر ستاد کل نیروهای 
مسلح در ارتباط با خطای انسانی منجر به سقوط هواپیمای اوکراینی خاطرنشان کرد: برخی از 
چند روز پیش بازار گمانه زنی ها را داغ کردند ولی رهبر معظم انقلاب به این گمانه زنی ها پایان 

داده و دستور داردند که صریحانه و با شجاعت اشتباه خود را اعلام کنید.
وی با بیان این که ناهماهنگی های درون بخشی، منجر به چنین فاجعه ای شده است، 
گفت: به هرحال اشتباه بزرگی رخ داد ولی دیدیم که اشتباه بزرگ تر در عدم اطلاع رسانی 
سریع تر رخ داد، جایی که رسانه های غربی مرتبا چیزی را می گفتند ولی رسانه ما سکوت 
کرده بود، این اشتباه بزرگتری بود که موجب تحمیل هزینه های سنگین تری شد ولی باز 
هم با تدبیر رهبر معظم انقلاب و ستاد کل نیروهای مسلح بیانیه خوبی صادر شده و اشتباه 
و خطای انسانی نیز متذکر شده است. وی تصریح کرد: وقتی فعالانه در عرصه خبر حضور 
پیدا کنیم دشمن را از صحنه بیرون می  کنیم؛ همچنانکه وقتی چند سال پیش رهبر معظم 
انقلاب دچار کسالتی شدند و نیازمند جراحی بودند، صدا و سیما اول از همه وارد صحنه شد 
و خبر از سلامتی رهبر انقلاب داد ما مرتب از ایشان خبر دادیم و اجازه ندادیم تا رسانه های 
غربی از این مسأله استفاده نادرست کرده و اخبار کذب بدهد. این کارشناس مسائل منطقه در 
ادامه خاطرنشان کرد: نباید اجازه می  دادیم که سه روز و سه شب رسانه های غربی آمریکایی 
و اروپایی خبر از اصابت موشک پدافند هوایی سپاه پاسدارن به هواپیمای اوکراینی بدهند و ما 

بعد از سه روز خبر دادیم و همان خبر را تأیید کردیم، مگر از همان ابتدا نمی دانستند؟
وی در پایان خاطرنشان کرد: در حال حاضر برخی به دنبال تخریب سپاه هستند و تلاش 
دارند تا برخی از فرماندهان سپاه را مجبور به استعفا کنند، در این شرایط رسانه انقلابی باید 
بیدار و هوشیار باشد؛ قبول داریم فاجعه بزرگی رخ داده ولی در این فاجعه تنها نیروهای سپاه 

مقصر نبوده اند و یک خطای انسانی جمعی منجر به این اتفاق شده است.

شمشادی در مراسم بزرگداشت شهدای مقاومت درقم:
حاج قاسم سلیمانی بیش از آن که سخن بگوید عمل می کرد 
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